
 یک عضو حزب کارگزاران گفت: برخی با بی حرمتی به رییس دولت 
اصلاحات و هاشمی برای خود اعتبار کسب می کنند.

علی محمد نمازی درباره شیوه رسیدن به اجماع بین اصلاح طلبان به خصوص 
در حوزه های تک نماینده، اظهار داشت: بحث ائتلاف این روزها مورد توجه قرار 
گرفته است و مکانیزمی پیش بینی شده است که در هر حوزه انتخابیه شورای 
راهبردی تشکیل شود که در این شورا نمایندگان اصلاح طلب ادوار و مدیران 
اجرایی حضور دارند و چهره های شاخص و نمایندگان احزاب نیز در این جمع 

حضور دارند که ابزاری هستند برای به ائتلاف رساندن نامزدهای اصلاح طلب.

عضو هیئت رئیسه مجمع نمایندگان ادوار با اشاره به فعالیت های این مجموعه 
برای انتخابات شورای شهر در سال 92 گفت: آن زمان در کنار دکتر رهامی سعی 
کردیم کاری اثربخش انجام دهیم اما این بار با وجود اینکه از بنده برای حضور در 
این جمع دعوت شد اما به خاطر عضویت در معاونت استانی کارگزاران سازندگی 
وارد آن مجموعه نشدم. وی گفت: در فضای فعلی به نظرم شورای راهبردی نقش 
سیاست گذاری را ایفا کند و شورای هماهنگی نقش اجرایی داشته باشد که تا حد 
امکان از هرگونه مشکل احتمالی کاسته شود. نمازی خاطرنشان کرد: درست است 

بسیاری از احزاب کوچک هستند و ...

یک فعال سیاسی اصلاح طلب:

مجلسیبهقوتمجلسششمنداشتهایم
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روزنامه

اگرچه سید مهدي طباطبایي در همه وقایع و اتفاقات موضع سیاسي داشته و آن را اعلام کرده است، 
اما همه او را به عنوان استاد اخلاق مي شناسند. علتش هم آشکار است. حتي انتقادات سیاسي او هم 
با زبان اخلاقي بیان مي شود و اگر مي خواهد به تندروها نقدي وارد کند، از احادیث اهل بیت مایه مي 

گذارد. دفتر او هم در یکي مناطق جنوبي تهران محل رفت و آمد و رجوع مردم است.
آنچه که باعث شده بود این بار به نزد او برویم، گلایه هایي بود که از رواج توهین ها و تخریب ها در 
فضاي سیاسي کشور، داشت. او به توهین هاي اخیر تندروها یا به تعبیر خودش غوغاسالارها نسبت 
به رئیس مجلس پرداخت و گفت که تعداد اندکي از نمایندگان باعث زوال نعمت و شخصیت از سایر 

نمایندگان مي شوند. او همچنین این عملکرد غوغاسالاران را ناشي از حقارت نفس دانست و با اشاره به 
احادیث اهل بیت گفت آن هایي که احساس ذلت و شکست مي کنند به فحاشي و توهین روي آورده 
اند. طباطبایي همچنین به ریشه این توهین ها هم پرداخت و آن را ناشي از برملا شدن مفاسدي دانست 
که در دولت قبلي روي داده است. او این فحاشي ها را به استفراغ جامعه همانند کرد. اما این توهین ها 
همه بحث ما نبود. مصاحبه ما در روزي انجام شد که آیت الله هاشمي رفسنجاني براي شرکت در انتخابات 
مجلس خبرگان اعلام آمادگي کرده بود. او از این مسئله استقبال کرد و گفت که جامعه روحانیت مبارز 

براي حضور هاشمي رفسنجاني برنامه ریزي کرده است...

حجت الاسلام والمسلمین سید مهدی طباطبایی اعلام کرد:

برنامه ریزی جامعه روحانیت برای حضور هاشمی در انتخابات

رئیس شورای اسلامی شهر قم:

هیچ نیرویی را به شهردار تحمیل نمی کنیم

در جلسه هماهنگي بخشداران و شوراهاي بخش مطرح شد

تذکر قانونی 
به بخشداران قم

بخشداران در خصوص مصوبات شوراهاي روستا قانون را رعایت کنند

در دیدار با استاندار قم مطرح شد:

تقدیر آیت ا... نوری همدانی
 از تعامل خوب دولت با علما و حوزه علمیه 

گفت:  تقلید  مراجع  از  همدانی  نوری  ا... حسین  آیت 
مسوولان باید برای رفع مشکلات اقتصادی کشور اهتمام 

ویژه داشته باشند.
به گزارش ایرنا، این مرجع تقلید روز دوشنبه در دیدار استاندار 
قم با وی، ضمن تسلیت سالروز شهادت امام جعفر صادق)ع( با اشاره 
به حدیثی از این امام همام، اظهار داشت: طبق این روایت؛ امنیت، 
عدل و فراوانی نعمت سه چیز مورد نیاز برای همه مردم است، و 
سردمداران و دولتمردان جامعه باید آن را فراهم کنند.وی با بیان 

اینکه برقراری عدالت به معنای تعیین حدود و اجرای حقوق در 
جامعه باید مورد توجه قرار بگیرد، افزود: همه اعضای جامعه باید در 

بهره مندی از امکانات و مزایا یکسان باشند.
توجه  ضرورت  به  اشاره  با  همچنین  همدانی  نوری  ا...  آیت 
مسوولان به مشکلات محرومان و افراد بی بضاعت جامعه، تصریح 
کرد: باید در جهت فراوانی نعمت و ارزانی و همچنین ایجاد اشتغال 
برای مردم اهتمام جدی نشان داده شود، چرا که مردم بویژه زاغه 

نشینان و روستاییان به عنوان کسانی که بیشترین... 

8
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رئیس هیئت بدوی رسیدگی به تخلفات نهاد ریاست جمهوری اعلام کرد:

۸۰۰پروندهتخلفاتبرایمدیرانکلاندولتقبل

استاندار در دیدار فرماندار و بخشداران قم:

انتخابات در قم باید از هرگونه حاشیه ای دور بماند
2

2

سرمقاله: آیت ا... محسن غرویان

برخی افراد به تندروي اصرار 
دارند و تحت هیچ شرایطي حاضر 
منطق  چارچوب  در  نیستند، 
راحتي  به  پس  کنند.  حرکت 
مي توان اینطور نتیجه گیري کرد 
که چنین گروهي همیشه محکوم 
به شکست و البته حاشیه نشیني 

هستند ...

معتدلین و اخلاق مدارها
پیروز انتخابات

72

شهردار قم در نشست صمیمی با اصحاب رسانه:

برای کار سیاسی به قم نیامده ام
نگران پرداخت بدهی های شهرداری قم نیستم

7

پیشنهاد پست های بالاتری 
در قم داشتم

7

مناقصه گزار: شرکت مخابرات استان قم 
موضوع مناقصه یک مرحله ای: خرید اجناس و نگهداری شبکه مرکزکم 

ظرفیت استان بصورت ترنکی 
مهلت خرید اسناد: از تاریخ انتشار آگهی تا پایان وقت  اداری روز چهارشنبه 

مورخ 94/5/28
مهلت تحویل اسناد: تا پایان وقت اداری روز یکشنبه مورخ 94/6/8

مبلغ سپرده شرکت در مناقصه: 323/000/000 ریال
تاریخ بازگشایی پاکتهای الف وب  و ج: راس ساعت 9 صبح روز سه شنبه 

مورخ 94/6/10
طریقه تهیه اسناد مناقصه:

روش اول : واریز مبلغ 50/000 ریال به حساب جام شماره 1343343331 نزد 
بانک ملت مرکزی قم و ارائه اصل فیش آن در ساعات اداری به دبیرخانه این شرکت 

واقع در بلوار 15 خرداد، نرسیده به فلکه شهید محلاتی ، طبقه اول – اتاق 112
روش دوم: ارسال فیش واریز وجه فوق به همراه برگ درخواست به نمابر شماره 
37231000 که در این صورت اسناد به آدرس ذکر شده در برگ درخواست پست 

پیشتاز خواهد شد.
www.tcq.ir :روش سوم: مراجعه به سایت اینترنتی

محل تحویل اسناد: دبیرخانه این شرک به آدرس فوق می باشد.
متقاضیان واجد شرایط می توانند جهت کسب اطلاعات بیشتر با شماره تلفن 
37234555 ) واحد قراردادها( و 36634444 ) واحد نگهداری مراکز کم ظرفیت( 
تماس حاصل و یا به آدرس اینترنتی ذیل مراجعه فرمایند.بدیهی است این شرکت در 

رد یا قبول یک یا کلیه پیشنهادات مختار است.

شرکت مخابرات استان قم 

شرکت مخابرات استان قم

آگهی مناقصه عمومی شماره 805 ق 94 )نوبت دوم(

EMIL:TADAROKAT@QOM-TELECOM.IR
WWW. icq. ir
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اخبار
در دیدار با استاندار قم مطرح شد:

تقدیر آیت ا... نوری همدانی از تعامل خوب 
دولت با علما و حوزه علمیه 

آیت ا... حسین نوری همدانی از مراجع تقلید گفت: مسوولان باید برای رفع 
مشکلات اقتصادی کشور اهتمام ویژه داشته باشند.

به گزارش ایرنا، این مرجع تقلید روز دوشنبه در دیدار استاندار قم با وی، ضمن تسلیت 
سالروز شهادت امام جعفر صادق)ع( با اشاره به حدیثی از این امام همام، اظهار داشت: 
طبق این روایت؛ امنیت، عدل و فراوانی نعمت سه چیز مورد نیاز برای همه مردم است، و 
سردمداران و دولتمردان جامعه باید آن را فراهم کنند.وی با بیان اینکه برقراری عدالت به 
معنای تعیین حدود و اجرای حقوق در جامعه باید مورد توجه قرار بگیرد، افزود: همه اعضای 

جامعه باید در بهره مندی از امکانات و مزایا یکسان باشند.
آیت ا... نوری همدانی همچنین با اشاره به ضرورت توجه مسوولان به مشکلات 
محرومان و افراد بی بضاعت جامعه، تصریح کرد: باید در جهت فراوانی نعمت و ارزانی 
و همچنین ایجاد اشتغال برای مردم اهتمام جدی نشان داده شود، چرا که مردم بویژه 
زاغه نشینان و روستاییان به عنوان کسانی که بیشترین شهید را تقدیم انقلاب کردند، حق 

بزرگی به گردن آن دارند.
وی قشر محروم و آسیب پذیر جامعه را ولی نعمتان اصلی انقلاب توصیف کرد و افزود: 
اگر فداکاری و ایثار طبقات محروم جامعه در هشت سال جنگ تحمیلی نبود، امروز کشور 

تا این اندازه در امنیت، آسایش و رفاه به سر نمی برد.
آیت ا... نوری همدانی همچنین با تاکید بر باز بودن درهای مراکز اداری و دولتی به روی 
محرومان جامعه، تصریح کرد: مسوولان باید مشکلات قانونی مردم را بر طرف کنند، و اگر 
از طرف مردم خواسته ای مغایر با قانون مطرح شد، آنها را با اخلاق و برخورد خوب توجیه 
کنند. وی همچنین با بیان اینکه رییس دولت یازدهم خود از فرزندان حوزه علمیه قم 
محسوب می شود، از تعامل دولت با علما و حوزه های علمیه تقدیر کرد و خواستار تلاش و 
اهتمام مجدانه مسوولان برای رفع مشکلات مختلف مردم بویژه اقتصادی و معیشتی شد. 

به کارگیری تجارب و اندوخته های  30ساله خود برای خدمت به قم
استاندار قم نیز در این دیدار گفت: خدمت در قم مهمترین و آخرین عرصه خدمت 

رسانی در نظام اسلامی به شمار می آید.
سید مهدی صادقی قرار گرفتن در این سمت را برای خود یک توفیق الهی دانست، و 
اظهار داشت: دولت در قم تلاش می کند تا امور این استان را به بهترین شکل ممکن که 

مورد قبول، رضایت و همچنین تایید علما و مراجع باشد، انجام دهد.
وی با بیان اینکه خدمت در قم افتخار بزرگی برای مسوولان تلقی می شود، افزود: هر 
مسوولی که چنین فرصت ارزشمندی را بدست می آورد باید آن را مغتنم بداند، چرا که 

هرگز فرصتی از این مهم تر نصیب او نمی گردد.
صادقی با بیان اینکه برای به کارگیری تمامی تجارب و اندوخته های خود در طول 
بیش از 30 سال خدمت در سمت های مختلف در راستای خدمت به مردم قم تلاش 
خواهد کرد، افزود: بدون شک تعامل علما و مراجع با مسوولان استان می تواند تقویت 
کننده روحیه خدمت رسانی در آنها باشد، تا بیشترین استفاده را از این فرصت طلایی 

بدست آمده داشته باشد. 

همزمان با سالروز شهادت امام جعفر صادق  )ع ( :

پیکر شهید عربلو در قم تشییع  
و به خاک سپرده شد 

مراسم تشییع پیکر مطهر شهید تازه احراز هویت شده، شهید رحمت الله 
عربلو پیش از ظهر دیروز همزمان با سالروز شهادت امام جعفر صادق  )ع (  در 

قم برگزار شد.
به گزارش خبرنگارما، این مراسم  با حضور گسترده مردم ولایی و متدین  وشهید پرورقم 
از ساعت 10 صبح  دیروز از حرم مطهر حضرت معصومه)س( آغاز و تا گلزار شهدای علی 
بن جعفر)ع( ادامه داشت و پس از تشییع باشکوه پیکر شهید رحمت الله عربلو در گلزار 

شهدای قم آرام گرفت .
 گفتنی است، شهید رحمت الله عربلو پس از 33 سال از سوی گروهک تفحص 
شناسایی شده و به آغوش خانواده بازگشت.شهید رحمت الله عربلو فرزند اکبر متولد سوم 
خرداد سال 43 بوده و 25 آبان سال 61 در سن 18 سالگی در عملیات محرم در منطقه 

دهلران شهید شد، وی از طریق لشکر 17 علی بن ابیطالب به جبهه نبرد اعزام شده بود.

غبارروبی حرم مطهر توسط خبرنگاران قمی 
حرم مطهر کریمه اهل بیت حضرت فاطمه معصومه )س( یکشنبه شب به 

مناسبت روز خبرنگار توسط اصحاب رسانه قم غبارروبی و عطر افشانی شد.
در این مراسم باشکوه و معنوی پس از انجام مراسم خطبه خوانی توسط خادمان حرم 
مطهر حضرت معصومه)س( ، خبرنگاران درحالیکه مداحان اهل بیت عصمت و طهارت 
)ع( به مدیحه سرایی مشغول بودند، حرم نورانی کریمه اهل بیت )س( را غبارروبی کردند.

دراین آیین معنوی که سردبیران، خبرنگاران، عکاسان و تصویربرداران رسانه های 
گروهی قم حضور داشتند پس از قرائت زیارت حضرت معصومه)س( ، تولیت آستان مقدس 
کریمه اهل بیت به ایراد سخن پرداخت و یاد و خاطره شهدای خبرنگار بویژه محمود صارمی 
خبرنگار ایرنا در افغانستان که به همراه دیپلماتهای ایرانی درمزار شریف به دست گروه 
طالبان به شهادت رسید، گرامی داشت. آیت ا... سید محمد سعیدی افزود: شهید صارمی 
و همکارانش جان خود را در راه گسترش اطلاع رسانی و انتشار اخبار صحیح و واقعی فدا 
کردند.بر اساس این گزارش، خبرنگاران سپس مهمان سفره کریمه اهل بیت)س( شدند و 
پس از آن با پوشیدن لباس مخصوص تنظیف به سمت ضریح مطهر حضرت معصومه)س( 

حرکت کردند تا در مراسم غبارروبی شرکت کنند.
آیین غبارروبی بارگاه کریمه اهل بیت)س( توسط جامعه خبری قم، در فضایی آکنده 

از معنویت برگزار شد.

اخبار
با تجلیل از پرسنل این پایگاه :

مراسم نخستین سالگرد افتتاح 
پایگاه امداد هوایی قم برگزار شد

رییس دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: امداد هوایی یکی از مدرن ترین 
خدماتی است که در قالب طرح تحول نظام سلامت به هموطنان ارائه می شود.

 ابولفضل ایرانی خواه در مراسم نخستین سالگرد افتتاح پایگاه امداد هوایی اورژانس 115 
قم و تجلیل از پرسنل این پایگاه در سالن آمفی تئاتر بیمارستان شهید بهشتی، افزود: راه 
اندازی اورژانس هوایی در راستای تحقق اهداف بلند نظامت سلامت بسیار مهم بوده است. 
وی با بیان اینکه دستیابی به اورژانس هوایی محدود به چند کشور جهان است، اضافه 
کرد: این مساله جنبه حیاتی بسیاری داشت و خوشبختانه محقق شد. وی آمار حوادث 
جاده ای در کشور را بسیار بالا عنوان کرد و ادامه داد: این آمار از استاندارد جهانی بالاتر است 

و باید برای کاهش آن برنامه ریزی و فرهنگ سازی لازم صورت گیرد. 
ایرانی خواه با بیان اینکه در بسیاری از این حوادث مجروحان از چرخه تولید جامعه 
خارج و پس از چند سال بر اثر عوارض حوادث جان خود را از دست می دهند، تصریح کرد: 
اورژانس هوایی قم خوشبختانه توانسته در کاهش هزینه ها و آمار تلفات نقش به سزایی 
داشته باشد. وی از اختصاص یک دستگاه مدی کوپتر به اورژانس هوایی قم خبر داد و بیان 
کرد: با اختصاص این مدی کوپتر در سال آینده وضعیت ارائه خدمات اورژانس هوایی ارتقا 

پیدا خواهد کرد.
 نقش موثر خبرنگاران در کاهش آمار حوادث

وی با اشاره به روز خبرنگار ضمن تبریک این روز به خبرنگاران از تلاش های این قشر 
زحمتکش در این عرصه قدردانی کرد و افزود: خبرنگاران می توانند با اطلاع رسانی مناسب در 
خصوص مسائل و حوادث در کاهش آمار حوادث دخیل باشند. رییس دانشگاه علوم پزشکی قم 
در ادامه از تلاش های پلیس راه و و نیروی انتظامی قدردانی کرد و گفت: این همدلی و هم افزایی 
موجب شد تا اورژانس قم در سطح کشور رتبه برتر را در اورژانس هوایی کسب کند. وی با بیان 
اینکه ارائه خدمات در سطح بالا می تواند بسیار مطلوب باشد، تصریح کرد: مطلوب تر این است تا 

با آسیب شناسی و برنامه ریزی آمار حوادث را کاهش داده و به صفر برسانیم. 
وی در ادامه به اجرای طرح نظام سلامت اشاره کرد و ادامه داد: این مهم به صورت یک انقلاب 
در نظام سلامت به نام استان قم رقم خورد و به شکرانه خداوند با همت، همدلی و هم افزایی 
خدمتگزاران میهن اسلامی و ارکان مختلف دولت و حاکمیت به تحقق رسید. ایرانی خواه با بیان 
اینکه اجرای این طرح فراز و نشیب های زیادی داشت، اظهار کرد: اجرای این طرح از همان ابتدا 
برکات زیادی داشت و علاوه بر تکریم بیمار و بهبود ارائه خدمات از بعد کمی و کیفی کاهش 
هزینه های کمرشکن و سرسام آور درمان را به دنبال داشته است. وی با بیان اینکه اجرای این 
خدمت باید خیلی زودتر محقق می شد یادآور شد: کمبود اعتبارات یکی از علل تاخیر در اجرای 
این طرح بود، هر چند که به گفته کارشناسان نداشتن همت در این زمینه نیز بی تاثیر نبوده است. 
وی با اشاره به اینکه سرانه درمان هنوز به آنچه باید محقق شود نرسیده است، یادآور شد: سرانه 
درمان ما نسبت به کشورهای دیگر پایین است و با برنامه ریزی منسجم و حساب شده بسیاری 

از اهداف محقق می شود.
 انجام 127 ماموریت توسط اورژانس هوایی قم 

سرپرست مرکز مدیرت حوادث و فوریت های پزشکی قم نیز گفت: با اشاره به گذشت 
یک سال از فعالیت اورژانس هوایی قم افزود: اورژانس هوایی قم از بدو تاسیس تا به امروز با 
انجام 127 ماموریت 275 بیمار و مصدوم را منتقل کرده است. محمدرضا حسنی مجروحان 
حوادث ترافیکی را 111 نفر عنوان کرد و گفت: هفت مورد از این ماموریت ها برای حوادث 
سقوط، یک مورد ریزش آوار، یک مورد غرق شدگی، دو مورد سوختگی، یک مورد زایمان، 
دو مورد انتقال به تهران و دو مورد نیز مسمومیت بوده است. وی به نخستین ماموریت بالگرد 
قم اشاره کرد و ادامه داد: نخستین ماموریت این بالگرد پس از گذشت پنج ساعت از افتتاح 
آن کلید خورد که در آن سه مجروح که یک مادر و دو فرزندش بودند به مرکز درمانی 
شهید بهشتی انتقال داده شدند. وی به کسب رتبه برتر توسط اورژانس هوایی قم در سطح 
کشور اشاره کرد و گفت: تعامل سطح بالا در استان، هماهنگی و حمایت ریاست دانشگاه 
علوم پزشکی و معاونان دانشگاه، برگزاری جلسات مکرر و کسب اطلاع از سایر استان ها از 
جمله علل این موفقیت محسوب می شود. حسنی حضور برترین نیروهای پروازی در کادر 
پروازی اورژانس هوایی قم، هماهنگی های برون سازمانی و برون استانی، به کارگیری تجهیزات 
پیشرفته داخل بالگرد، پایش و بررسی نقاط عملکرد را از دیگر دلایل موفقیت اورژانس هوایی 
قم دانست. وی با اعلام اینکه قم 20 میلیون جمعیت شناور دارد، اظهار کرد: با توجه به این 
مساله و داشتن 60 مناسبت ملی و مذهبی قم وضعیتی ویژه پیدا می کند و خدماتش عملا از 
جمعیت ثابت قم فراتر می رود. رییس مرکز اورژانس قم جمع کل خودروهای ورودی به قم در 
سال 93 را بیش از 28 میلیون خودرو اعلام کرد و گفت: محورهای قم – تهران و قم – اراک 
به ترتیب پر ترددترین محورها بوده اند. وی تعداد ماموریت با مجروح زیاد را 15 ماموریت 
عنوان کرد و افزود: رسیدن به این نتیجه که ماموریت توسط بالگرد انجام شود یا خیر، بسیار 
پیچیده است که باید در مدت زمان کوتاه تصمیم گیری شود و خوشبختانه این تشخیص 
در تمام ماموریت ها به درستی صورت گرفته است. وی با اشاره به پر حادثه ترین محورها و 
جاده هایی که اورژانس هوایی برای آنها اعزام شده است، ادامه داد: جعفریه، دستجرد، کهک 
و اتوبان قم – تهران بیشترین پرواز را به خود اختصاص داده اند. رییس پلیس راهور قم نیز در 
این مراسم گفت: در چند سال اخیر شاهد کاهش چشم گیر تعداد تلفات جاده ای بوده ایم 
که نشان دهنده برنامه ریزی های گسترده توسط دستگاه های مسوول می باشد که از آن 
جمله می توان به اورژانس 115 اشاره کرد. سرهنگ اردشیر جمشیدی راد افزود: در برخی 
از تصادفات بروز نقص فنی و ضعیف بودن سیستم ایمنی خودرو ها نقش بسزایی دارد که از 
دست پلیس و نیروهای امدادی کاری بر نمی آید و برای علاج آن باید فکری کرد. وی یکی 
از دلایل کاهش تعداد تلفات را فرهنگ سازی گسترده صورت گرفته توسط پلیس و ارگان 
های امدادی توصیف و اضافه کرد: با حجم بسیار بالای تردد در سطح جاده های استان قم 
توانسته ایم کارنامه قابل قبولی را در سطح کشور از خود به جا بگذاریم. در این مراسم معاونان 
دانشگاه علوم پزشکی، معاون مرکز حوادث و فوریت های پزشکی، رییس عملیات ناجا، جمعی 

از پرسنل اورژانس و کادر پروازی اورژانس هوایی قم نیز حضور داشتند. 

جانشین پلیس راهنمایي و رانندگي استان قم، 

باید در زمینه استفاده از موتورسیکلت  در قم 
فرهنگ سازي شود 

جانشین پلیس راهنمایي و رانندگي استان قم، گفت: نیازمند همکاري زائران 
و شهروندان در روان سازي ترافیک هستیم.

به گزارش پایگاه خبري پلیس، سرهنگ احمد پوربافراني ، اظهارداشت: مرحله دوم 
سفرهاي تابستاني آغاز شده است و استان قم به دلیل وجود حرم مطهر حضرت فاطمه 
معصومه )س( و مسجد مقدس جمکران با حجم زیاد مسافران و زائران به خصوص در شهریور 
ماه مواجه خواهد بود. وي افزود: تدابیر پلیس راهور در محل هایي که احتمال ترافیک وجود 
دارد، اعمال مي شود و براي روان سازي ترافیک نیازمند همکاري تمامي زائران و شهروندان 
و توجه به قوانین راهنمایي و رانندگي هستیم. جانشین پلیس راهنمایي و رانندگي استان در 
خصوص استفاده زیاد مردم استان قم از وسیله نقلیه موتورسیکلت، عنوان داشت: با توجه به 
سهل الوصول و ارزان تر بودن موتورسیکلت، وجود چند شرکت سازنده این وسیله نقلیه در 
استان و نیز شرایط جوي و وضعیت معابر، موتورسیکلت با استقبال گسترده مردمي مواجه 
است. سرهنگ پوربافراني با بیان اینکه موتورسیکلت ها حجم زیادي از تصادفات را به خود 
اختصاص داده اند، گفت: باید در زمینه استفاده از موتورسیکلت فرهنگ سازي مناسب صورت 
گیرد و خانواده ها، آموزش ها و هشدارهاي لازم را قبل از خرید آن به فرزندان خود ارائه دهند 
تا شاهد حوادث دلخراش نباشیم. وي در بخش دیگري از سخنان خود با اشاره به افزایش 
حوادث و تصادفات مربوط به عابران پیاده در 5 ماهه نخست سال جاري، گفت: همانطور 
که به رعایت قوانین و مقررات راهنمایي و رانندگي توسط خودرو و موتورسیکلت معتقدیم، 
باید عابران پیاده نیز به قوانین و مقررات پایبند باشند تا شاهد کاهش تصادفات فوتي باشیم. 
جانشین پلیس راهور استان قم با بیان اینکه در مرداد ماه هیچ گونه حادثه فوتي در معابر داخلي 

استان نداشتیم، بر امر آموزش و استمرار بر آن تأکید کرد.

استاندار قم عضو داوطلب 
جمعیت هلال احمر شد

سیدمهدی صادقی استاندار قم طی مراسمی به عضویت جمعیت هلال احمر 
استان قم درآمد.

به گزارش روابط عمومی جمعیت هلال احمر استان قم، محمد گل فشان مدیر عامل و 
جمعی از معاونین و مدیران جمعیت هلال احمر استان قم با حضور در دفتر استاندار با وی 
دیدار و گفت وگو کردند.  گلفشان در این نشست به تشریح فعالیت های مختلف جمعیت 
هلال احمر استان قم پرداخت و در ادامه نیازهای استان به ویژه ایجاد پایگاه های امداد و نجات 
جاده ای به منظور تسریع در امدادرسانی به حوادث متعدد جاده ای در محورهای مواصلاتی 
استان را متذکر شد. سید مهدی صادقی استاندار قم نیز در این دیدار خدمات جمعیت هلال 
احمر در بخش های مختلف امدادی، فرهنگی، خیریه و بشر دوستانه را قابل تقدیر دانست و بر 
رفع مشکلات و فراهم کردن زیرساخت ها برای خدمت رسانی مطلوب تر به زائران و مجاوران 
کریمه  اهل بیت)س( تاکید کرد. در پایان این نشست استاندار قم لباس داوطلبی جمعیت 

هلال احمر را به تن کرد و به عضویت داوطلبی جمعیت هلال احمر در آمد.

مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری 
و صنایع دستی قم با اشاره به حضور 
نیازمند  گفت:  قم،  در  عراقی  زائران 
همکاری نهادهای مختلف در ساماندهی 
و طراحی برنامه جامع در اسکان زائران 

عراقی هستیم.
با حضور  در جلسه ای  رضایی  عیسی 
مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم برگزار 
شد، با اشاره به اینکه ساخت سه کمپینگ 
از اعتبارات مصوبات سفر رهبر فرزانه انقلاب 
اسلامی به قم اختصاص یافت، گفت: زمین 
دو کمپینگ برای اداره کل اوقاف قم است 
که با تعامل این اداره شاهد پیشرفت ساخت 

این مجموعه ها خواهیم بود.
وی افزود: یکی از این دو کمپینگ در 
امامزاده شاه جمال است که تکمیل این 
کمینگ می تواند در ساماندهی زائران عراقی 

نقش مهمی ایفا کند.
رضایی ادامه داد: یکی دیگر از این سه 
کمپینگ مربوط به شهرداری در بوستان 
برای  شهرداری  تعامل  با  که  است  فدک 

پذیرایی از زائران آماده شده است.
 40 حدود  روزانه  اینکه  بیان  با  وی 
می شود،  قم  استان  وارد  اتوبوس  دستگاه 
گفت: این اتوبوس ها زائران عراقی را به این 

استان هدایت می کنند ضمن اینکه برخی از 
زائران عراقی توسط وسایل نقلیه شخصی و 

یا از طریق قطار وارد استان می شوند.
نیازمند همکاری  از این رو  افزود:  وی 
نهادهای مختلف در ساماندهی و طراحی 
زائران  اسکان  و  پذیرایی  در  برنامه جامع 

عراقی هستیم.
طرح  راستا  همین  در  افزود:  رضایی 
ساماندهی زائران عراقی در پایانه مسافربری 
از  زائران  تا  استان قم در حال اجرا است 
همان ابتدا بتوانند به سمت اسکان های مجاز 

مسافری هدایت شوند.
مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و 
صنایع دستی قم، با بیان اینکه این اداره کل، 
مرمت امامزادگان که قدمت تاریخی دارند را 
بر عهده گرفته است، گفت: مرمت این آثار 
توسط معاونت میراث فرهنگی در امامزادگان 

در حال اجرا است.
وی افزود: کاشی سازی که هنر دستی 
هنرمندان قمی است در این امامزادگان و 
بسیاری از مساجد در حال استفاده است 
ضمن اینکه کاشی های ساخته شده توسط 
این هنرمندان در حرم های امامان معصوم 
)ع( از جمله امام حسین )ع( و حضرت علی 

)ع( مورد استفاده قرار گرفته است.

وی ادامه داد: باید از ظرفیت امامزادگان 
استان قم در معرفی صنایع دستی هنرمندان 
توسعه  بازارچه ها،  و  نمایشگاه  برپایی  با 

گردشگری مذهبی و زیارتی بهره مند شد.
کارفرهنگی ویژه گردشگری مذهبی در 

قم صورت بگیرد
مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم 
نیز در این جلسه با اشاره به اینکه استان قم 
زائرپذیر است، گفت: با استفاده از ظرفیت 
امامزادگان و بقاع متبرکه استان قم می شود 
کار فرهنگی ویژه گردشگری مذهبی در قم 

انجام داد.
حجت الاسلام سید اسماعیل حسینی 
مقدم افزود: ابعاد مختلف اقتصادی، اجتماعی 
و فرهنگی در گردشگری مذهبی باید مورد 
برنامه  عرصه  این  در  و  گیرد  قرار  توجه 

ریزی های صحیح و کارآمد صورت پذیرد.
وی با اشاره به اینکه تعامل دو مجموعه 
اداره کل میراث فرهنگی و اوقاف قم می تواند 
در توسعه گردشگری استان قم نقش مؤثری 
دارد، گفت: هر قدر تعاملات مشترک بیشتر 
باشد از ظرفیت این دو مجموعه می توان 

استفاده کرد.
مدیرکل اوقاف و امور خیریه قم افزود: 
شهر قم از لحاظ مهمان پذیری متناسب 

با یک شهر فراملی نیست باید با احداث 
کمپینگ های مشترک در خدمت رسانی به 
زائران قدم برداریم چرا که عدم ساماندهی 
زائران عراقی در اطراف حرم مطهر زیبنده 

این شهر مقدس نیست.
وی ادامه داد: دسترسی زیارتی به استان 
قم از سایر کشور بیشتر است از این رو زائران 
عراقی وارد این شهر می شوند این فرصت 
طلایی است تا با اختصاص فضایی فرهنگی 
و اجتماعی در معرفی جاذبه های گردشگری 

زیارتی فعالیت کنیم.
حجت الاسلام اسماعیلی مقدم با اشاره 
به اینکه امامزاده شاه جمال فرصت خوبی 
است تا کمیپنگ زائران در آن احداث شود 
گفت: در این زمینه مطالعاتی صورت گرفته 
است تا با اجرای طرحی جامع شاهد احداث 

کمیپنگ باشیم.
وی ادامه داد: اداره کل میراث فرهنگی 
قم می تواند کارگروه مشترکی با اداره کل 
با حمایت متقابل  تا  اوقاف تشکیل دهد 
بتوانیم از سرمایه گذاری بخش خصوصی نیز 

بهره مند شویم.
مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم 
ادامه داد: این دو دستگاه می توانند در آسان 
کردن خدمات به زائران کمک شایانی کنند.

پیش  در  به  اشاره  با  قم  استاندار 
بودن انتخابات مجلس شورای اسلامی 
و خبرگان رهبری، گفت: باید تمهیدات 
لازم برای برگزاری باشکوه تر انتخابات 

پیش رو اندیشیده شود.
در  دوشنبه  روز  صادقی  مهدی  سید 
دیدار فرماندار و بخشداران قم، افزود: قم 
شهری است که جایگاه خاصی دارد و باید به 
گونه ای عمل کنیم که از هرگونه حاشیه دور 
بماند و این مهم جز با در نظر گرفتن قانون 
در تمام امور بدست نمی آید.وی با اشاره به 
توافق هسته ای ایران با گروه 1+5، این توافق 
را موجب افزایش نشاط و امید برای توسعه 
کشور عنوان و اضافه کرد: دیپلماسی قوی 
دولت تدبیر وامید در کنار الطاف خداوند و 
نیز ایستادگی مردم و خانواده معظم شهدا 
و ایثارگران موجب کسب این موفقیت برای 
مردم ایران شد.وی در ادامه حل مشکلات و 
رسیدگی به نیازهای مردم توسط مسوولان 
را مورد تاکید قرار داد و با اشاره به اهمیت 
شناخت وظایف و اختیارات در هر حوزه، 
بیان کرد: فرمانداران و بخشداران به جهت 
ارتباط تنگاتنگ و نزدیک با مردم آشنایی 
بیشتری با مشکلات دارند و از این جهت 

باید با اولویت بندی صحیح مسائل، نسبت 
به پیگیری و رفع آن ها اقدام کنند.صادقی 
تلاش همه جانبه برای اجرای درست کارها 
و پرهیز از موازی کاری را مورد تاکید قرار 
داد و اضافه کرد: باید تفکیک امور و رعایت 
مرز بندی بین وظایف صف و ستاد در همه 
بخش ها انجام شود.در ابتدای این جلسه 
رضا سیار فرماندار قم و نیز بخشداران بخش 
های مرکزی، سلفچگان، کهک، خلجستان 
و جعفریه به ایراد سخنانی پیرامون حوزه 
تحت مدیریت خود و ویژگی های اجتماعی، 

سیاسی، فرهنگی و اقتصادی این مناطق 
پرداختند و برنامه های خود را برای توسعه 
ارائه خدمات به همشریان و مردم استان 

شرح دادند.

اشتغال زمینه ساز حل بسیاری از 
معضلات اجتماعی

استاندار قم همچنین روز دوشنبه در 
دیدار مدیران زیر مجموعه وزارت تعاون، 
کار و رفاه اجتماعی در استان، ایجاد اشتغال 
معضلات  از  بسیاری  حل  ساز  زمینه  را 

های  و گفت: دستگاه  برشمرد  اجتماعی 
مسوول برای توسعه اشتغال پایدار در استان 

تلاش کنند.
سید مهدی صادقی طی سخنانی تلاش 
های  آسیب  کاهش  برای  پیش  از  بیش 
باید  افزود:  شد.وی  خواستار  را  اجتماعی 
با همگرایی و همدلی زمینه رونق تولید و 

اشتغال در استان را فراهم نماییم.
و  مدت  کوتاه  ریزی  برنامه  صادقی 
رفع  و  اقتصادی  توسعه  برای  بلندمدت 
مشکل بیکاری جوانان را خواستار شد و 
تصریح کرد: حمایت و تقویت مشاغل و 
کارگاه ها توسط بانک ها و موسسات مالی 
از جمله مباحثی است که باید به آن توجه 

شود.
وی اقدامات پیشگیرانه در همه مباحث 
را موجب کاهش هزینه های ناشی از حوادث 
بعدی عنوان و خاطرنشان کرد: اتخاذ تدابیر 
ایمنی و نظارت بر محیط های کاری در 
کارگری ضروری  کاهش حوادث  راستای 
زیر  مدیران  دیدار  این  ابتدای  است.در 
مجموعه وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
گزارشی از فعالیت های خود در زمینه های 

مختلف ارائه دادند. 

در دیدار »رضایی« با »حسینی مقدم« تاکید شد:

تعامل گردشگری با اوقاف برای ارائه خدمات به زائران در قم

استاندار در دیدار فرماندار و بخشداران قم:

انتخابات در قم باید از هرگونه حاشیه ای دور بماند

توسعه  تحقق  گفت:  قم  شهردار 
فرهنگي یا اقتصادي در جامعه اسلامي 
نیازمند ارتباط با رسانه است و خبرنگاران، 
حلقه اصلي توسعه پایدار جامعه اسلامي 

هستند.
 سید مرتضي سقائیان نژاد یکشنبه شب در 
دیدار صمیمي با اصحاب رسانه استان قم که 
در سالن همایش شهرداري قم برگزار شد، با 
تاکید بر اینکه مدیریت شهري با اقشار مختلف 
جامعه اسلامي مرتبط است اظهار کرد: دیدار 
ماهانه با اصحاب رسانه شهر اصفهان، یکي از 
راهکارهاي مدیریتي بنده براي رفع مشکلات 

آن شهر بوده است.
وي اضافه کرد: بنده در اصفهان سرپرستي 

رسانه هاي مختلف را بر عهده داشته و در مجموعه شهرداري 
پایگاه هاي خبري مختلف را راه اندازي کرده ام که امیدواریم 

این اقدامات در شهر کریمه اهل بیت )ع( نیز اجرایي شود.
شهردار قم به آیاتي از سوره آل عمران اشاره کرد و گفت: 
پندهایي که در این آیات الهي مطرح شده که مي تواند 
نشانه هاي مختلفي براي مومنان داشته باشد که مفسران 
قرآني در مقاطع مختلف زماني به خوبي به این نشانه ها اشاره 

کرده اند.
وي با بیان اینکه مقاومت در برابر تهاجم فرهنگي یکي 
از تاکیدهاي خداوند تبارک و تعالي خطاب به مومنان است 
عنوان کرد: طبق سخن امام صادق )ع( حراست از مرزهاي 
دین به واسطه علماي شیعه انجام مي شود زیرا این افراد از 

تهاجم فرهنگي علیه مرزهاي دیني جلوگیري مي کنند.
سقائیان نژاد خاطرنشان کرد: در زمان غیبت ائمه اطهار 
)ع( علماي اسلام باید اداره جامعه اسلامي را بر عهده داشته 
باشند که اهمیت این امر به خوبي در بیانات و فرمایشات ائمه 

اطهار )ع( مطرح شده است.
وي در بخش دیگري از سخنان خود حراست از مرزهاي 
داخلي و خارجي سازمان ها را بخشي از رسالت هاي روابط 
عمومي برشمرد و گفت: خبرنگاران روابط عمومي جامعه 
اسلامي هستند به همین علت باید نقاط مثبت را مطرح 
کرده، با تهاجم هاي فرهنگي مقابله کرده و اطلاع رساني 

درستي در جامعه اسلامي داشته باشند.
سقائیان نژاد با تاکید بر اینکه خبرنگاران باید با صبر و 
استقامت اقدامات خود را انجام دهند یادآور شد: درستي و 
میزان تاثیرگذاري خبر در جامعه اسلامي باید مورد توجه 
خبرنگاران قرار گیرد؛ خبرنگاران در جامعه وظیفه گلبول هاي 
سفید وقرمز در بدن را انجام مي دهند زیرا این قشر کاستي ها 
و تهدیدهاي موجود در جامعه را اطلاع رساني کرده و گاهي 

رفع مي کنند.
وي ادامه داد: خبرنگار باید علم، خلاقیت و هنرمندي 
لازم را براي حرفه خود داشته باشد زیرا خبرنگاري در جامعه 

نیازمند ویژگي هاي متفاوتي است.
شهردار قم به برخي از ویژگي هاي خبرهاي تاثیرگذار در 
جامعه اسلامي اشاره کرد و گفت: اکنون بنگاه هاي خبري 
مي توانند تحولات فرهنگي بزرگي در جامعه اسلامي داشته 
باشند اما اخبار باید با انگیزه تعالي و پیشرفت در جامعه 

اسلامي انتشار پیدا کند.

خبرنگاران حلقه اصلي 
توسعه پایدار جامعه اسلامي هستند 

وي با بیان اینکه انگیزه خبر باید در چارچوب تقوا باشد 
ابراز کرد: خبر خبرنگاران باید شامل پیام و محتواي مناسبي 
باشد و در این راستا باید به شیوه ارائه خبر و مخاطبان رسانه 

توجه داشته باشیم.
سقائیان نژاد بررسي بازخورد اخبار را بخشي از رسالت 
خبرنگاران برشمرد و اظهار کرد: با توجه به اهمیت خبرنگاري 
باید ابزار ویژه اي در اختیار این قشر قرار گیرد و سازمان و 
اداره ها باید به این موضوع توجه داشته باشند؛ اگر جامعه به 
خبرنگاران به عنوان مغز نگاه مي کند باید در جایگاه یک مغز 

به این قشر توجه داشته باشد.
وي تاکید کرد: تحقق توسعه فرهنگي یا اقتصادي در 
جامعه اسلامي نیازمند ارتباط با رسانه است و خبرنگاران 

حلقه اصلي توسعه پایدار جامعه اسلامي هستند.
سقائیان نژاد با اشاره به اینکه جامعه اصحاب قلم با حرکت 
به سمت نیازهاي حرفه خود مي تواند جایگاه خود را در 
جامعه ارتقاء بخشد عنوان کرد: قطره خون شهدا مرکب 
اصحاب قلم است و جایگاه خبرنگاري در طول تاریخ اسلام 
به خوبي قابل مشاهده است همانطور که اگر حضرت زینب 

)س( نبودند پیام کربلا در همان سرزمین دفن مي شد.
وي از رسانه ها به عنوان آینه هاي جامعه اسلامي یاد 
کرد و ادامه داد: بنده از نقد نگران نبوده اما انتظار دارم نقد 
اصحاب رسانه براي تعالي و پویایي شهر باشد؛ شهرداري ها 
داراي بودجه، نیرو و وظایف بسیاري در عرصه هاي مختلف 
هستند به همین علت اصحاب رسانه باید روزانه نسبت به این 

مجموعه نقد و تمجید داشته باشد.
 برای جابجایی مدیران شهري 

به شیوه مستقیم ورود پیدا مي کنم 
سقائیان نژاد با اشاره به اینکه شهرداري قم نزدیک به 
یک هزار و 500 میلیارد تومان بدهکار است اظهار کرد: 
اکنون براي پرداخت 500 میلیارد تومان از این بدهکاري 

برنامه ریزي شده است.
وي خاطرنشان کرد: مدیریت شهري قم بر عهده بنده 
است به همین علت در جابه جایي مدیران شهري به شیوه 
مستقیم ورود پیدا مي کنم؛ بنده براي فعالیت هاي سیاسي به 
شهر قم نیامده ام بلکه دستي بنده را به شهر قم دعوت کرده 

است زیرا نمي دانم چگونه به شهر قم رسیده ام.
سقائیان نژاد با بیان اینکه پیشنهادات پست هاي بالاتر در 

شهر قم، مشهد و وزارت خارجه به بنده ارائه 
شده بود اضافه کرد: بنده با اعتقاد به شهر قم 
آمده و طي دو روز به عنوان شهردار قم انتخاب 
شده ام در صورتي که همزمان با این انتخاب 

شهرداري مشهد به بنده پیشنهاد شد.
شهردار قم تصریح کرد: اگر قم بخواهد 
نجات پیدا کند باید نگاه ویژه اي نسبت به این 
شهر داشته باشیم و در این راستا اصحاب رسانه 
باید مشارکت مناسبي داشته باشند؛ هر چند 
شهرداري قم بدهکاري هاي بسیاري دارد اما 
بنده نگراني ندارم و با امید به خداوند تبارک 
و تعالي براي برطرف سازي مشکلات این شهر 

تلاش مي کنم.
شهرداری از ساخت هتل در  قم 

حمایت همه جانبه می کند 
سرمایه  عالی  ستاد  جلسه  در  همچنین  قم  شهردار 
گذاری شهرداری قم که برخی از اعضای شورای اسلامی 
نیز در آن  شهر و همچنین مدیران ارشد شهرداری قم 
حضور داشتند با بیان اینکه یکی از نیازهای مبرم در شهر 
قم گسترش هتل سازی در سطح شهر می باشد گفت: باید 
با اغماض بیشتری با سرمایه گذاران این بخش برخورد شود 
و شهرداری از ساخت و ساز هتل در سطح شهر حمایت همه 

جانبه می کند.
توفیق  عدم  به  اشاره  با  نژاد  سقائیان  مرتضی  سید 
شهرداری قم در زمینه جذب سرمایه گذاران مخصوصا در 
حوزه ساخت و ساز هتل در سال های اخیر ابراز داشت: 
نیازمند توسعه هتل سازی بخصوص در بافت فرسوده شهری 
هستیم و معاونت شهرسازی و امور زیربنایی باید طرحی را 
تدوین کند که هم برای سرمایه گذاران انگیزه ایجاد کند 
و هم اینکه در طولانی مدت پاسخگوی نیازهای شهر قم 
باشد.وی با بیان اینکه باید افق دید بازتری نسبت به موضوع 
سرمایه گذاری مخصوصا در حوزه هایی که شهر کمبودهای 
زیادی در آن زمینه ها دارد داشته باشیم تصریح کرد: باید 
چارچوب ها مشخص شده باشد تا سرمایه گذار بتواند برنامه 

ریزی مدونی برای خود داشته باشد. 
باید ساخت و ساز در بلوار پیامبر اعظم)ص( 

آغاز شود
وی در ادامه روند ساخت و ساز در بلوار پیامبر اعظم)ص( 
را مورد توجه قرار داد و افزود: شهرداری قم سرمایه عظیمی 
را در این بلوار دارد اما باید با برنامه ریزی مناسب بتوانیم نظر 
سرمایه گذاران را به این بلوار جلب کنیم تا ساخت و ساز هر 
چه سریع تر در این بلوار راه بیافتد و شاهد تسریع در آبادانی 
این بلوار باشیم.سقائیان نژاد در ادامه این جلسه با اشاره به 
پروژه شهید کاظمی توجه ویژه به ابعاد مختلف این پروژه 
را مورد تاکید قرار داد و اظهار داشت: باید برای پروژه های 
بزرگی مانند این پروژه کارگروه های تخصصی تشکیل شود 
تا بیشترین بهره برداری را از آن ها داشته باشیم.شهردار قم 
کوتاه شدن روند ساخت و ساز در شهر را مورد توجه قرار داد 
و خاطرنشان کرد: با توجه به اینکه درآمد شهرداری نسبت 
مستقیمی با روند ساخت و سازها دارد باید با تعاملات ویژه 
با سازمان نظام مهندسی مشکلات پیش روی این موضوع 

را مرتفع کنیم.

نماینده قم در شورای عالی استان ها ضمن تذکر 
قانونی به بخشداران قم گفت: بخشداران در خصوص 

مصوبات شوراهاي روستا قانون را رعایت کنند.
 علي قاسمي ورجاني در جلسه هماهنگي بخشداران 
و شوراهاي بخش طي سخناني اظهار داشت: طبق قانون 
بخشداري وظیفه انطباق مصوبات شوراهاي روستا را با قوانین 
دارد و نمي تواند در خصو رد یا تائید آن اظهار نظر کند، اگر 
مصوبه اي را خلاف قانون تشخیص داد و شوراي روستا نیز 
بر آن مصوبه اصرار کرد، مرجع تصمیم گیري در اینجا هیئت 
حل اختلاف است و بخشداري نمي تواند بگوید که نباید این 

مصوبه اجرایي شود.

در  موضوع  این  حاضر  حال  در  متاسفانه  افزود:  وي 
بخشداري ها رعایت نمي شود و بخشداران راسا اقدام به رد یا 

تائید یک مصوبه مي کنند.
از  استان قم در بخش دیگري  اسلامي  عضو شوراي 
سخنان خود با اشاره به اینکه دهیاري هایي که فاقد روستا 
روستاها شوراهاي بخش  این  بر  نظارت  متولي  هستند، 
هستند، بیان داشت: طبق قانون درآمد این روستاها باید 
به حساب شوراهاي بخش واریز شود و این شوراها نیز در 

خصوص نحوه هزینه کرد طبق ضوابط مالي اقدام نماید.
وي افزود: نظارت و اجراي نحوه هزینه کرد این پول ها 
بر عهده شوراي بخش است و هیچ نهاد دیگري حق دخالت 

در این امور را ندارد.
قاسمي ورجاني در ادامه با اشاره به فرمایش مقام معظم 
رهبري مبني بر اینکه دولت کارگزار و ملت کارفرماست، 
اظهار داشت: اعضاي شوراي اسلامي نمایندگان مردم و از 
بدنه جامعه هستند و مسئولان نیز باید براي جایگاه و شان 
آنان ارزش قائل باشند. وي گفت: متاسفانه در برخي موارد 
مشاهده مي شود که این موضوع آن چنان که باید و شاید 
رعایت نمي شود و جایگاه و شان نمایندگان مردم در شوراها 
از سوي مسئولان حفظ نمي گردد، لذا ضروري است که در 
جلسات اداري و از سوي متولیان امور تذکرات لازم در این 

خصوص به مسئولان داده شود.

سقائیان نژاد در دیدار صمیمي با اصحاب رسانه استان قم:

پیشنهاد پست های بالاتری در قم داشتم

بخشداران در خصوص مصوبات شوراهاي روستا قانون را رعایت کنند

تذکر  قانونی به بخشداران قم

سرمقاله
معتدلین و اخلاق مدارها

پیروز انتخابات
برخی افراد به تندروي اصرار دارند و تحت هیچ شرایطي 
حاضر نیستند، در چارچوب منطق حرکت کنند. پس به 
راحتي مي توان اینطور نتیجه گیري کرد که چنین گروهي 

همیشه محکوم به شکست و البته حاشیه نشیني هستند. همچنین لازم به تاکید است 
که آن ها با شخص مشکلي ندارند و مشکلشان این است که به دلیل طبیعتِ افراط گرشان 
نمي توانند اعتدال را بر تابند. اما باید بگوئیم در شرایطي که مردم با راي خود اعتدال را 
انتخاب کردند، افراطیون هیچ جایگاهي در امور ندارند. این افراد به طور کاملا مشخص 
و غیرقابل انکاري دولتي که با شعار اعتدال روي کار آمده است را در تضاد با نگاه خود و 
همچنین اهدافشان مي بینند. این گروه از صبحِ 25خرداد سال 92 مخالفت خود با دولت 
حسن روحاني را آشکار ساختند و به همین دلیل با هر بهانه اي دنبال کارشکني هستند 
و دنبال این هستند تا بلکه به زعم خود چوب لاي چرخ دولت بگذارند. به همین دلیل 
اصرار به افراط و کار ها و همچنین ادبیات آنچناني دارند تا بلکه نگذارند آب خوش از گلوي 

دولتي ها پایین برود.
اما آنچه مشخص است این است که اقلیت نمي تواند برابر اکثریت حرفي براي گفتن 
داشته باشد. آن ها نمي توانند اعتدال را برتابند، اعتدالي که با راي مردم دو سال است روي 
کار آمده تا تندرو ها فقط به عنوان بازنده خودنمایي کنند. آن ها در شرایطي حضور اشخاص 
خاصي در دولت را بهانه اعمال و رفتار خود کرده اند که مقام معظم رهبري هم فرمودند 
اینکه یک وزیر به یک جریان سیاسي تعلق خاطر داشته باشد، نه تنها اشکال ندارد بلکه 
امري طبیعي است. دقیقا به همین دلیل ایشان گفتند که برخي از انتقادات از سوي 
دلسوزي نیست. این فرمایشات نشانگر این است که دولت مورد تایید رهبري است که باید 

گفت همین براي دولت و دولتمردان کافي است.
اما در خصوص نحوه برخورد دولت با این افراد، بنده معتقدم لزومي ندارد که به هر 
انتقادي توسط دولتي ها پاسخ داده شود. چرا که وقت و انرژي دولتي ها ارزش زیادي دارد 
و نباید صرف مسایل از پیش افتاده شود. از سوی دیگر هیچ کس و هیچ گروهي نباید 
بداخلاقي کنند و بداخلاقي به هیچ وجه خوب نیست و اگر دولت هم احساس کرد که به 
نقد مشخصي باید جواب داده شود، بهتر است با لحني اخلاقي باشد؛ چراکه مردم خوب 
و بد را به خوبي مي شناسند.اما نقش مردم نیز در این میان غیر قابل انکار است. آن ها در 
انتخابات مجلس خبرگان و مجلسي که قرار است اسفندماه برگزار شود، باید فرصت را از 

تندروها بگیرند و به دست معتدلین و اخلاق مدار ها بسپارند.
البته افراطیون تریبون هاي زیادي دارند.آن ها در انتخابات دولت یازدهم هم تریبون ها 
و نهادهاي زیادي در اختیار داشتند، اما مردم وقتي احساس کردند که کشور از تندروي 
ضررهاي زیادي به خود دیده است، کار را به میانه روها سپردند. انشاءا... در انتخابات هاي آتي 

هم چنین عملکردي نشان خواهند داد تا بلکه کشور به سمت توسعه و تعالي قدم بردارد.
موضوع دیگری که باید مورد توجه قرار گیرد این است که تندروها نمی توانند تهدیدی 
برای ما داشته باشند. البته در اینکه به هرحال در روند امور تاثیر دارند، تردیدي نیست. اما 
شرایطي که در دو سال اخیر در کشور به وجود آمده است، فضا را براي آن ها محدود کرده 
است و خودشان هم مي دانند که هیچ کاري از دستشان بر نمي آید و رفتارشان آب در 

هاون کوبیدن است.
مثال آن ها مثال کسي است که در حال غرق شدن است و به همین دلیل حتي با دیدن 
یک پرِ کاه روي آب هم به آن وصل مي شوند تا بلکه نجات پیدا کنند. آن ها   همان خرداد 
پارسال به این نتیجه رسیدند که در بین مردم جایگاهي ندارند و هم اکنون هم دست و پا 
مي زنند تا بلکه راه نجاتي براي خود پیدا کنند و به همین دلیل شاهد این هستیم که مردم 
نگران گروه افراطیون نیستند. چون حتما و قطعا صبر و حوصله بر افراطي گري و تندروي 

همیشه پیروز خواهد شد.
* استاد حوزه و دانشگاه

آیت ا... محسن غرویان*



3 اقتصادی

آخرین نرخطلا د ر ایران 

3,898,000یک مثقال طلا

899,860یک گرم طلای 18

آخرین نرخانواع سکه

8,770,000سکه بهار آزاد ی

8,775,000سکه امامی

4,740,000نیم سکه

2,640,000ربع  سکه

1,700,000سکه یک گرمی

قیمت بازارنام خود رو

 20634,400,000 تیپ 5

 206SD37,200,000وی 8

GLX 405 32,400,000پژو 

SLX 405 32,600,000پژو 

ELX 43,600,000پژو پارس 

 39,000,000پژو پارس سال

E2 90 46,000,000تند ر 

LX 33,000,000رانا 

TU5 33,300,000رانا 

LX 30,200,000سمند 

LX EF7 31,000,000سمند 

ELX 37,000,000سورن 

قیمت بازارنام خود رو

300 S 75,000,000زوتی 

 17,000,000سایپا کارا 151

 21,000,000سایپا 111

 20,500,000سایپا 131

 20,500,000سایپا 132

SX 24,500,000سایپا تیبا 



قیمت بازارنام خود رو

315 MVM41,500,000 

530 MVM42,000,000 

MVM X3368,000,000 

 MVM X3375,000,000 جد ید اتومات

 MVM11020,500,000 چهار سیلند ر

رئیس انجمن صنفی گاوداران؛

انتقادازوارداتبیرویه
فراوردههایدامیبهکشور

رئیس انجمن صنفی گاوداران با بیان اینکه متوس�ط کش�وری قیمت خرید 
شیرخام توس�ط کارخانجات لبنی 1140 تومان اس�ت، گفت: واردات بی رویه 
گوشت، کره، شیرخشک و پودر آب پنیر تولید داخلی را در معرض خطر قرار 

داده است. 
سید احمد مقدسی با بیان اینکه سازمان حمایت تاکنون اقدام موثری در جهت اجرایی 
کردن مصوبه خرید شیرخام به نرخ 1440 تومان انجام نداده است، اظهارداشت: در حال 
حاضر کارخانجات صنایع لبنی شیرخام را از دامداران حداکثر 1250 تومان خریداری می 
کنند، ضمن اینکه متوسط کشوری قیمت خرید این کالا توسط کارخانجات لبنی 1140 
تومان است.  وی با اشاره به اینکه تاخیر در اجرای مصوبه مذکور سبب نابودی یک صنعت 
تولیدی )دامپروری( توسط صنعتی دیگر )لبنی( می شود، اضافه کرد: درحال حاضر قیمت 
تمام شده تولید هرکیلوگرم شیرخام برای دامداران 1476 تومان است.  مقدسی افزود: 
تداوم شرایط فعلی سبب می شود دامداران به تدریج گاوهایشان را به کشتارگاه بفرستند، 
ضمن اینکه حدود یک ماه قبل نماینده مردم آذربایجان شرقی وزیر جهاد را زیر سئوال 
برده بود که آمار کش��تار در این استان بسیار افزایش یافته و گاوداران گاوهای آبستن را 
کشتار می کنند.  وی، دلیل این موضع را تولید غیراقتصادی و زیان دامداران عنوان کرد 
و گفت: در 14 ماهی که مصوبه دولت اجرایی نشده بدهی های بانکی تولیدکنندگان دو 
برابر شده است و بانک ها به آنان وام نمی دهند.  مقدسی درباره شرایط تولید و فروش 
گوشت قرمز اظهارداشت: هم اکنون قیمت تمام شده تولید هر کیلوگرم گوشت حدود 12 
هزار و 300 تومان و قیمت فروش آن حداکثر 11 هزار و 500 تا 11 هزار تومان اس��ت.   
وی با انتقاد از واردات بی رویه گوشت قرمز به کشور، تصریح کرد: واردات گوشت، کره، 
شیرخشک و پودر آب پنیر تولید داخلی را در معرض خطر قرار داده است باید این واردات 

ممنوع شود یا تعرفه آن افزایش پیدا کند.

درخواست جدید بانکداران ازدولت؛

بایگانینسخهافزایشسرمایهبانکها
باوجود اینکه nv چند سال گذشته دولتی ها بارها وعده کمک به افزایش 
سرمایه بانک ها را داده اند اما هر بار نسخه ها به بایگانی رفته و این بار بانکداران 

دولتی خواستار همراهی دولت شده اند.
افزایش سرمایه بانک ها به ویژه دولتی ها موضوعی است که اخیرا برای چندمین بار 
مورد انتقاد برخی از مدیران بانکی قرار گرفته و بانکداران خواستار همراهی دولت برای 
این منظور هستند و می گویند که اگر قرار است مشکلات اقتصادی و تولیدی کشور 
به ویژه پس از رفع تحریم ها باز هم بر دوش بانک ها با تامین منابع مالی گذاشته شود، 
لازم است که افزایش سرمایه بانک ها نه از محل هایی همچون تجدید ارزیابی دارایی ها 

در دستور کار قرار گیرد.
 در حال حاضر مجموع نقدینگی کشور از مرز 800 هزار میلیارد تومان گذشته است، 
این در حالی است که سرمایه اولیه بانک ها به 20 هزار میلیارد تومان هم نمی رسد و 
چنانچه بخواهیم سرمایه بانک ها را با احتساب کل سرمایه اولیه بانک های خصوصی 
در نظر بگیریم، این رقم به 30 تا 40 هزار میلیارد تومان بالغ خواهد شد. در عین حال 
رقم سپرده های بانکی در حال حاضر 750 هزار میلیارد تومان است که 10 درصد از آن، 
سرمایه بانک هاست.  به ازای هر واحد افزایش سرمایه بانکها، 12 واحد قدرت وام دهی 
بانکها افزایش خواهد یافت و به اعتقاد اقتصاددانان اگر افزایش سرمایه بانکها محقق نگردد، 
نه تنها از منابع داخلی نمی توانیم استفاده کنیم، حتی از منابع خارجی هم نمی توانیم 
بهره مند شویم. براساس آمار دیگری به طور میانگین نسبت سرمایه به منابع بانک ها 

در کشور 6 درصد است و این عدد متناسب با کفایت سرمایه حداقل 8 درصد نیست.
 حمله به بانکی ها

 بر این اساس است که مدیران بانک ها مطرح می کنند که انتقاد و حمله به بانک ها به 
ویژه این روزها زیاد است و همه توقع دارند که پس از رفع تحریم ها، بانکها با تزریق منابع 
به بخش تولید، اقتصاد کشور را از رکود و بحران برهانند و فعالان اقتصادی، نمایندگان 
مجلس و کارشناسان اقتصادی دائما نسبت به این موضوع که بانکها مخرب اقتصاد 
هستند و برای تکمیل طرح ها و پروژه ها همکاری نمی کنند، گلایه و انتقاد دارند، در 
حالیکه بانکها 90 درصد تامین مالی کشور را به گفته بانکداران و مسئولان اقتصادی و 
بانکی بر عهده گرفته اند.    بانکی ها نسبت به اینکه سهم بازار سرمایه و سرمایه گذاری 
خارجی در تامین مالی، کمتر از سهم نظام بانکی است همواره انتقاد می کنند و می 
گویند تنها منبع تامین مالی در کشور، بانک ها هستند و در هر طرح و پروژه ای، بانک ها 
نقش دارند و کلیت بانک های کشور به وظیفه خود عمل می کنند. اما در ده سال گذشته 

افزایش سرمایه بانکها فقط از محل تجدید ارزیابی دارایی ها صورت گرفته است. 
پیش از این هم سازمان مدیریتی ها از افزایش سرمایه 5 میلیارددلاری بانک ها از 
حساب ذخیره ارزی که قدرت وام دهی آنها را به 20 میلیارددلار می رساند، خبرداده بودند، 
اما تاکنون هیچ خبری از این موضوع نشده است. همچنین با وجود اینکه لایحه خروج از 
کود هم به موضوع افزایش سرمایه بانک ها توجه کرده است، اما تاکنون اقدام منسجمی 
در این زمینه از سوی دولتی ها صورت نگرفته است و وعده ها و وعیدهایی که تاکنون 
برای تامین مالی بخش تولید از محل های یاد شده داده شده بود، به فراموشی سپرده شد.

 موضوع افزایش سرمایه بانک ها از چد سال پیش و از زمان دولت قبل در دستور 
کار قرار گرفته است و مسئولان بارها نسبت به ضرورت اجرای آن و اهمیتی که این 
موضوع بر اقتصاد داد، صحبت کرده اند. البته در حال حاضر که بانکها فصل مجامع خود 
را می گذرانند، افزایش سرمایه ها در دستور کار قرار گرفته است، اما بیشتر این افزایش 
سرمایه ها توسط بانکهای خصوصی شده صورت می گیرد و بانکهای دولتی از این قاعده 

مستثنی هستند.
 موضوع چالش برانگیز بانک ها

 حال با گذشت این مدت زمان، افزایش سرمایه بانکها به ویژه دولتی ها این موضوع 
را چالش برانگیز کرده است و واکنش مدیران بانک های دولتی را در پی داشته است و 
خواستار ورود دولت به این قضیه شده اند. علی طیب نیا وزیر اقتصاد و ولی الله سیف 
رئیس کل بانک مرکزی هم بارها قول های مساعدی برای اجرای آن به مدیران بانکها 
داده اند اما تاکنون محقق نشده است.  وزارت صنعت نیز پیگیری این موضوع است و 
خواستار افزایش سرمایه بانکها به منظور رسیدن به هدف نهایی یعنی پرداخت تسهیلات 

به بنگاه های تولیدی و در نتیجه رسیدن به هدف دولت یعنی خروج از رکود می باشد.
 وزیر اقتصاد چندی پیش با تاکید بر اینکه افزایش سرمایه بانک ها در شرایط فعلی یک 
ضرورت است و باید برای این مهم برنامه ریزی کنیم، به نقش نظام تامین مالی و نظام 
بانکی در رشد اقتصادی اشاره کرد و افزود: پایین بودن رشد اقتصادی، نوسانات شدید 
رشد اقتصادی و نقش اندک و ناچیز رشد بهره وری از جمله ویژگی های فرآیند رشد 
اقتصادی در ایران است.    وی با بیان اینکه مشکل تامین مالی بعنوان بزرگترین مشکل 
در اقتصاد کشور مطرح است، گفت: بانک محور بودن نظام تامین مالی ما باعث شده همه 
تقاضاها به سمت نظام بانکی معطوف گردد و اگر بخواهیم برای رفع این تنگنای مالی به 
چاپ پرقدرت پول توسط بانک مرکزی متوسل شویم، نتیجه ای جز تشدید تورم نداریم. 
طیب نیا حجم محدود منابع قابل وام دهی و نیز نرخ سود بالا را از جمله مشکلات نظام 
بانکی کشور برشمرد و افزود: کمبود سرمایه، مطالبات معوق، مطالبات بانک ها از دولت و 

دارایی های مازاد قدرت وام دهی بانکها را بشدت کاهش داده است.
 مدیران بانکی سرمایه های بالای بانک های کشورهای همسایه را مورد اشاره قرار 
می دهند و عنوان می کنند که سرمایه این کشورها چندین برابر سرمایه اولیه بانک 
های دولتی ایرانی است، بنابراین قدرت تامین مالی و سرمایه گذاری آنها بسیار بیشتر از 
بانک های داخلی است.  در سال های گذشته نیز افزایش سرمایه بانک ها از محل وجوه 
اداره شده دولت نزد بانک ها و فروش اموال مازاد پیش بینی شده بود، اما برخی از بانک ها 
عنوان کردند که وجوه اداره شده یا اموال مازاد زیادی ندارند. به هر حال افزایش سرمایه 
بانک های دولتی به نفع بانک های خصوصی هم است، زیرا بانک ها در شبکه بانکی در 

کمک به تجهیز و تامین منابع مالی شریک هستند. 
در حال حاضر بانک ها توان تامین مالی بیش از 500 میلیون دلار برای یک طرح را 
ندارند که علت اصلی آن پایین بودن کفایت سرمایه است. در صورتی بانک ها توان تامین 
مالی طرح های بزرگ نفتی و پتروشیمی را خواهند داشت که سرمایه آنها افزایش یابد، 

زیرا با سرمایه های فعلی امکان تامین  مالی این طرح ها وجود ندارد.

هواپیمایی  سازمان  سوانح  بررسی  "کمیسیون 
کشوری این اطمینان را به مردم می دهد که هنگام 

بررسی از هیچ قصوری نمی گذرد".
 این نخستین واکنش وزیر راه و شهرسازی به سقوطی بود 
که بار دیگر چهل ایرانی را به کام مرگ کشاند، سقوطی که 
یک ساله شد و هنوز نه تنها مقصری ندارد، که حتی علت 

اصلی آن نیز مشخص نیست.
 ساکنان خیابان های اطراف فرودگاه مهرآباد تهران دقایقی 
پس از رسیدن عقربه ساعت به نه صبح نوزدهم مرداد 1393 
با شعله های زبانه کشیده آتشی مواجه شدند که خبر از یک 
حادثه بزرگ می داد، حادثه ای که هرچند در بستر جهانی به 
ندرت اتفاق می افتد اما لااقل همسایگان مهرآباد در تهران 

چندان با آن غریبه نیستند. 
هواپیمای ایران 140 شرکت هواپیمایی هسا حوالی ساعت 
نه صبح باند فرودگاه مهرآباد را با 48 سرنشین ترک کرد تا با 
پروازی یک ساعته به آسمان شهر طبس برسد. آنچه در عمل 

اتفاق افتاد اما تنها حدود یک دقیقه پرواز بود.
 لحظاتی بعد از بلند شدن هواپیما از باند خلبان متوجه 
نقصی فنی در یکی از موتورها شد و تاخیر سیستم هشدار 
دهنده هواپیما در اطلاع رسانی به خلبان باعث شد ارتفاع زیاد 
مانع از بازگشت به موقع هواپیما به باند فرودگاه شود. خلبان 
مسیر هواپیما را به سمت یکی از خیابان های خلوت اطرف 
فرودگاه تغییر داد و آخرین لحظه از پرواز ایران 140 در بلوار 

شیشه مینا در نزدیکی باند فرودگاه رقم خورد. 
تنها چند ساعت پس از ثبت سقوط بار دیگر وعده ها برای 

بررسی دقیق حادثه و رساندن گزارشات دقیق مردم جای 
اخبار سقوط را گرفت. تعیین کمیسیون بررسی حادثه، 
تشکیل تیم های کارشناسی، پیدا کردن جعبه سیاه و آغاز 
فوری بررسی آن و تکرار این قول به مردم که مقصران حادثه 
در کوتاه ترین زمان ممکن مشخص شده و با آنها طبق قانون 
برخورد خواهد شد برای روزهایی طولانی مردم و حادثه 
دیدگان را در انتظار گذاشت تا شاید این بار یک گزارش 
قطعی ارائه شود. اما آنچه در عمل به وقوع پیوست تفاوت 
چندانی با سابقه سقوط های گذشته نداشت. ارائه قول های 
اول و حضور در رسانه ها، کاهش  بسیار زیاد در روزهای 
نامحسوس پاسخ گویی به رسانه ها، بستن راه های ارتباطی 
برای دریافت خبرهای جدید و در نهایت امید بستن به 

فراموشی این حادثه.
 در بین تمام مردم 8 سرنشین باقی مانده از حادثه سقوط 
شاید بیشترین حق را برای دریافت دلیل سقوط هواپیمایشان 
داشتند، سقوطی که 40 ایرانی را به کام مرگ کشاند تا تعداد 
قربانیان سقوط هواپیما در ایران را بار دیگر افزایش دهد. البته 
قربانیان این سقوط به همین جا ختم نشد، درپی فشارها به 
وزیر راه و شهرسازی برای مقابله با عوامل این سقوط، حدود 
یازده ماه پس از این حادثه، رییس سازمان هواپیمایی کشور 
از سمتش کناره گیری کرد تا بسیاری این موضوع را باهدف 

کاهش فشارها به وزیر راه و شهرسازی ارزیابی کنند. 
در این میان حتی نوع هواپیمای سقوط کرده برای مدت ها 
ابتدایی  بود. هرچند در خبرهای  مواجه  با سوالی جدی 
ایران140 به عنوان پرنده سقوط کرده اعلام شد اما پس از 

ان نام آنتونوف140 نیز از سوی برخی از مسولان مخابره شد. 
در عمل البته تفاوت چندانی میان این دو هوپیما وجود ندارد، 
ایران140 مدل ایرانی آنتونوف140 است که از آن چند فروند 
در ایران ساخته شد که بخش قابل توجهی از آنها سرنوشت 
چندان روشنی نداشتند. عملکرد غیر قابل دفاع این هواپیما 
باعث شد رییس جمهوری خود شخصا دستور ممنوعیت 
پرواز آنها را صادر کند، دستوری که هرچند تا امروز قدمت 
داشته اما به معنی پایان دوران حیات ایران140 به حساب 
نمی اید. مدیرعامل شرکت هسا بعدها اعلام کرد تولید این 
هواپیما که مجوز پرواز ندارد همچنان ادامه دارد، مساله ای که 
هرچند خیلی زوداز سوی سازمان هواپیمایی تکذیب شد اما 
این شاعبه را ایجاد کرد که شرکت تولیدکننده آن هنوز به 

دریافت دوباره مجوز پرواز برای آن امید دارد.
 کمیسیون بررسی سانحه اما صرف نظر از نحوه نام گذاری 
هواپیمای سقوط کرده پس از چند ماه گزارشی مقدماتی از 
دلیل سقوط ارائه کرد. هرچند در این گزارش تاکید شد که 
هنوز کار بررسی ماجرا ادامه دارد و تیم ها مشغول به کارند 
اما به سه عامل اصلی تاثیرگذار بر سقوط تشریح شدند.

اشتباهات انسانی، نقص فنی و عوامل محیطی. عواملی که به 
اعتقاد رییس وقت سازمان هواپیمایی دست به دست یکدیگر 

داده اند تا کار به سقوط بکشد. 
در ثانیه های ابتدایی پرواز موتور سمت راست هواپیما از 
دست می رود، خلبان و کمکش دیر از این موضوع با خبر 
می شوند، موتور سمت چپ هواپیما توان تحمل تمام فشار 
کابین را از دست می دهد و ایران140 پس 90 ثانیه پرواز 
سقوط می کند. جهانگیریان گرمای هوا در روز 19 مرداد را 
نیز یکی دیگر از عوامل دخیل در کاهش توان موتور عنوان 
کرده و دمای بالای محیط را در این سقوط بسیار موثر 
دانسته است.  هرچند تنها همین نکات این سوالات را به 
وجود می آورد که چرا سیستم اطلاع رسانی نقص فنی موتور 
به خلبان دیر اطلاع داده، چرا موتور سمت چپ با وجود 
طراحی های از قبل صورت گرفته در شرایط بحران نتوانسته 
جور موتور سمت راست را بکشد و چرا در دمای بالا باز هم به 
این هواپیما مجوز پرواز داده شده است، اما شاید در پس تمام 
این سوالات نکته ای دیگر نیز وجود دارد که این بار انگشت 
اتهام را به سمتی دیگر می برد. بر اساس اطلاعات ارائه شده در 
همین گزارش ابتدایی رسما اعلام شده وزن هواپیما بیش از 
حد مجاز بوده و اضافه بار قطعی است. مشخص نیست حتی 
اگر تنها همین موضوع رعایت می شد آیا احتمال دوام آوردن 
موتور چپ هواپیما و بازگشت آن به باند وجود می داشت 

یا خیر. 
با وجود تمام این گمانه زنی ها اما هنوز با گذشت بیش 
از 365 روز از زمان حادثه هیچ اطلاعات جدیدی از علل 
این حادثه تلخ ارائه نشده است. این کم کاری چه از سوی 
کارشناسان بررسی سانحه بوده باشد، چه از سوی مسولانی 
که ترجیح داده اند سکوت را به جای ارائه جزییات بنشانند، 
افکار عمومی را به شدت تحت تاثیر قرار داده ، گزارشی که 
بارها اعلام شده در هفته جاری نهایی می شود اما در گذشت 

تمام هفته های یک سال نیز نهایی نشده است. 

مدیرعامل صندوق پنبه معتقد است که پنبه در بسیاری از کشورها محصولی 
درآمدزا و اشتغال آفرین است اما در ایران کشاورزانش به خاک سیاه نشستند و هر 

سال از تولید این محصول کاسته می شود.
 محمدحسین کاویانی اظهار کرد: در حالی که سال گذشته سطح زیرکشت پنبه در کشور 90 
هزار هکتار بوده است ، امسال به حدود 55 هزار هکتار رسیده که ناشی از مقرون به صرفه نبودن 

کشت این محصول و عدم حمایت لازم از سوی وزارت جهاد کشاورزی است.
 وی افزود: با توجه به سطح زیر کشت فعلی این محصول به نظر می رسد حدود 35 هزار 
تن پنبه محلوج در کشور تولید شود و با توجه به نیاز حدود 100 هزار تنی صنایع نساجی به 
این محصول ، به حدود 65 درصد واردات پنبه نیازمندیم.  کاویانی خاطر نشان کرد: وضعیت 
کنونی پنبه در حالی اتفاق افتاده است که حدود 40 سال گذشته ایران نه تنها نیاز داخلی خود 
را تامین می کند بلکه تنها از استان گلستان صد هزار تن پنبه به 21 کشور جهان صادر می شد 
در حالی که هم اکنون تولید کل کشور به این رقم نمی رسد.  وی ادامه داد: در سال 1350 که 
هنوز نفت و درآمد آن برای کشور اثبات شده نبود،  حجم بسیاری از درآمد ارزی کشور از طریق 

صادرات پنبه به دست می آمد.
 افزایش قیمت برنج عامل کاهش تولید پنبه

 کاویانی اظهار کرد: برنج در حال حاضر یکی از پرمصرف ترین محصولات کشاورزی از نظر 
آب است که در حال حاضر وزارت جهاد کشاورزی با اتخاذ سیاست مناسب به کشاورزان توصیه 
کرده تا در غیر از استان های مازندران و گیلان برنج نکارند اما وقتی که این وزارتخانه برای واردات 
برنج تعرفه های سنگین وضع می کند و قیمت برنج داخلی به حدود هفت تا هشت هزار تومان 
می رسد، دیگر نمی توان مانع تغییر الگو کشت پنبه کاران استان گلستان برای تولید برنج شد 
چرا که آنها نهایتا با کنار گذاشتن هزینه هایشان از تولید پنبه هکتاری دو میلیون تومان درآمد 
خواهند داشت در حالی که با کشت برنج می توانند بیش از 10 تا حدود 20 میلیون تومان 

درآمد داشته باشند.
 بی مهری به تولید کنندگان با افزایش واردات بدون تعرفه پنبه 

مدیرعامل صندوق پنبه اظهار کرد: در حالی که قیمت هر کیلوگرم پنبه در بازار داخلی 4800 
تا 5200 تومان و نرخ  جهانی آن حدود 157 سنت است ، اگر این محصول را با ارز مبادله ای 
وارد کنند، کیلویی حدود 5000 تومان تمام می شود و اگر آن را با ارز آزاد وارد کنند قیمتش به 
حدود 5700 تومان می رسد و هم اکنون وارد کنندگان هر کیلوگرم پنبه وارداتی را که عمدتا 
از ازبکستان وارد می شود ، کیلویی 6500 تومان عرضه می کنند. اما با بی توجهی مسوولان و 
قرار ندادن تعرفه مناسب برای واردات پنبه در آستانه ی فصل برداشت شاهد افزایش بی رویه ی 

واردات این محصول هستیم که می تواند روزهای سیاه پنبه کاران را سیاه تر از گذشته کند. 

شعله های آتش ایران140 یک ساله شد؛

سقوطیکههنوزقربانیمیگیرد!

مدیرعامل صندوق پنبه؛

طلایسفیدیکهبهخاکسیاهمینشیند

زمانی است که آجرهای  معتقدند هم اکنون  کارشناسان 
بخش ساخت و ساز باید بالا بروند؛  چرا که اگر فکری برای 
رکود بخش مسکن نشود، بسیاری از بخش های اقتصاد متاثر 
از مسکن دچار مشکل می شوند و تامین حدود یک میلیون 

مسکن در کشور نیز با چالش مواجه خواهد شد.
 صنعت ساختمان با بیش از 300 واحد صنعتی ارتباط دارد، گردش 
مالی آن بالاتر از فروش نفت است، بیش از 20 درصد تولید ناخالص 
داخلی کشور را تشکیل می دهد و نبض 13 درصد از اشتغال کشور در 

دست این بخش است.
با این حال مسکن به رکود رفته که اصلی ترین عامل آن به نبود 
تعادل بین قدرت خرید و قیمت آن مربوط می شود. راهکارهای زیادی 
هم برای آن اندیشیده شد که تقریبا هیچ کدام به نتیجه نرسیدند. 
به اعتقاد کارشناسان پرداخت وام 80 میلیون تومانی که حدود 30 
درصد قیمت خانه در کلان شهرهایی همچون تهران را تشکیل می دهد 

چندان نمی تواند منجر به رونق معاملات بخش مسکن بینجامد.
در این شرایط چاره چیست؟ آیا باید دست روی دست گذاشت 
تا درآمد واقعی اقشار جامعه با حرکت آهسته، خود را به تورم بخش 

مسکن برساند تا شاید تعادلی بین عرضه و تقاضا برقرار شود؟
عوامل مختلفی همچون رانت، سود غیرمتعارف تولیدکنندگان و 
مجوزهایی که قیمت زمین را یک شبه افزایش دادند در زمین گیر 
شدن پول های کشور در بخش مسکن دخیل بوده اند اما به هر حال 
این شرایطی است که بر این بخش حاکم شده و اگر دولت بخواهد تا 
افق 1405 سالیانه یک میلیون و 50 هزار واحد مسکونی بسازد، مجبور 
است بخش ساخت و ساز را از طرق مختلف همچون ارایه تسهیلات 

به حرکت وادار کند.
یکی از موضوعاتی که به گفته آخوندی وزیر راه و شهرسازی باید در 
شورای برنامه ریزی مسکن و شهرسازی درباره آن بحث شود موضوع 
خروج از رکود مسکن است که در حوزه های اقتصادی در اولویت قرار 

دارد.
او می گوید: وقتی مسکن دچار رکود می شود بسیاری از صنایع از 
جمله صنعت فولاد گرفتار این مشکل می شود و در پی آن صنایع دیگر 

نیز متاثر از این رکود خواهند بود.
آخوندی معتقد است: اگر شخصی به رئیس جمهور مراجعه و اعلام 
کند »من می خواهم خانه دار شوم چه کاری باید انجام دهم؟« باید 
بتوان به این سوال فارغ از درآمد شخص اعم از روستانشین و شهرنشین 
پاسخ داده شود. در نهایت اگر برنامه ششم توسعه نتواند به این سوال 
مردم که »من چگونه می توانم یک خانه داشته باشم؟« پاسخ دهد سایر 
موارد مندرج در برنامه ششم توسعه در حوزه مسکن تعارفاتی بیش 
نخواهد بود و شاید تنها ارزش نظری داشته باشد اما ارزش عملیاتی 
ندارد. بر اساس آمارها هر 100 متر ساخت و ساز در طول سال سه 
شغل دائم ایجاد می کند. این صحبت دبیرکل اتاق تعاون ایران است 

کهاولین اقدام برای خروج رکود از مسکن را وضع مقررات و مالیات ها 
عنوان کرده و گفته است: به جای این که عوارض و تعرفه های جدید 
برای گران شدن وضع شود مشوق هایی در نظر گرفته شود و دولت و 
شهرداری به جای درآمدهای آنی، به درآمدهای ناشی از گردش مالی، 

ساخت و ساز و خرید و فروش فکر کنند.
عظیمی تصریح کرد: دولت باید بازارهای ثانویه مانند صندوق های 
سرمایه گذاری بخش مسکن را برای خرید و فروش در کشور راه اندازی 
و فعال کند و تسهیلاتش را به بخش مسکن در قالب این صندوق ها 

ارایه کند تا خرید و فروش به جریان بیفتد.

در  اظهار کرد:  مالی در بخش مسکن  منابع  تامین  درباره ی  او 
دولت های گذشته حجم زیادی از نقدینگی صرف تامین مسکن برای 
اقشار کم درآمد تحت عنوان مسکن مهر شد. لذا بهترین راه این است 
که دولت ابتدا این پروژه های نیمه تمام را به اتمام برساند تا پول ها به 

خزانه ی دولت برگردد.
اما رییس کانون انبوه سازان کشور، انتقادی به سیستم بانکی دارد 
و می گوید: هیچ بانکی آماده ارایه تسهیلات به بخش مسکن نیست؛ 
چرا که مدت طولانی بازپرداخت باعث می شود تا ریسک این مساله را 
قبول نکنند. اما باید در نظر داشت که از جمله مشکلات و موانع بخش 

مسکن به پایین بودن قدرت خرید متقاضیان برمی گردد. تسهیلاتی 
هم در بخش تولید وجود ندارد. لذا پرداخت تسهیلات مناسب با سود 

حداکثر 14 درصد ضروری است.
جمشید برزگر به ظرفیت بخش مسکن در اشتغال و افزایش درآمد 
سرانه کشور اشاره و تاکید کرد: دولت باید برای بخش مسکن فکری 
کند. واحدهای تولیدی مادر مثل سیمان، صنایع فولاد، کاشی، سفال، 
در و پنجره و هزاران واحد صنعتی و کارگری به صنعت ساختمان 
وابسته هستند. لذا این صنعت می تواند به عنوان پیشران رونق اقتصادی 

عمل کند.

وقت بالا بردن آجرهاست!
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رئیس هیئت بدنسازی و پرورش اندام استان قم:

مسابقاتانتخابیبادیکلاسیکوبدنسازیقم
برگزارمیشود

رئیس هیئت بدنس�ازی و پرورش اندام اس�تان قم از برنامه ریزی این هیئت 
ورزشی برای برگزاری رقابت های انتخابی قم در این دو رشته خبر داد.

مجید تلخابی اظهار کرد: ورزش��کاران زیر مجموعه هیئت ما در رش��ته های متنوعی 
همچون بدنس��ازی، پاورلیفتینگ ، پرورش اندام، پرس س��ینه، قوی ترین مردان و... در 
باشگاه های مختلف به صورت حرفه ای فعالیت می کنند. وی ادامه داد: تمام رشته های 
زیر مجموعه این هیئت پرطرفدار و دارای ورزشکاران پر تعداد بیمه شده و سازمان یافته 
هستند و بر همین اساس هیئت بدنسازی و پرورش اندام استان قم در بین هیئت های 
برتر ورزش قم از نظر تعداد ورزش��کار سازمان یافته قرار دارد. رئیس هیئت بدنسازی و 
پرورش اندام استان به برگزاری مسابقات انتخابی این هیئت اشاره کرد و افزود: با استقبال 
خوبی که از س��وی علاقمندان صورت گرفته، قطعا رقابت جذابی را بین ورزش��کاران 
پرورش اندام و بادی کلاسیک قم شاهد خواهیم بود. وی یادآور شد: برگزاری مسابقات 
انتخابی پرورش اندام و بادی کلاسیک استان قم با حضور داوران بین المللی فدراسیون 
صورت می گیرد تا هم ش��اهد رقابتی بدون حاشیه باشیم و هم اینکه شایسته ها برای 
اعزام به رقابت های قهرمانی کشور انتخاب شوند. تلخابی بیان کرد: با برنامه ریزی صورت 
گرفته در این هیئت، روز جمعه بیس��ت و س��وم مرداد ماه سال جاری شاهد برگزاری 
دومین دوره مسابقات انتخابی پرورش اندام و بادی کلاسیک قم به منظور شناخت نفرات 
برتر برای حضور در مسابقات قهرمانی کشور خواهیم بود.وی ابراز کرد: یک روز پیش از 
برگزاری مسابقات یعنی روز پنجشنبه بیست و دوم مرداد ماه سال جاری از ساعت 10 
تا 12 صبح، مراسم وزن کشی مسابقات قهرمانی استان در دفتر این هیئت ورزشی واقع 
در مجموعه ورزشی شهید جعفر حیدریان قم برگزار خواهد شد.رئیس هیئت بدنسازی 
و پرورش اندام استان قم همچنین به حضور خسرو محمدی داور بین المللی فدراسیون 
در این مس��ابقات اشاره کرد و افزود: مسابقات صبح روز جمعه بیست و سوم مرداد ماه 
سال جاری به میزبانی ورزشگاه 2هزار نفری شهید حیدریان به انجام خواهد رسید.دارنده 
عناوین مختلف از مسابقات رشته های قوی ترین مردان کشور و پاورلیفتینگ قهرمانی 
آسیا در ادامه راجع به اهمیت برگزاری این رقابت ها، تصریح کرد: با توجه به نزدیک بودن 
به زمان برگزاری مسابقات قهرمانی کشور در رشته پرورش اندام و بادی کلاسیک این 
پیکارها را برنامه ریزی کردیم تا شایسته ها برای عضویت در تیم منتخب قم گزینش شوند.

وی یادآور شد: بر اساس برنامه ریزی فدراسیون بدنسازی و پرورش اندام کشورمان هیئت 
سمنان و کردستان به ترتیب در شهرهای شاهرود و سنندج میزبانی رقابت های کشوری 
این دو رشته را بر عهده دارد و این مسابقات در حالی به انجام خواهد رسید کادر اجرایی 
هیئت قم مصمم به حضور پرقدرت تیم قم در این دو رویداد مهم ورزشی سال جاری 
هستند.تلخابی با اشاره به نام گذاری این رقابت ها با عنوان جام پیشکسوت ارزنده ورزش 
پرورش اندام استان قم یعنی محمود نجفی اظهار کرد: مسابقات در رشته پرورش اندام در 
سه رده سنی جوانان، بزرگسالان و پیشکسوتان به انجام خواهد رسید و در رشته بادی 

کلاسیک به صورت آزاد برگزار خواهد شد.

مخوار در واکنش به بیانیه باشگاه صبا:
امیدوارمتیمرادرقمنگهدارند

رئیس هیأت مدیره س�ابق صبا گفت: آقایان به ما اعلام می کردند که با کادر 
فنی قرارداد میلیاردی ببندید اما به جزئیات و نحوه قرارداد کاری نداشته باشید.

اکبر غمخوار  در واکنش به بیانیه باشگاه صبا اظهار داشت: آقایان نوشته اند رئیس هیأت 
مدیره مس��تعفی در حالیکه من در نامه ام از لفظ کناره گیری استفاده کردم و این دو با 
یکدیگر متفاوت اس��ت. خیلی خوب بود که وقتی آقایان بیانیه را صادر می کنند لااقل 
زیر آن را امضا می کردند که متوجه شویم از سوی چه کسی صادر شده است. از سوی 
روابط عمومی مالک احتمالی آینده،  سرپرست جدید و یا سایر افراد بوده است؟ آن وقت 
ما می توانس��تیم در خور ش��أن او جوابی بدهیم. در ضمن بهتر اس��ت آقایان بدانند که 
بیانیه خطاب به فرد نوشته نمی شود. همچنین بهتر بود پیش از اینکه من بیانیه را در 

خبرگزاری ها و سایت ها ببینم آن را به من نشان می دادند. 
وی ادامه داد:  بیانیه آنقدر ش��تاب زده و سفارشی نوشته شده بود که غلط های املایی 
و انشایی فراوانی داشت. به نظرم بیشتر هدف این بیانیه تخریب بود. چند موضوع مهم 
در این زمینه وجود دارد که باید بیان کنم. اول اینکه اگر به سازوکار قانونی اعتقاد داریم 
هیأت مدیره و مدیرعامل باید با سازمان لیگ در ارتباط باشند که فکر می کنم آقایان در 
چند هفته گذشته به دنبال اس��تفاده ابزاری از مدیرعامل و هیأت مدیره بودند چرا که 
اعلام می کردند قراردادهای میلیاردی با سرمربی و همراهان بسته شود اما اجازه نمی دادند 
دخالتی در نحوه قرارداد بکنیم. همچنین می گفتند با بازیکن قرارداد چند صد میلیونی 
ببیندید اما با س��ایر موارد کاری نداش��ته باشید. این در حالی بود که گروه ما همواره به 

شفاف سازی اعتقاد داشته است.
 رئیس هیأت مدیره سابق صبا تأکید کرد: فکر می کنم آقایان بیشتر به دنبال فرافکنی 
بودند تا جواب. حرف اساسی ما این بود که تیم در استان قم بماند تا استعدادهای قومی 
را بتوانیم کشف و جذب کنیم. در دوره های گذشته هم این کار را انجام دادیم و حداقل 
مربیان بومی و تعدادی از بازیکنان را به لیگ معرفی کردیم اما هم اکنون همین آقایان در 

کادر فنی شان یک مربی بومی را هم نگه نداشتند. 
غمخوار خاطرنشان کرد: ما با تمام مشکلات و کمبودهایی که وجود داشت توانستیم 
اقداماتی انجام بدهیم. امیدواریم که آقایان حداقل تیم را در قم نگه دارند. به ما تهمت زدند 
که قصد داشتیم تیم را به کرمان ببریم در حالی که به هیچ عنوان چنین مسئله ای وجود 
نداشت اما هم اکنون خود آقایان تمرینات را به تهران آوردند و امیدواریم روزی نشود که 

تیم از تهران خارج شود.
 وی خاطرنش��ان کرد: ما در جدول مسابقات نشان دادیم که روند رو به رشدی داریم. 
امیدواریم آقایان هم بتوانند در طول دوران مدیریت خود به خوبی کار کنند و به تعهدات 

خود عمل کنند. مردم بهترین قاضی هستند و آینده همه چیز را نشان خواهد داد.

سپاهان در نود پرسپولیس را برد

در رده سنی جوانان صورت گرفت؛

دعوتهافبکصبایقمبهتیمملیفوتبالجوانان
 هافبک جوان و آینده دار تیم فوتبال صبای قم از سوی 
کادر فنی تیم ملی رده سنی جوانان به اردوی آماده سازی 

تیم ملی دعوت شد.
 بعد از امیرحسین رنگرز جدی که در سال گذشته عضو تیم 
ملی فوتبال نوجوانان کش��ورمان بود و به عنوان ملی پوش تیم 
فوتبال صبای قم در مس��ابقات قهرمانی آسیا به میدان رفت و 
عملکرد خوب��ی از خود ارائه کرد اکنون یکی دیگر از بازیکنان 

صبای قم به اردوی تیم ملی جوانان دعوت شده است. 
این بازیکن نیما داغستانی است که سابقه عضویت در تیم ملی 
فوتبال نوجوانان کشورمان را نیز داشته و اکنون به عنوان یکی 
از بازیکنان کلیدی تیم ملی فوتبال جوانان از سوی کادر فنی 

این تیم به اردو دعوت شده تا خود را در کنار دیگر ملی پوشان 
برای رقابت های قهرمانی آسیا آماده کند.  اردوی تیم ملی فوتبال 
جوانان از روز شنبه هفته آینده رسماً آغاز می شود و بازیکنان 
دعوت شده به این اردو تا روز ششم شهریورماه خود را زیر نظر 
کادر فنی آماده می کنند تا با قدرت در مسابقات آسیایی سال 

جاری به مصاف رقبای خود بروند. 
 داغس��تانی به نمایندگی از باش��گاه صبای ق��م در حالی به 
اردوی تیم ملی فوتبال جوانان کشورمان دعوت شده که یکی 
از ش��اگردان علی دایی در فصل ج��اری رقابت های لیگ برتر 
فوتبال به شمار می رود و دایی روی این بازیکن به عنوان یکی از 
جوان های آینده دار صبا حساب ویژه ای باز کرده است.  هافبک 

تیم صبای قم یکی از بازیکنانی است که در تمرینات پیش فصل 
تیم فوتبال صبای قم حضور یافت و توانس��ت نظر مثبت علی 
دایی س��رمربی مطرح تیم فوتبال صبای قم را جلب کند، در 
حالی که این بازیکن تخصص بازی کردن با پای چپ را دارد و 
در تمرینات صبا سخت مورد توجه کادر فنی قرار گرفت و رسما 

به صبای قم ملحق شد. 
 دارستانی بازیکنی است که اصالت اردبیلی دارد و هم اکنون 
17 س��ال دارد و یکی از اعضای تیم فوتبال رده س��نی جوانان 
کشورمان نیز به شمار می رود، ضمن اینکه به زودی باید در کنار 
دیگر ملی پوشان آینده دار فوتبال کشورمان در مسابقات قهرمانی 

فوتبال جوانان آسیا به میدان برود. 

هیات حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم 
تصرفات مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده های تشکیلی طبق قانون 
مذکور را براساس گزارش کارشناسان و به استناد مدارک موجود در 

پرونده به شرح آراء ذیل تایید نموده اند.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139360330001028586 شماره  رأی   -1
1391114430001003092آقای/ خانمزهرا اکبر زاده فرزند علی اکبر3دانگ 
مشاع از 6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 66/66 متر مربع بر روی قسمتی 
از پلاک ثبتی 11092 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع 

الواسطه از وراث عباس جهانگیر . 
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139360330001028577 شماره  رأی   -2
1391114430001003095 آقای/ خانم محمد جواد صفایی قادری فرزند 
حسن 3دانگ مشاع از 6دانگ یک باب ساختمان  بمساحت 66/66 متر مربع بر 
روی قسمتی از پلاک ثبتی 11092 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری 

عادی مع الواسطه از وراث عباس جهانگیر .
کلاسه  پرونده  به  مربوط  شماره 139460330001009404  رأی   -3  
فرزند  قمی  زمانی  غلام  خانم   / آقای   1391114430001007116
مسیب3دانگ مشاع از 6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 184/50 متر 
مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 10455 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم 

خریداری سند رسمی. 
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001009406 شماره  رأی   -4
1394114430001000179 آقای / خانم کبری غفار زاده بیدگلی فرزند 
رحمت اله  3دانگ مشاع از 6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 184/50 متر 
مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 10455 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم 

خریداری سند رسمی.
پرونده کلاسه  به  مربوط  شماره 139460330001002012  رأی    -5 
1391114430001003790 آقای / خانم سید محسن محسنی نژاد فرزند 
سید حسین6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 19 متر مربع بر روی قسمتی 
از پلاک ثبتی 10347 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.

کلاسه  پرونده  به  مربوط  شماره 139460330001009023  رأی    -6 
1391114430001003359 آقای / خانم جواد خانی فرزند ابوالحسن6دانگ 
یک باب ساختمان بمساحت 98/89 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 

باقیمانده 11239 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.
کلاسه  پرونده  به  مربوط  شماره 139460330001009288  رأی   -7  
فرزند  محمدی  نور  حسین  خانم   / آقای   1391114430001005224
حسن6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 67/33 متر مربع بر روی قسمتی از 
پلاک ثبتی 11285/391 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع 

الواسطه از حورا بیگدلی.
کلاسه  پرونده  به  مربوط  شماره 139460330001009246  رأی    -8 
1391114430001007532 آقای / خانم مسعود آخوندی فرزند محمد 
رضا6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 150 متر مربع بر روی قسمتی از 

پلاک ثبتی 11004 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی. 
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001006425 شماره  رأی   -9
1391114430001007450 آقای / خانم محمد علی صالحی فرزند داود 
6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 130 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک 
ثبتی 11142 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی از مرتضی عمو 

حسینی .
پرونده کلاسه  به  مربوط  رأی شماره 139460330001005422   -10 
امین  فرزند  زارعی  اله  همت  خانم   / آقای   1391114430001004171
اله6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 50 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک 
ثبتی 11244 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از 

حسن طاهری احدی از وراث مهدی طاهری. 
کلاسه  پرونده  به  مربوط  شماره 139460330001008626  رأی   -11
1391114430001007254 آقای / خانم محمد فروزان فرزند علی اکبر 
6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 102/59 متر مربع بر روی قسمتی از 

پلاک ثبتی 10870 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی. 
کلاسه  پرونده  به  مربوط  شماره 139460330001006598  رأی   -12
فرزند  جبلی  ملکیان  سرور  خانم   / آقای   1391114430001003825
علی6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 115/21 متر مربع بر روی قسمتی 
از پلاک ثبتی 10467 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی. 
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001008396 شماره  13-رأی 
1391114430001002283 آقای / خانم اسمعیل احمدی فرزند زمان6دانگ 
یک باب ساختمان بمساحت 146/11 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 
11004 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از علی 

دادخواه بیدگلی و زهرا آیدی . 
پرونده کلاسه  به  مربوط  رأی شماره 139360330001036716    -14
1391114430001000450 آقای / خانم رضا روزگرد فرزند علی6دانگ یک 

باب ساختمان بمساحت 116/05 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 
10453/2 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از علی 

رییس ابراهیمی از وراث اسماعیل رییس ابراهیمی . 
کلاسه  پرونده  به  مربوط  شماره 139460330001006421  رأی   -15
1391114430001002636 آقای / خانم رضا طاهری نیک فرزند علی6دانگ 
یک باب ساختمان بمساحت 151/26 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 
11227 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از حیدر 

پور فخاران و ابوالفضل غفاریان .
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001006536 شماره  16-رأی   
فرزند عظیم  علیرضا عظیمی  / خانم  آقای   1391114430001006690
6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 74/20 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک 
ثبتی 10933/217و10934 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی 

مع الواسطه از محمد صابری قمی.
پرونده کلاسه  به  مربوط  رأی شماره 139460330001006455   -17 
1391114430001007318 آقای / خانم فاطمه نداف نیا فرزند ابوالفضل 
3دانگ مشاع از 6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 169/60 متر مربع بر 
روی قسمتی از پلاک ثبتی 10625 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری 

سند رسمی.
پرونده کلاسه  به  مربوط  رأی شماره 139460330001006460   -18 
1391114430001007319 آقای / خانم حسن خوش صحبت خوب فرزند 
حسینعلی3دانگ مشاع از 6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 169/60 متر 
مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 10625 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم 

خریداری سند رسمی. 
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001010379 شماره  19-رأی 
1391114430001006992 آقای / خانم جواد پیروی آزاد فرزند حسن 
6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 340/85 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک 

ثبتی 1/431/3361 -اصلی واقع در بخش4 ثبت قم خریداری سند رسمی. 
کلاسه  پرونده  به  مربوط  شماره 139460330001008802  رأی   -20
1391114430001007288 آقای / خانم مهدی نوروزی گهر فرزند حجت 
3دانگ مشاع از 6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 170/74 متر مربع بر روی 
قسمتی از پلاک ثبتی 10275 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند 

رسمی. 
کلاسه  پرونده  به  مربوط  شماره 139460330001008803  رأی   -21
1394114430001000206 آقای / خانم میثم نوروزی گهر فرزند حجت 
3دانگ مشاع از 6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 170/74 متر مربع بر 
روی قسمتی از پلاک ثبتی 10275 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری 

سند رسمی.
پرونده کلاسه  به  مربوط  رأی شماره 139460330001005403   -22 
1391114430001006168 آقای / خانم سید حسن علوی نژاد فرزند سید 
اصغر6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 65 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک 
ثبتی 11135/1141 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع 

الواسطه از وراث میرزا عبداله توسلی.
پرونده کلاسه  به  مربوط  رأی شماره 139460330001005412   -23 
1391114430001003175 آقای / خانم زهره الماسی فرزند مرتضی 3دانگ 
مشاع از 6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 126 متر مربع بر روی قسمتی از 
پلاک ثبتی 10420 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی از وراث 

مرتضی الماسی.
پرونده کلاسه  به  مربوط  رأی شماره 139460330001005415   -24 
/ خانم علی رخسار گل فرزند صادق  آقای   1391114430001003177
3دانگ مشاع از 6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 126 متر مربع بر روی 
قسمتی از پلاک ثبتی 10420 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی 

از وراث مرتضی الماسی.
پرونده کلاسه  به  مربوط  رأی شماره 139460330001008982   -25 
1391114430001004931 آقای / خانم یوسفعلی نصیری فرزند ابوالفضل 
6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 150 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک 
ثبتی 11010 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از 

صفی اله محمدی .
پرونده کلاسه  به  مربوط  رأی شماره 139460330001002358   -26 
1391114430001005713 آقای / خانم محسن یوسفی دوست  فرزند 
احمد3دانگ مشاع از 6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 166/12 متر مربع بر 
روی قسمتی از پلاک ثبتی 10633 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری 

سند رسمی.
پرونده کلاسه  به  مربوط  رأی شماره 139460330001002361   -27 
1393114430001000204 آقای / خانم مریم رمضانی نیا فرزند مصطفی 
3دانگ مشاع از 6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 166/12 متر مربع بر 
روی قسمتی از پلاک ثبتی 10633 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری 

سند رسمی.
پرونده کلاسه  به  مربوط  رأی شماره 139460330001001200   -28 
1391114430001003399 آقای / خانم حسن یزدی فرزند سبز علی6دانگ 
یک باب ساختمان بمساحت 120 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 
11135/642 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی از وراث حسن 

عشوری.
پرونده کلاسه  به  مربوط  رأی شماره 139460330001009309   -29 
1391114430001006822 آقای / خانم محسن ایرانی فرزند حسین6دانگ 
یک باب ساختمان بمساحت 96 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 
11562 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی از غلامعلی نظری 

منش احدی از وراث عباس نظر.
پرونده کلاسه  به  مربوط  رأی شماره 139460330001007896   -30 
1391114430001004721 آقای / خانم حسین زمانی قمی فرزند ابوالقاسم 
6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 63/44 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک 
ثبتی 11190 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از 

حسین بزرگ قمی.
رأی شماره 139460330001009254 مربوط به پرونده کلاسه   -31 
1391114430001006924 آقای / خانم محمد امیری سیاوشانی فرزند علی 
اصغر 6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 132 متر مربع بر روی قسمتی از 
پلاک ثبتی 701و702فرعی از 10933و10934 -اصلی واقع در بخش1 ثبت 

قم خریداری سند رسمی.
پرونده کلاسه  به  مربوط  رأی شماره 139460330001009139   -32 
1391114430001002391 آقای / خانم سید حسین رضائی فرزند سید 
رضا6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 113/60 متر مربع بر روی قسمتی 
از پلاک ثبتی 11134/3 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع 

الواسطه از علی مهجور.
پرونده کلاسه  به  مربوط  رأی شماره 139360330001036296   -33 
1391114430001005373 آقای / خانم سید رضا حسینی جمکرانی فرزند 
سید نقی6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 121 متر مربع بر روی قسمتی از 
پلاک ثبتی 1/116 -اصلی واقع در بخش4 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه 

از حبیب اسماعیلی جمکرانی.
پرونده کلاسه  به  مربوط  رأی شماره 139460330001008615   -34 
فرزند  گل  زلفی  لطفعلی  خانم   / آقای   1391114430001007812
زلفعلی6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 142 متر مربع بر روی قسمتی از 
پلاک ثبتی 10697/1 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.

پرونده کلاسه  به  مربوط  رأی شماره 139460330001006571   -35 
1391114430001001378 آقای / خانم محرمعلی جوادی فرزند علی6دانگ 
یک باب ساختمان بمساحت 61/50 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 
11244 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از محمد 

طاهری احدی از وراث مهدی طاهری.
کلاسه  پرونده  به  مربوط  شماره 139360330001036697  رأی   -36 
1391114430001005034 آقای / خانم مجتبی همتی فارسانی فرزند  
غلام رضا6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 140 متر مربع بر روی قسمتی از 
پلاک ثبتی 10453/2 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.

پرونده کلاسه  به  مربوط  رأی شماره 139460330001009401   -37 
فرزند  کریمی  ابوالفضل  خانم   / آقای   1391114430001002137
حسن6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 99 متر مربع بر روی قسمتی از 
پلاک ثبتی 11395/14 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.

پرونده کلاسه  به  مربوط  رأی شماره 139460330001008335   -38 
فتح  فرزند  صادقی  غلامعلی  خانم   / آقای   1391114430001007516
اله6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 66/50 متر مربع بر روی قسمتی از 
پلاک ثبتی 11006 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع 

الواسطه از غلامرضا ارغوان و غلامحسین ارغوان.
پرونده کلاسه  به  مربوط  رأی شماره 139460330001008538   -39 
1391114430001005824 آقای / خانم سید محمد موسوی ساعی فرزند 
سید حسن6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 60/71 متر مربع بر روی 
قسمتی از پلاک ثبتی 2و3فرعی از 10293 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم 

خریداری سند رسمی.
پرونده کلاسه  به  مربوط  رأی شماره 139460330001005945   -40 
فرزند  غفار  جعفر  حسین  خانم   / آقای   1391114430001003502
غلام6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 100 متر مربع بر روی قسمتی از 
پلاک ثبتی 11135/1198 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع 

الواسطه از وراث عبداله توسلی.
پرونده کلاسه  به  مربوط  رأی شماره 139460330001001060   -41 
1391114430001002387 آقای / خانم جواد چهره فرزند حبیب اله 4دانگ 
مشاع از 6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 140/41 متر مربع بر روی قسمتی 

از پلاک ثبتی 11121مکرر -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند 
رسمی.

پرونده کلاسه  به  مربوط  رأی شماره 139460330001001077   -42 
1391114430001002390 آقای / خانم کبری حاج باقری فرزند غلامعلی 
2دانگ مشاع از 6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 140/41 متر مربع بر روی 
قسمتی از پلاک ثبتی 11121مکرر -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری 

سند رسمی.
پرونده کلاسه  به  مربوط  رأی شماره 139460330001005874   -43 
1391114430001003442 آقای / خانم محمد پیمان فرزند حسین6دانگ 
یک باب ساختمان بمساحت 135 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 
11135/1/75 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی از سید مصطفی 

قریشی .
پرونده کلاسه  به  مربوط  رأی شماره 139460330001006592   -44 
1391114430001007520 آقای / خانم مهدی صادقی فرزند فتح اله6دانگ 
یک باب ساختمان بمساحت 59/15 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 
10980 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از محمد 

خالقی .
پرونده کلاسه  به  مربوط  رأی شماره 139460330001006519   -45 
1391114430001005876 آقای / خانم حمید ظهرابی فرزند عباس6دانگ 
یک باب ساختمان بمساحت 77/85 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 
11134/2/105 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه 

از غلامرضا آمده .
پرونده کلاسه  به  مربوط  رأی شماره 139460330001006492   -46 
محمد  فرزند  نیکتا  فرهاد  خانم   / آقای   1391114430001007472
علی6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 235 متر مربع بر روی قسمتی از 
پلاک ثبتی 10633 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی از اعظم 

اشراقی. 
کلاسه  پرونده  به  مربوط  شماره 139460330001008241  رأی   -47
آقا  فرزند  رسولی  رضا  سید  خانم   / آقای   1391114430001004178
یحیی6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 100 متر مربع بر روی قسمتی از 
پلاک ثبتی 11135/1072 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع 

الواسطه از وراث میرزا عبداله توسلی .
پرونده کلاسه  به  مربوط  رأی شماره 139460330001008790   -48 
1391114430002015556 آقای / خانم محمد رضا رجائی اربابی فرزند 
قاسم 6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 160 متر مربع بر روی قسمتی 
از پلاک ثبتی باقیمانده 18فرعی از 10250 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم 

خریداری سند رسمی.
پرونده کلاسه  به  مربوط  رأی شماره 139460330001008209   -49 
1391114430001002998 آقای / خانم سید امیر  فاضل تقی زاده واقفی 
فرزند سید حسن6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 142/70 متر مربع بر 
روی قسمتی از پلاک ثبتی 10921 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری 
سند رسمی و اقرار نامه 180064دفتر خانه 3 قم از آقای علی اصغر جندقی زاده

پرونده کلاسه  به  مربوط  رأی شماره 139460330001005408   -50 
1391114430001005569 آقای / خانم محمد علی خادم زاده یگانه فرزند 
علی شاه 6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 89/49 متر مربع بر روی قسمتی 
از پلاک ثبتی 11242 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع 

الواسطه از حیدر اصفهانی نژاد
پرونده کلاسه  به  مربوط  رأی شماره 139360330001015198   -51 
حبیب  فرزند  بیگدلی  فریده  خانم   / آقای   1391114430001002074
اله6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 172/33 متر مربع بر روی قسمتی 
از پلاک ثبتی 11238 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع 

الواسطه از خانم حاجیه سزاوار.
 مورد تایید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و 
انقضاء موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی به 
مالکین مشاعی مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی تا چنانچه اشخاص 
ذینفع اعتراضی داشته باشند ظرف مدت 2 ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول 
اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه1 قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف 
مدت یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست 
خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آنرا به این اداره تحویل نمایند لازم به 
توضیح است که صدور سند بر اساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به 

دادگاه نخواهد بود.
تاریخ انتشار اول: 1394/05/06
تاریخ انتشار دوم: 1394/05/21
  جعفر کاظمی
رئیس ثبت اسناد منطقه یک قم

آگهیماده3قانونتعیینتکلیفاراضیوساختمانهایفاقدسندرسمیومشاعی

برنامه نود این هفته به موضوعات هفته 
گذشته فوتبال ایران پرداخت.

شب   23:10 ساعت  هفته  این  نود  برنامه 
گذشته روی انتن شبکه سه رفت. در ابتدای 
برنامه عادل فردوسی پور توضیحاتی درباره 
تغییر در نحوه نظرسنجی برنامه و همینطور 

جوایز این نظرسنجی ارائه کرد.
سوال پیامکی برنامه

در سوال نظرسنجی برنامه این هفته به سبک 
برنامه 2014 از بینندگان نود خواسته شده بود 
تا نتیجه دیدار سپاهان و پرسپولیس را پیش 
بینی کنند. در نهایت نیز 54درصد شرکت 
کنندگان در این نظرسنجی رای به پیروزی 

سپاهان دادند.
باقریان: ساختار سپاهان ثبات دارد

اصغر باقریان، مدیرعامل باشگاه سپاهان به 
برنامه روی  تلفنی  عنوان نخستین مهمان 
خط آمد تا درباره برکناری خلیلیان و حضور 
خودش در باشگاه سپاهان صحبت کند. او در 
ابتدای صحبت های خودش اظهار کرد: ثبات 
به دو بخش تقسیم می شود، گاهی اوقات شما 
درباره ثبات مدیریت افراد صحبت می کنید اما 
بعضی وقتها درباره ثبات در سیستم و ساختار 
مدیریت صحبت می کنید. ساختار و سیستم 
باشگاه سپاهان همیشه ثبات دارد و فقط افراد 

مختلف در این سیستم مدیریت می کنند.
دوست  قدیم  از  خلیلیان  با  من  افزود:  وی 
هستم، با توجه به اختلاف نظرهایی که میان 
او و هیئت مدیره رخ داد تصمیم بر آن شد که 

خلیلیان از مدیریت سپاهان کنار رود.
نویدکیا  محرم  اینکه  بیان  با  ادامه  در  او 
شناسنامه سپاهان محسوب می شود، اضافه 
کرد: محرم بعد از اردوی ترکیه در تمرینات 

ما شرکت نکرده و هیچ کس هم با او صحبتی 
نکرده است، البته طبق نقل قولهایی که از او 
شنیده ایم متوجه شدیم او می خواهد مدتی 

استراحت کند تا دوباره به تمرینات بازگردد.
"ضربات ایستگاهی" مهمترین تاکتیک 

مربیان ایرانی
آنالیز این هفته برنامه نود به توجه مربیان ایرانی 
به ضربات ایستگاهی اختصاص داشت. در این 
آنالیز مشخص شد 14 گل از 30 گلی که در 
لیگ پانزدهم به ثمر رسیده حاصل ضربات 
ایستگاهی بوده است . این به این معنی است 
که 47 درصد گلهایی که دو هفته اخیر به ثمر 
رسیده، روی ضربات ایستگاهی بوده است، این 
در حالی است که این آمار 36درصد در لیگ 
چهاردهم و همین طور 35 درصد در لیگ 
سیزدهم بوده است. اما آمار ضربات ایستگاهی 
جام جهانی تفاوت زیادی با لیگ ایران دارد، 
به طوری که 17 درصد گلهای جام جهانی 
2014 برزیل از روی ضربات ایستگاهی به ثمر 
رسیده است، این نشان می دهد مربیان ایرانی 
توجه ویژه ای به ضربات ایستگاهی دارند البته 

فوتبال ایران در این زمینه پیشرفت های خوبی 
هم داشته است.

آذرگون:
 نتوانستیم انتظارات قلعه نویی را

 مهیا کنیم
 در بخش بعدی برنامه آذرگون سخنگوی 
باشگاه ملوان روی خط برنامه آمد تا درباره 
کناره گیری امیر قلعه نویی و همینطور حضور 
حمید استیلی توضیحاتی ارائه کند. او اظهار 
انتظارات  نمی توانست  ملوان  باشگاه  کرد: 
آقای قلعه نویی را براورده کند، بنابراین طی 
جلسه ای که با او داشتیم تصمیم گرفتیم که 
همکاری مان را ادامه ندهیم، بنابراین پس از 
کناره گیری امیر قلعه نویی، حمید استیلی را 

به عنوان سرمربی ملوان انتخاب کردیم.
 ارتباط تصویری با سالگادو 

در بخش دیگری از برنامه عادل فردوسی پور 
با میشل سالگادو ارتباط تصویری برقرار کرد 
تا او درباره حضور ستارگان فوتبال جهان در 
ایران توضیحاتی ارائه کند. سالگادو اظهار کرد: 
6 شهریور ماه تیمش همراه با ستارگانی چون 

کاناوارو ، مارسل دسایی ، روبرتو کارلوس ، 
فیگو و ... به ایران سفر می کند تا به مصاف تیم 

منتخب ایران برود. 
جلالی: 

حضور 2 بازیکن جوان روی نیمکت
 به جوانگرایی کمک می کند

 مجید جلالی هم مهمان تلفنی برنامه بود. 
او در ابتدای صحبت های خود اظهار کرد: 
من پیشنهاد حضور 9 بازیکن روی نیمکت 
را به سازمان لیگ ارائه کردم تا از این طریق 
به جوانگرایی فوتبال ایران کمک کنیم البته 
فردوسی پور اعتقاد داشت این کار کمکی به 

جوان گرایی نخواهد کرد.
 شمسایی: 

مربی خارجی باید از فوتسال ایران 
بزرگ تر باشد

 وحید شمسایی، مربی- بازیکن تیم فوتسال 
تاسیسات دریایی، به استودیو برنامه آمد تا 
درباره قهرمانی تیمش در آسیا صحبت کند. 
او در این باره اظهار کرد: ما با تاسیسات خیلی 
زود به اهدافمان رسیدیم. البته ما تیم خوبی 
هم داشتیم و بازیکنان با تجربه در کنار جوان ها 
خوب کار کردند.  وی افزود: قبلا وقتی تیم های 
ایران وارد زمین مسابقه می شدند، لرزه بر تن 
حربفان می افتاد و به نوعی سه بر صفر پیش 
بودیم اما الان دیگر تیمی از فوتسال ایران 
نمی ترسد.  شمسایی خاطرنشان کرد: به من 
گفته بودند بازهای آسیایی کنکور تو محسوب 
می شود. خیلی سعی کردم عملکرد خوبی 
داشته باشم. خدارا شاکرم که به اهدافمان در 
این بازی ها رسیدیم. معتقدم اگر قرار است 
مربی خارجی بیاوریم باید از فوتسال ما بزرگ 

تر باشد. 



علمیوسلامت

بیهوشیخطرناکاستامامرگبارنیست
ارزیابی قبل از عمل جراحی باعث کاهش عوارض بیهوشی می شود.

دکتر مهناز اسکندری متخصص بیهوشی گفت: بیهوشی در سال های اخیر به دلیل 
پیشرفت دانش و تکنولوژی به موازات علوم دیگر پیشرفت بسیاری داشته است و این امر 
به دلیل این می باشد که افرادی که در رشته ی بیهوشی تجربه کاری بیشتری داشتند، 
مطالعات بسیار گسترده ای را در دنیا انجام دادند و آمار و ارقام فراوانی جمع  آوری کردند و از 
این طریق این علم پیشرفته تر شد، و همچنین افرادی که در رشته ی بیهوشی بودند، سعی 
کردند عوارضی را که قبلا طی بیهوشی و در حین عمل یا بعد از عمل جراحی به دلیل 
بیهوشی و یا خود عمل جراحی اتفاق می افتاد، کمتر کنند زیرا بیمار هنگامیکه به پزشک 
مراجعه می کند و برای آن بیمار برنامه ریزی می شود تا بر روی او عمل جراحی بهبود پیدا 
کند و در این مسیر بیهوشی باید بیشترین تلاش لازمه را انجام دهد تا کمترین میزان 

عارضه، خصوصا عوارض خواسته یا ناخواسته را به بیمار  وارد کند. 
دکتر اسکندری در ادامه گفت: در چند دهه گذشته، عوارض مربوط به بیهوشی بسیار 
بیشتراز حال حاضربود ولی خوشبختانه اکنون عارضه بیهوشی به شدت افت پیدا کرده و 
این امر فقط به دلیل تلاش و تجربه و دانش است که در دهه های اخیر برای کسب آن 

تلاش شده است. 
امروزه ریسک مربوط به مرگ و میر به دلیل بیهوشی، به حدی پایین آمده است که به 
جرات می توان گفت که از بین 10000 تا 20000 بیهوشی که انجام می گردد، فقط امکان 
دارد که 1 مورد آن منجر به مرگ شود و غالبا این مرگ و میرها هم به دلیل دانش کم 

متخصص بیهوشی نمی باشد بلکه دلائل دیگری دارد.  
وی گفت: سه عامل اصلی که منجر به عارضه و مرگ بیمار در حین بیهوشی می شود 
عبارتند از سن بالا و یا سن بسیار پایین بیمار مانند نوزادان زیر 1 ماه، بیماری که عمل 
جراحی او بطور اورژانسی و برنامه ریزی نشده انجام گیرد، میزان توانایی های بیمار که تحت 

عنوان بیماری همراه می  شناسیم. 
 البته آمار مرگ و میر به دلیل بیهوشی بسیار پائین آمده و احتمال آن وجود دارد که در 

طی دهه های آینده این آمار پائین تر نیز شود.
 مساله  مهم برای کاهش عوارض درحین عمل جراحی که مرتبط با بیهوشی نیز می باشد، 
انجام ارزیابی هایی قبل از عمل جراحی بر روی فرد بیمار است و پس از آن عمل جراحی 
انجام می گیرد این ارزیابی ها سبب می گردد تا خطرات و عوارض در حین عمل و بعد از آن 

کاهش پیدا کند و کیفیت عمل و بیهوشی بالا می رود.  
دکتر اسکندری در رابطه با میزان ارزیابی ها گفت: ماهر فردی را که قرار است تا بر روی او 
عمل جراحی و بیهوشی انجام شود را تحت آزمایشات وسیع، رادیوگرافی و یا نوار قلب قرار 
نمی دهیم و بر اساس نوع جراحی که قرار است بر روی او انجام گیرد و بیماری زمینه ای 
که آن بیمار دارد، مواردی را درخواست می کنیم تا به ضرر بیهوشی و ایجاد عوارض کمتر 

کمک کند.
   معمولا ارزیابی های اضافی برای بیمار انجام نمی شود و ارزیابی ها بر اساس نوع بیماری 

افراد می  باشد. 
دکتر اسکندری درپایان گفت:ارزیابی های انجام شده بر روی بیماران، در حقیقت می تواند 
هم به روند جراحی و هم به روند بیهوشی که انجام شده و هم به کاهش عوارض بعد از 

عمل جراحی و عوارض بیهوشی بعد از عمل، کمک کند. 

نکاتیکهدیابتیهادرطولسفر
نبایدفراموشکنند

افراد مبتلا به دیابت نوع یک و دو قبل از سفر خود از امکانات بهداشتی شهر 
مقصد اطلاع یابند.

اسدالله رجب، رئیس هیئت مدیره انجمن دیابت با اشاره به لزوم برنامه ریزی دیابتی ها در 
هنگام سفر اظهار کرد: افرادی که به بیماری نوع یک یا دو مبتلا هستند و برای کنترل 
بیماری خود از انسولین یا قرص های کنترل بیماری دیابت مصرف می کنند، قبل از سفر 
خود باید از اطلاعات بهداشتی مکانی که به آن سفر می کنند، اطلاع یابند. علاوه بر آن 
همانطور که وسایل سفر خود را مهیا می کنند از آماده کردن ابزار و وسایل کنترل قند خون 

غفلت نورزند. 
رئیس هیئت مدیره انجمن دیابت ادامه داد: همراه داشتن دارو های کاهش دهنده 
قند خون، انسولین و دستگاه کنترل قند خون برای کسانی که به دیابت نوع یک مبتلا 
هستند، ضروری است.  رجب تصریح کرد: ابزار کنترل قند خون مانند نوار های تست 
قند خون، دستگاه کنترل قند خون و باتری آن را که ممکن است در شهر مقصد به آن 
دسترسی پیدا نکنند، همراه خود داشته باشند. افراد مبتلا به دیابت که به مصرف دارو نیاز 
دارند، نیز به قدر کافی داروی خود را به همراه داشته باشند. برای کودکان و نوجوانان مبتلا 
به این بیماری اغلب آمپول گلوکاکون را ببرند.  وی در خصوص احتمال نوسانات قند خون 
در یکی دو روز اول سفر بیان کرد: به دلیل آنکه ممکن است نواسانات قند خون برای افراد 
مبتلا به دیابت در یکی دو روز اول سفر ایجاد شود، به طور حتم کتاب های آموزشی خود 
را در خصوص کنترل این بیماری قبل از سفر مطالعه کنند، تا در طول سفر بتوانند بهتر 

بیماری دیابت خود را کنترل کنند.

تقویتعضلات،احتمالکمردردرا
6۰درصدکاهشمیدهد

تقویت عضلات کمر با کاستن از فشار بر روی دیسک، احتمال بروز مشکلات 
مربوط به کمر را 30 تا 60 درصد کاهش می دهد.

مهدی لطفی نیا استادیار دانشگاه علوم پزشکی تهران گفت: کارمندان و رانندگان و سایر 
افرادی که در طی روز مدت زیادی را نشسته سپری می کنند، بیشتر در معرض کمردرد و 
عارضه های دیگر استخوانی هستند و عضلات آنها نسبت به دیگر حالات ضعیف تر می شود.

 وی با بیان اینکه نشستن طولانی مدت فشار زیادی را به کمر وارد می کند، تصریح کرد: 
برای اینکه از این مشکل رها شویم، باید هر یک ساعت یکبار از جای خود برخاسته و چند 
قدمی راه برویم و ایستاده کار دیگری را به صورت کوتاه انجام دهیم و سپس بنشینیم و 

همچنین عضلات بدن خود به ویژه عضلات کمر را تقویت کنیم. 
لطفی نیا تاکید کرد: تقویت عضلات کمر با کاستن از فشار بر روی دیسک، احتمال بروز 
مشکلات مربوط به کمر و ستون فقرات به ویژه کمردرد را حدود 30 تا 60 درصد کاهش 

می دهد.
 وی گفت: در واقع یک راه مناسب برای جلوگیری از بروز کمردرد ناشی از نشستن 
طولانی مدت این است که فرد پس از حدود یک ساعت رانندگی یا کار نشسته، حداقل 5 

دقیقه راه برود و یا به انجام نرمش هایی جهت تقویت عضلات کمر خود اقدام کند. 
لطفی نیا افزود: انجام ورزش ها و نرمش های تقویت کننده کمر موجب می شود که فشار 

وارده بر روی دیسک کمر به میزان قابل ملاحظه ای کاهش پیدا کند.
 وی یاد آور شد: وقتی عضلات بدن ضعیف می شوند، تغییراتی در دیسک به وجود می آید 
که دیسک مستعد بیرون زدگی و فشار بر روی پاها می شود که این موضوع می تواند خود 

مسبب به وجود آمدن مشکلات دیگری شود. 
لطفی نیا تصریح کرد: کاهش وزن و جلوگیری از چاقی نیز راهکار دیگری جهت پیشگیری 
از کمردرد است چراکه افراد چاق و دارای اضافه وزن نیروی به مراتب بیشتری را به کمر 
خود وارد می کنند که این نیرو در هنگام بالارفتن از پله ها حدود 3 تا 5 برابر و در هنگام 

پائین آمدن از پله ها 5 تا 7 برابر حالتی است که فرد دارای اضافه وزن طبیعی بوده است.

افرادچاقسهبرابربیشتر
دچارسائیدگیزانومیشوند

افراد چاق، تا سه برابر بیشتر از افراد با وزن طبیعی دچار آسیب هایی نظیر 
سائیدگی زانو می شوند.

عزت الله رفعتی دانشیار دانشگاه علوم پزشکی ایران اظهار داشت: بروز مشکلات زانو به 
ویژه سائیدگی زانو درد و گروه ایجاد می شود که هر دو گروه به نوعی در معرض آسیب های 

شدید نیز قرار دارند. 
وی با بیان اینکه گروه اول افرادی هستند که فعالیت بدنی کافی ندارند، تصریح کرد: گروه 
دوم افرادی هستند که فعالیت بدنی آنها شدید و طولانی مدت است و در واقع هر دو گروه 

بسیار بیشتر در معرض بروز آسیب های مفصلی، عضلانی و استخوانی قرار دارند. 
رفعتی افزود: سائیدگی زانو یا همان آرتروز بیماری مفصلی بسیار شایعی است که اگرچه 

افراد سالمند بیشترین شیوع را دارد، اما در بین جوانان و میانسالان نیز نسبتا شایع است.
 وی با بیان اینکه درصد بالایی از مبتلایان به آرتروز، دچار چاقی و اضافه وزن هستند، 
اظهار داشت: در واقع وزن زیاد با تخریب و سائیدگی مفصل به ویژه در ناحیه زانو، موجب 

بروز آرتروز می شود. 
رفعتی تاکید کرد: چاقی روند تخریب مفصل زانو را به میزان زیادی تسریع می کند به 
طوریکه افراد چاق، تا سه برابر بیشتر از افراد با وزن طبیعی دچار آسیب هایی نظیر سائیدگی 

زانو می شوند. 
وی گفت: عوامل ژنتیکی نیز می توانند موجب بروز سائیدگی زانو و در واقع افراد با رسیدن 
به سن خاصی دچار آرتروز و سائیدگی زانو می شوند که دلیل آن پاره شدن مینیسک پای 

این افراد به دلیل عوامل ژنتیکی است. 
رفعتی با اشاره به اینکه سائیدگی زانو به دلیل رفت و آمد مداوم از پله ها نیز ایجاد می شود، 
یادآور شد: انجام ورزش های شدید و طولانی مدت فیزیکی یکی دیگر از دلایل سائیدگی 

زانو است که با طبع در افراد ورزشکار و جوان بیشتر بروز می کند. 
وی خاطرنشان کرد: البته بر خلاف برخی از تصورات، هر درد زانویی به معنی سائیدگی 
زانو و آرتروز نیست و افرادی که دچار درد زانو می شوند، باید تحت معاینه و آزمایش قرار 

بگیرند تا علت دقیق آسیب زانوی آنها مشخص شود.

   مراجعه زیاد به دستشویی یکی از علائم تکرر ادرار است.
  مراجعه مکرر به دستشویی کلافه تان کرده؟ وقتی که قرار است برای چند ساعت از خانه فاصله 
بگیرید یا سفر بروید، استرس پیدا کردن توالت عمومی رهای تان نمی کند؟در طول شب مجبورید 

بارها از خواب برخاسته و مثانه تان را خالی کنید؟  
همه اینها نشانه های ابتلای شما به تکرر ادرار است؛ مشکلی که می تواند جنبه های دیگر زندگی 
ازجمله کار و فعالیت های روزانه، خواب و استراحت، سلامت روان و. . . را هم تحت تاثیر قرار 

می دهد. تکرر ادرار با وجود همه آزار دهنده بودنش، بیماری شایعی است.
 تکرر ادرار یعنی چه؟

زمانی که فردی با مصرف کم یا متوسط مایعات، به دفعات به دستشویی مراجعه کرده، هربار 
حجم کمی ادرار را تخلیه و احساس کند هنوز تخلیه کامل انجام نشده، گفته می شود مبتلا به 
تکرر ادرار است. در حالت طبیعی در طول 24 ساعت باید 7 تا 8 بار برای تخلیه مثانه به دستشویی 
مراجعه شود، به علاوه در حالت طبیعی یک فرد جوان نباید در طول شب نیازی برای تخلیه مثانه 

احساس کند مگر آنکه مایعات زیادی مصرف کرده باشد.
  بنابراین فردی که هر نیم ساعت یکبار به دستشویی مراجعه کرده و شب ها مدام برای تخلیه 
مثانه بیدار می شود دچار تکرر ادرار است. نشانه مهم تکرر ادرار، تعداد زیاد دفعات مراجعه به 
دستشویی و حجم کم ادرار است. کسی که مایعات زیادی مصرف کرده و هربار حجم زیادی ادرار 

تخلیه می کند جزو مبتلایان به تکرر ادرار محسوب نمی شود.
  وقتی تکرر ادرار خبر نمی کند

تکرر ادرار به دو نوع حاد و مزمن تقسیم می شود؛ گاهی فرد به صورت ناگهانی و بدون سابقه 
قبلی به تکرر ادرار مبتلا می شود که این موضوع می تواند به دلیل عفونت های مثانه و مجرای 
ادراری باشد که بیشتر در خانم های جوان رخ می دهد. این نوع تکرر ادرار با مصرف آنتی بیوتیک 
درمان می شود. اما تکرر ادرار مزمن ماه ها یا سال ها در فرد وجود دارد و تقریبا همیشه او را تحت 

فشار قرار می دهد.  
دلایل ابتلا به تکرر ادرار:

تکرر ادرار دلایل مختلفی دارد که در ادامه آنها را برای تان شرح داده ایم و راه های رها شدن از 
مشکلات گفته شده را هم با شما درمیان گذاشته ایم.

  کوچک بودن مثانه
در برخی افراد مثانه کوچک است و نمی تواند حجم طبیعی ادرار را در خود نگه دارد. چنین 
افرادی با کمترین میزان ادرار باید مثانه را خالی کنند. کوچکی مثانه هم دلیل تکرر ادرار است و 

هم یکی از عوارض آن.
کسی که مجبور است حجم کم ادرار را تخلیه کند به مثانه اجازه نمی دهد حجم پیدا کند و 
مقدار بیشتری ادرار را در خود نگه دارد، بنابراین رفته رفته مثانه کوچک می شود و بی اختیاری 

ادرار به وجود می آید.
  حالا چه کنیم؟ گاهی با رفتاردرمانی می توان مثانه را بزرگتر کرد؛ یعنی فرد هربار دقایقی 
ادرار را تحمل کند تا مقدار بیشتری در مثانه جمع شود. زمانی که مثانه خیلی کوچک باشد با 
جراحی بخشی از روده را به مثانه اضافه می کنند که این روش آخرین انتخاب برای درمان است.

  کشش در مثانه: گاهی مثانه به دلایل مختلف ازجمله ضخیم شدن آن نمی تواند کشش 
و افزایش حجم داشته باشد. درحقیقت مثانه نمی تواند به شکل بادکنکی بزرگ تر شده و ادرار 
بیشتری را نگه دارد. تا زمانی که شما از پس درمان مشکل اصلی برنیایید، نمی توانید میزان توالت 

رفتن ها و دفع ادرارتان را کاهش دهید.  
حالا چه کنیم؟ با تمرین هایی می توان مثانه را بزرگ کرده و حجم آن را افزایش داد. لازم است 
فرد برای خود تعیین کند که مثلا هربار دقایقی دربرابر احساس اجبار تخلیه مثانه مقاومت کند، 
بعد از مدتی زمان مقاومت دربرابر تخلیه مثانه را بیشتر کند؛ هرچه فرد زودتر ادرار را تخلیه کند 
دیرتر درمان خواهد شد. اگر در انجام این تمرین ها جدی باشید، می توانید به هرچه زودتر برطرف 

شدن مشکل تان امیدوار باشید.
   عفونت های مثانه و مجرای ادراری یکی از علل ایجاد تکرر ادرار می باشد.

  مثانه بیش فعال: مثانه برخی افراد لرزش های بیش از حد یا منقبض شدن های خودبه خودی 
دارد. در این مورد فرد به طور ناگهانی احساس نیاز به دستشویی احساس می کند و اگر سریع 

مراجعه نکند ممکن است لباس خود را خیس کند.
  حالا چه کنیم؟ برای درمان این مورد ممکن است دارودرمانی درنظر گرفته شود؛ داروهایی 
تجویز می شوند که لرزش ها و انقباضات خودبه خودی را مهار کرده و تکرر ادرار را درمان می کنند.

درصورتی که داروهای دیگری را مصرف می کنید از پزشک تان در مورد احتمال تداخل دار و های 
جدید با آنچه پیش از این مصرف می کردید سوال کنید.

اگر تکرر ادرار دارید، نباید خوددرمانی کنید یا سرسری از کنار آن بگذرید؛ اول باید با کمک 
پزشک تان علت را پیدا کرده و بعد درمان مناسب با آن را انتخاب کنید.

  مثانه عصبی
بیماری های زمینه ای مثل MS، پارکینسون، سکته یا تومور مغزی، دیسک های درمان نشده، 

آسیب های نخاعی و. . . ممکن است سبب شوند مثانه تحت فشار قرار گیرد. درواقع این بیماری ها 
می تواند تحریک پذیری مثانه را بالا برده و موجب تکرر ادرار شود.

  حالا چه کنیم؟
با درمان یا کنترل بیماری های زمینه ای می توان فشار مثانه را کم کرد. گاهی ممکن است 

براساس علت بیماری زمینه ای و بررسی نوار مثانه، تجویز دارو یا جراحی نیاز باشد.
  مثانه های حساس

به طور طبیعی پس از پرشدن مثانه تا حجم 150سی سی فرد احساس ادرار را درک می کند؛ در 
افرادی که به علت مثانه حساس دچار تکرر ادرار هستند احساس ادرار حتی با حجم 20سی سی 

و چند قطره هم درک می شود.
  حالا چه کنیم؟

همیشه درمان های تهاجمی یا دارویی نیستند که می توانند به حل مشکل شما کمک کنند، 
گاهی ریش و قیچی دست خودتان است و خود شما هستید که با تمرین و مقاومت می توانید 
اوضاع را بهتر کنید. به همین دلیل برای درمان این مشکل باز هم رفتاردرمانی درنظر گرفته 
می شود؛ یعنی فرد به اصطلاح حرف مثانه را گوش نکرده و در مقابل رفتن به دستشویی مقاومت 

کند. پس خسته نشوید و تلاش کنید هر روز یک قدم به جلو بروید.
  عفونت ها

عفونت های مثانه یا مجاری ادراری ممکن است سبب تکرر ادرار حاد یا مزمن شوند. اگر عفونت 
یکباره رخ دهد، تکرر ادرار حاد و اگر عفونت مزمن بوده و ماه ها وجود داشته باشد تکرر ادرار مزمن 

را ایجاد می کند.
  حالا چه کنیم؟

مسلما رعایت مسائل بهداشتی از عفونت ها جلوگیری می کند، به علاوه درمان عفونت هم 
می تواند تکرر ادرار را درمان کند. نوشیدن آب فراوان هم می تواند در این رابطه موثر باشد.

  استرس و اضطراب
مسائل روانی می توانند در ایجاد تکرر ادرار نقش داشته باشند. افرادی که مدام تحت استرس 

هستند نیاز بیشتری به دستشویی احساس می کنند و ممکن است به تکرر ادرار مبتلا شوند.
  حالا چه کنیم؟

مراجعه برای درمان و کنترل استرس می تواند موثر باشد. به علاوه فرد نباید بر ادرار خود تمرکز 
کرده و به لحاظ روانی، ذهن خود را به خاطر این مساله مغشوش کند. مشغولیت ذهنی نسبت به 

تکرر ادرار بیشتر این قضیه را تشدید می کند.
  وسواس ادراری: این علت هم به مسائل روانی برمی گردد و در افرادی که وسواس ادراری 
دارند، دیده می شود. باید بدانید هرچه به مثانه بیشتر متمرکز و حساس بوده و استرس داشته 
باشیم، مثانه تحریک پذیرتر خواهد بود. پس در این مورد هم خود شما هستید که به جای استفاده 

از داروها می توانید برای حل شدن این مشکل قدم بردارید.
  حالا چه کنیم؟ شخص باید با راهنمایی متخصص، وسواس خود را حل کرده و درک کند 

حساسیت بیش از حد نسبت به پاکی سبب مشکلاتی نظیر تکرر ادرار خواهد شد.
 مثانه بیش فعال یکی از دلایل تکرر ادرار است.

  اگر با توالت قهرید حواس تان باشد: همیشه اشتباهاتی که در مراقبت از کلیه های تان انجام 
می دهید، باعث مقیم شدن تان در توالت نمی شوند. گاهی شما چنین مشکلی که ساختار کلیه ها 
یا مثانه تان باعث آن شده است را به ارث می برید. اما در هر حال، نگه داشتن ادرار و قهر بودن با 

توالت هم نمی تواند در بیمار شدن کلیه ها و مثانه شما بی اثر باشد.
  چندبار دستشویی می روید ؟ تکرر ادرار و عکس آن کم ادراری هر دو به لحاظ تشخیص 
و درمان مهم است و باید نسبت به آنها آگاهی داشت. تکرر ادرار زمانی رخ می دهد که فرد کمتر 
از حد طبیعی ادرار می کند؛ یعنی در طول شبانه روز کمتر از 7 یا 8 بار و با حجم خیلی کم 

تخلیه مثانه دارد.
  چقدر مایعات می نوشید؟ برخی افراد هم هستند که مایعات کمی می نوشند اما حجم  ادرار 
خیلی زیاد است و اصطلاحا به پرادراری مبتلا هستند. این افراد حتما باید از لحاظ عملکرد کلیه 
مورد بررسی قرار گرفته و چکاپ شوند زیرا ممکن است اختلالات عملکردی کلیه ازجمله کم 

کاری کلیه وجود داشته باشد.
  کلیه های تان سالم است؟ نارسایی های کلیوی درباره کم ادراری یا پرادراری نقش اساسی 
دارند. نارسایی های کلیوی در مراحل اولیه نشانه ای ندارند و فرد تا زمانی که 50 درصد یا بیشتر 
مورد تخریب یا نارسایی قرار نگرفته باشد علائمی ندارد. حتی گاهی عملکرد یک کلیه کاملا از بین 

می رود اما فرد هنوز از آن بی اطلاع است.
  این نشانه ها را دارید؟

زمانی که بیش از 50درصد تخریب و نارسایی در کلیه به وجود می آید نشانه هایی مانند درد، 
زردی پوست، رنگ پریدگی، بی اشتهایی، کاهش وزن، خستگی مزمن و. . . خود را نشان می دهند 
که شاید این زمان برای درمان و پیگیری بسیار دیر باشد، بنابراین لازم است نسبت به این موضوع 

آگاه بود و توجه کافی داشت.
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نتایج تحقیقات جدید نشان می دهد، تغییر فصل ها می تواند بر چگونگی درک 
انسان از رنگ های خاص اثر بگذارد.

چشمان انسان به ویژه تمایل دارد آنچه را که زرد "واقعی" به نظر می رسد، در زمستان متفاوت 
از تابستان تعبیر کند. رنگ زرد یکی از چهار رنگ منحصر به فردی است که توسط چشم انسان 
درک می شود و رنگ های دیگر عبارتند از آبی، سبز و قرمز. در واقع این رنگ ها توسط چشم به 
عنوان خالص و نه در ترکیب با رنگ های دیگر درک می شوند. با این حال، در این میان رنگ 
زرد منحصربه فرد است؛ زیرا اکثر افراد بر سر این که زرد "واقعی" چگونه به نظر می رسد، توافق 
دارند و این برخلاف تفاوت های فردی بین چشم های مختلف است. دانشمندان به دنبال پاسخ 
به این پرسش بودند که آیا درک رنگ زرد توسط افراد می تواند به دلایل محیطی و نه دلایل 
فیزیولوژیکی باشد یا خیر. به منظور پاسخ به این سوال آن ها از 67 مرد و زن انگلیسی خواستند 
در مورد این که چه زمانی یک نور رنگی در هر دوی ماه ژوئن )تابستان( و ژانویه )زمستان( به زرد 
منحصربه فرد رسید، قضاوت کنند. دانشمندان پی بردند که بین فصل ها بینایی انسان با تغییرات 
محیطی سازگار می شود. سیستم بینایی به طور طبیعی به دنبال تعادل بخشی به درک انسان 
از رنگ با تغییرکردن رنگ به همراه فصل است و این درست شبیه تنظیم کردن رنگ تلویزیون 
است. این یافته ها به چگونگی کارکرد سیستم بینایی و راهبری در محیط اطراف کمک می کند. 

مغزجنسیترابالبوپوستتشخیصمیدهد

پژوهشهانشانداد:تاثیرحالتهایمختلفخوابیدنبرسلامتمغز

تهیهسوختخودروازخاکشیرتوسطمحققانایرانی
محققان ایرانی موفق شدند از گیاه خاک شیر سوخت 

بیودیزل تولید کنند.
سید مهدی عالمی، فارغ التحصیل رشته شیمی تجزیه در 
دانشگاه آزاد اسلامی گفت: به منظور یافتن جایگزین سوختهای 
فسیلی آلاینده یا پیدا کردن یک ماده به عنوان کمکی برای 
کاهش وابستگی به این ذخایر تجدید ناپذیر و از طرفی نیز برای 

کمک به کاهش آلودگی هوا، بیودیزل اهمیت پیدا می کند.
وی افزود: آژانس بین المللی انرژی )IEA( متوسط نرخ رشد 
تولید انواع سوختهای زیستی را سالانه 7درصد تخمین زده 
است، به این معنی که تا سال 2030 سوخت های زیستی 

حدود 5درصد از کل حمل و نقل جاده ها را تامین می کنند.
وی با بیان اینکه البته کشور امریکا که بزرگترین مصرف 
کننده سوخت زیستی است سریعتر به این مهم دست پیدا 
می کند، اظهار داشت: رشد تقاضای بیودیزل در سال  2006 
حدود 20 درصد بوده، در حالی که پیش بینی شده در سال های 
2011 تا 2016 به طور متوسط سالانه بیست و یک و نیم 

درصد رشد داشته باشد.
عالمی با اشاره به سرعت در حال رشد تولید بیودیزل در اروپا 
ادامه داد: عمدتا به دلیل یارانه بالا و مشوق های دیگر که توسط 
دولت صورت می گیرد، اروپا بیش از 90درصد تولید بیودیزل 
جهان را داراست و انتظار می رود در چند دهه آینده، تقاضای 
جهانی برای سوخت حمل و نقل رشد قابل توجهی را داشته 
باشد. همچنین اتحادیه اروپا الزام کرده که باید تا سال 2020 
ده درصد از سوخت حمل و نقل کشورهای عضو از سوختهای 

زیستی تامین شوند.
وی با بیان اینکه ازاین رو به فکر تولید سوخت بیودیزل به 

وسیله گیاه خاک شیر افتادیم، گفت: در مرحله آزمایشگاهی، 
روغن خاکشیر را با یک آسیاب برقی پودر و با کمک حلال، 
»دی کلرو متان« را بدست آوردیم. عالمی با تاکید بر اینکه 
بعد از عملیات روغن گیری به نتیجه رسیدیم که دانه خاک 
شیر حاوی 22درصد روغن است، اظهار داشت: سپس این کار 
در مقیاس بزرگتر )بنچ( انجام گرفت تا در نهایت 2 لیتر از این 
روغن را تهیه کردیم. به گفته وی، در ادامه مقداری از روغن 
استحصال شده را به دستگاه FT-IR تزریق و طیف آن را ثبت 
کردیم که نشان داد در روغن بیودیزل حاصل از گیاه خاک 
شیر، اسید چرب وجود دارد و این موضوع بیانگر توانایی تبدیل  

خاک شیر به سوخت زیستی و سبز بیودیزل است.
ترکیبات  وجود  متوجه  آزمایشاتی  از  بعد  داد:  ادامه  وی 
اکسیژن دار در روغن خاک شیر شدیم و این موضوع مورد 
اهمیت است، چراکه اکسیژن اتمی در سوخت خودرو، باعث 
کاهش مستقیم دود و گاز خطرناک مونوکسید کربن و ذرات 
معلق سرطانزا در خروجی اگزوز ماشین می شود. به عبارت 

دیگر از بد کارکردن موتور جلوگیری می کند.
عالمی افزود: بررسی تست های موتوری و میدانی از سوخت 

سبز سنتز شده در دست ارزیابی است.
وی عنوان کرد: با توجه به دلایلی از قبیل خودرو بودن گیاه 
خاک شیر، عدم نیاز به مراقبت، سم پاشی، آبیاری، قابل رشد 
بودن در بسیاری از مناطق با اقلیم های گوناگون مخصوصا 
گرم و خشک و اینکه منبع  خوراک اصلی انسان و موجودات 
محسوب نمی شود از این رو دانه روغنی گیاه خاکشیر برای 

سوخت بیودیزل را انتخاب کردیم.
آلاینده  بیودیزل گفت:  مزایای سوخت  به  اشاره  با   وی 

باسوخت  درمقایسه  اتومبیل  اگزوز  از  خروجی  کمتر  های 
دیزل معمولی، افزایش ایمنی و کاهش بو و دوده تولیدی 
به هنگام استفاده و افزایش روانکاری موتور از دیگر مزایای 
کاربردبیودیزل به شمار می رود. بیودیزل بعلاوه پوسیدگی 

سیستم سوخت رسانی را کاهش می دهد. 
بیودیزل  در  موجود  گوگرد  میزان  همچنین  افزود:  وی 
حداکثر ppm 10  است که درصد آلایندگی آن نسبت به 
گازوییل مصرفی در ایران )حدود ppm  5000  گوگرد( به 
مراتب کمتر است. بیودیزل همان سوخت هایی هستند که از 
روغن و چربی ها به دست می آیند. این تحقیق در واحد علوم 
و تحقیقات دانشگاه آزاد اسلامی، تحت راهنمایی دکتر بنی 
یعقوب،پس از مطالعه مقالات و پتنت های داخلی و خارجی و 
جستجو در زمینه منابع اولیه تولید بیودیزل انجام گرفته است.

هدف  از این تحقیق، یافتن منبعی بود که از لحاظ فنی و 
اقتصادی دارای شاخص های قابل قبول باشد.

رمزگشاییبهترسیستمآبوهوایزمینبا
کمکسیارهمشتری

دانشمندان ناسا بر این باورند که کسب اطلاعات بیشتر از سیاره مشتری و 
توفان معروف به لکه قرمز بزرگ آن می تواند به دانشمندان در خصوص درک هر 

چه بیشتر سیستم آب و هوای زمین کمک کند.
 سیستم آب وهوایی سیاره مشتری از عملکردی مشابه قواعد فیزیکی زمین برخوردار 

بوده که مانند آن، میلیون ها کیلومتر از خورشید دورتر است.
بررسی بر روی سیاره مشتری، شناخت ما از دنیای بیرون منظومه شمسی را نیز بهبود 

می بخشد.
به گفته امی سیمون، متخصص جو سیارات در مرکز پروازهای فضایی گودارد ناسا در 
شهر گرین بلت ایالت مریلند، مشاهده هر چه بیشتر موارد مختلف در منظومه شمسی، 
دانشمندان را قادر خواهد کرد تا یافته های بدست آمده را در خصوص سیارات خارج از 

منظومه نیز تعمیم دهند.
توفان لکه قرمز بزرگ با وزش بادهای شدیدی به سرعت 650 کیلومتر در ساعت طی 

150 میلیون سال گذشته، آسمان های مشتری را به شدت درهم نوردیده است.
شناخت این توفان کار آسانی نبوده و دلیل عمده آن خود مشتری است؛ سیاره ای 

هزاران بار بزرگتر از زمین که بیشتر از گاز تشکیل شده است.
اقیانوسی از هیدروژن مایع هسته این سیاره را محاصره کرده و جو آن بیشتر شامل 
هیدروژن و هلیم است. این امر بدان معنی است که سطح مشتری عاری از هرگونه ماده 

جامدی مانند سطح زمین است که خود موجب تضعیف نیروی توفان ها می شود.
مطالعات صورت گرفته احتمال می دهند که جو بالایی مشتری شامل ابرهایی از 
آمونیاک، هیدرو سولفید آمونیاک و آب باشد. اما آنچه دانشمندان هنوز درباره آن اطلاعات 
دقیقی ندارند، چگونگی واکنش این مواد و ایجاد رنگ سرخ در توفان لکه بزرگ این 

سیاره است.
این در حالی است که این عناصر، درصد کمی از مواد تشکیل دهنده جو مشتری را 

شامل می شوند.
سیمون اظهار کرد: ما درباره چیزی صحبت می کنیم که تنها بخش کوچکی از جو 
مشتری است. به همین دلیل فهمیدن اینکه دقیقا چه چیزی باعث ایجاد رنگهایی که ما 

می بینیم شده، بسیار دشوار است.
حل معمای لکه قرمز بزرگ نیاز به آزمایشات بیشتر با ترکیب مواد شیمیایی در دماهای 

مناسب، میزان نور کافی و دوز مناسب رادیو اکتیو خواهد داشت.
به گفته سیمون، دانشمندان در حال تلاش برای طراحی آزمایشگاهی جهت انجام 

آزمایش های هر چه نزدیکتر به واقعیت در خصوص جو مشتری هستند.

اثرگذاریتغییرفصلهابردرکانساناز
رنگها

روانشناسی  گروه  دانشمندان  یافته های  اساس  بر 
دانشگاه مونترال، مغز با استفاده از تفاوت بین لب و 
پوست به سرعت جنسیت یک فرد را تشخیص می دهد.

 به گفته این محققان، مغز همچنین انعکاس نور از ناحیه 
چشم را تحلیل می کند و چشم، اطلاعات بیشتری را در مورد 

فرد ارائه می دهد، اما تفسیر نور آن زمان بیشتری می طلبد.
دانشمندان از 100 شرکت کننده خواستند جنسیت 300 
نفر را پس از دیدن بخش های مختلف صورتشان حدس بزنند. 
حدود 300 تصویر تمام رخ از چهره های زنان و مردان مختلف 
از اینترنت جمع آوری شده بود. تعدادی از زنان آرایش به چهره 
داشتند، در حالی که تمامی مردان چهره صافی داشتند. هیچ 
یک از علائم تشخیص جنسیت مانند لباس یا جواهرآلات در 

این تصاویر مشخص نبودند.
غیررنگی  و  رنگی  تکنیک  از  استفاده  با  دانشمندان 
به  و  تصادفی  صورت  به  را  تصاویر  محتوای  )خاکستری(، 
مدت 200 میلی ثانیه ای نمونه گیری کردند. این شیوه به آن ها 
امکان تعیین دقیق این موضوع را داد که کدام نواحی صورت 
برای انجام تشخیص جنسیت مهم تر از همه بودند و این که 
اطلاعات چه هنگام توسط مغز مشتق می شوند.  زمانی که 
نواحی چهره نشان داده شدند، از 100 شرکت کننده پرسیده 
می شد "آیا این چهره یک مرد یا زن است؟" تحلیل ها نشان 
داد که اطلاعات غیررنگی در ناحیه چشم و ابرو و اطلاعات 
رنگی در ناحیه دهان در تشخیص جنسیت مهم ترین بخش ها 
بودند. در این جا، داده های رنگی برای ناحیه دهان به سرعت 

توسط مغز و 12 میلیون ثانیه پس از این که هر چهره به 
شرکت کننده نشان داده شد، ایزوله شد. به گفته دانشمندان، 
تفاوت بین لب ها و پوست در زنان بارزتر از مردان است و مغز 

این موضوع را تشخیص می دهد.
تصاویر  پردازش کردن  در  شرکت کنندگان  مجموع،  در   
رنگی بیش از تصویر خاکستری ماهر بودند. به نظر می رسد 
رنگ، پردازش کردن را با تقویت سیگنال های فرکانس فضایی 
و افزودن اطلاعات جنسیتی آسان می کند. محققان این موضوع 
را انکار نمی کنند که نواحی دیگر صورت )به ویژه طرحواره 
چهره، بینی و چانه( در شناسایی جنسیت یک فرد کاربرد دارند؛ 
اما این نواحی دارای اهمیت ثانویه از لحاظ اطلاعات جنسیتی 

و نمود دیداری هستند.

انتخاب  پهلو می تواند  به  از آن است، خوابیدن  تحقیقات جدید حاکی  نتایج 
هوشمندانه ای برای سلامت بهتر مغز باشد.

پژوهش محققان دانشگاه استونی بروک و دانشگاه روچستر آمریکا نشان داد که خوابیدن به 
پهلو به جای خوابیدن به پشت و یا روی شکم، می تواند در کمک به کاهش خطر ابتلا به بیماری 
آلزایمر و دیگر بیماری های عصبی نقشی داشته باشد.  به گفته دانشمندان، خوابیدن به پهلو 
موجب باز شدن گذرگاهی در مغز به نام مسیر glymphatic شده که دفع مواد زائد و دیگر 
مواد شیمیایی را از این مسیر مهیا می کند.  به گفته دگتر میکن ندرگارد از دانشگاه روچستر، این 
بسیار جالب است که حالت خوابیدن به پهلو در حال حاضر محبوب ترین حالت بین انسان ها و 
اکثر حیوانات -حتی در دنیای وحش- است و به نظر می رسد که ما خود را با حالت خوابیدن به 
پهلو تطبیق داده ایم تا مواد زائد متابولیک که در زمان بیداری در مغز تولید می شوند، با بیشترین 
اثربخشی پاکسازی شوند.  تحقیقات این تیم سالها پیش زمانی که از فناوری ام آرآی برای 
مشاهده مسیر glymphatic در جوندگان )موش ها( استفاده می کردند، آغاز شد.  آنها دریافتند 
که فرآیند پاکسازی مواد زائد – شستشوی مغز با مایعات تمیزکننده مغزی نخاعی )CSF( و 
مایع میان بافتی )ISF( - در هنگام خواب دارای بیشترین اثربخشی است.  آنچه که از طریق 
مسیر glymphatic تخلیه می شود، آمیلویدهای بتا و پروتئین های تائو هستند که در صورت 
انباشته شدن در مغز، مضر می شوند.  محققان در این پژوهش از فناوری ام آرآی و مدلسازی 
جنبشی جهت اندازه گیری نرخ تبدیل مایعات CSF و ISF در جوندگانی که مواد خواب آور به 
آنها خورانده شده و در حالت های به پهلو، به پشت و روی شکم خوابیده بودند، استفاده کردند. 
آن ها با استفاده از فناوری میکروسکوپ فلورسنت و رهگیری رادیواکتیو دریافتند که عملکرد 

مسیر glymphatic در زمان به پهلو خوابیدن این حیوانات از راندمان بهتری برخوردار بود.  
دکتر ندرگارد می گوید: نتایج این تحقیقات اثبات تازه ای بر این موضوع است که خواب دارای 
یک عملکرد دفع مواد زائد است.  به گفته وی بسیاری از بیماری های زوال عقلی به اختلالات 
خواب مانند مشکل به خواب رفتن مربوط بوده که نشان می دهد چنین اختلالاتی ممکن است 
از طریقی به مواد زائد مغز که به خوبی تخلیه نشده اند، مربوط باشند.  تحقیقات کنونی تنها بر 
روی موشها انجام شده و به آزمایش های بیشتر برای تعیین امکان تعمیم دادن این یافته ها بر 

روی انسان نیاز است.

درمانخانگی۸صدمهبدنی
درمان فوری صدمات و جراحات بدنی بسیار اهمیت دارد؛ خواه شما نزدیک 
یک مرکز درمانی باشید یا نه. اگر شما از قبل آمادگی نداشته باشید، دچار 
استرس خواهید شد و استرس به نوبه ی خود باعث تصمیم گیری نادرست 
می شود. برای ایجاد این آمادگی در خودتان نیازی به مطالعه متون تخصصی 
پزشکی نیست. شما می توانید با یادگیری برخی راهکارها، به درمان خانگی 

برخی صدمات بدنی خود کمک کنید.  
1- پیچ خوردن مچ پا

در این شرایط از کمپرس سرد مثل کیسه یخ استفاده کنید و پای خود را روی سطح 
بلندی قرار دهید، طوری که مچ پاهایتان بالاتر از قلبتان قرار بگیرد. 

 مدت سه روز و هر 40 دقیقه یک بار به مدت 20 دقیقه کیسه یخ را روی محل پیچ 
خوردگی قرار دهید. 

نکته: استراحت کردن کلید بهبودی شماست. 
اگر راه رفتن برایتان سخت است و مچ پایتان کبود شده است، از دیگران کمک بگیرید.

  2- ضربه به سر
در محل ضربه به سر، کیسه یخ قرار دهید و ببینید آیا علائم ضربه مغزی را دارید یا نه، 

مانند تاری دید، مشکلات حافظه، خواب آلودگی و حساسیت به نور و صدا. 
نکته: به هیچ وجه سرتان را شدیدا تکان ندهید. 

اگر به هنگام راه رفتن سرگیجه بیش از حد دارید و یا دچار استفراغ شدید، از دیگران 
درخواست کمک کنید.
3- بریدگی دست

سریعا با یک پارچه تمیز، محل بریدگی را حدود 5 تا 10 دقیقه فشار دهید. زمانی که 
خونریزی قطع شد، دست خود را زیر شیر آب بگیرید. سپس پماد آنتی بیوتیک روی 

محل بریدگی بمالید و پانسمان کنید.
 نکته: حتما 5 تا 10 دقیقه متوالی محل بریدگی را فشار دهید. اگر زودتر از این زمان، 

پارچه را از روی محل زخم بردارید، باید دوباره 10 دقیقه این کار را انجام دهید.
 اگر خونریزی بعد از 10 دقیقه قطع نشد و یا میزان بریدگی زیاد بود ، از دیگران کمک 

بگیرید.
  4- سوختگی

بخشی از پوستتان را که سوخته است، زیر آب ولرم نگه دارید. سپس از پماد آنتی 
بیوتیک و بانداژ شل استفاده کنید. 

نکته: استفاده از یخ سرعت بهبودی سوختگی را کاهش می دهد. 
اگر محل سوختگی بیش از دو سانتی متر است و یا سوختگی در اطراف مفاصل است 
و یا اینکه پوست حالت شکننده پیدا کرده، سیاه شده و یا فورا تاول زده، از دیگران کمک 

بگیرید.  
5- خراشیدگی

محل خراش را با آب گرم و صابون بشویید. اگر آخرین باری که واکسن کزاز زده اید 
را به یاد نمی آورید و یا از آخرین واکسن شما بیش از ده سال می گذرد، به یک مرکز 

درمانی مراجعه کنید.
 نکته: استفاده از پراکسید هیدروژن )آب اکسیژنه( گاهی آسیب بیشتری به محل زخم 

می رساند. 
اگر محل آسیب شدیدا ملتهب و قرمز شده است ، از دیگران کمک بگیرید.  

6- گرمازدگی
اگر بعد از قرار گرفتن در معرض گرما دچار سرگیجه، سردرد و حالت تهوع گشتید، 
سریعا دوش آب خنک بگیرید و یا مقابل یک دستگاه خنک کننده مانند کولر یا پنکه 

قرار بگیرید.
 اگر دچار ضعف، حالت تهوع بیش از حد، عرق نکردن و یا تب هستید، از دیگران 

کمک بگیرید.
  7- خون دماغ

در صورت خون دماغ شدن، سر خود را به سمت جلو خم کنید و سوراخ بینی خود را 
10 تا 20 دقیقه با انگشتان دست بگیرید.

 اگر خونریزی بینی تان بعد از 20 دقیقه متوقف نشد، از دیگران کمک بگیرید.
  8- نیش زدن زنبور

محل نیش زدن زنبور را با آب و صابون بشویید. برای کاهش درد از یخ و یک داروی 
مسکن استفاده کنید.  نکته: زنبور می تواند بیش از یک بار هم شما را نیش بزند. بنابراین 
سریعا محل را ترک کنید.  اگر دچار مشکلات تنفسی شدید و یا زبان و گلویتان ورم کرد، 

از دیگران کمک بگیرید. 

نشانه های ابتلا به تکرر ادرار و راه های درمان آن 
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اجتماعی 6

ازخندیدندفاعکنیم

برنامه خندوانه دیرگاهی است که از شبکه نسیم- شبکه سرگرمی در کشور 
پخش می شود و در مدت  زمان کوتاهی مخاطبان زیادی پیداکرده است. برنامه 
خندوانه یک محصول فرهنگی است که بایستی از منظر درک مردم عام، 
مورد توجه و تحلیل قرار گیرد. درک دنیای سرشار از روزمرگی های مردمی 
که دیرگاهی است خنده را به بهانه های مختلف به تأخیر می اندازند، آن قدر 
جدی و حائزاهمیت است که می شود از نقص های کوچک به  آسانی گذشت. 
درواقع؛ تحلیل و تفسیر نمادها و نمودهای برآمده از برنامه خندوانه نیز تنها در 
بستر اجتماع و میان ذهنیتی که موجبات شکل گیری این برنامه شده است، 
امکان پذیرمی باشد. در تحلیل برنامه خندوانه چند نکته قابل تأمل وجود دارد:

 1. خندوانه در درجه اول سعی در انجام یک فعالیت -خندیدن- به شیوه ای گروهی و 
جمعی دارد. خنده های پشت سر دیگران را به شوخی های رودررو و لطیف و قابل اغماض 
بدل می کند. رودربایستی و خجالت های افراد در مواجه از شادی را از میان می برد و 
به درستی نقطه ای را هدف قرار می دهد که به ضعف فرهنگی اشاره دارد. واقعیت آن 
است که هرچند هم فرهنگ ایرانیان ریشه های قوی و در خاک فرورفته ای داشته باشد 
نمودهای فرهنگی آن با مشکلات عدیده ای روبه روست. تمسخر و به هم خندیدن و 
یا انتخاب موضوعات خنده آور از خلال انتساب به  افراد و ویژگی های فردی، شیوه 
قابل تأملی است که در شوخی های همه گیر، جوک ها و طنزهای روزمره، در شبکه های 
مجازی و حتی رسانه ملی شایع است. خندوانه سعی دارد تا موضوعات خندیدن را به 
مبنایی که امروزه در طنز ایستاده دنیا نیز رایج است، ارتقا دهد. قومیت ها و گویش ها و 
ویژگی های فرهنگی منسوب به افراد به کناری گذاشته می شود و موضوع خنده خود 

هدفی برای خندیدن قرار می گیرد.
 2. تأکید بر موضوعات اساسی و حساسی که غالباً در رسانه ملی کمتر به طور مستقیم 
به آن اشاره می شود مانند محیط زیست و بحران و تنش شدید آب در کشور، اگرچه در 
جهت ارتقای منافع مالی حامی برنامه حرکت می کند اما  به نظر امری طبیعی است. 
اینکه مردم درک کنند که برای حمایت از منابع طبیعی بایستی هزینه کرد؛ اینکه آب 
و طبیعت دیگر یک کالای عمومی و فاقد ارزش اقتصادی نیست و علاوه بر اندیشیدن 
به آن بایستی متحد شد، برای ترویج روش های درست بهره برداری از آن تبلیغ کرد، 

به نظر باارزش است.
 3. تم برنامه و محوری بودن مجری در آن به عنوان رهبری در یک حرکت دسته جمعی 
چون خندیدن نکات فرهنگی را در خود جای  داده است که شاید تابه حال کمتر در 

فرهنگ ما سابقه داشته است.  
4. مجری با تأکید بر حوزه شخصی و فردی خود، بارها خصوصی بودن حریم و حوزه هر 
شخص را یادآور می شود اما همواره از تجربیات فردی شخص در مواجهه با ناخوشی ها 
و ناملایمات، پند گرفته و نکاتی را به مخاطب گوشزد می کند. نکاتی چون حال خوب 
به خود فرد بستگی دارد. اینکه بایستی از خنده و خندیدن دفاع کرد؛ باید کتاب خوب 

خواند؛ فیلم خوب دید و برای حال خوب دیگران هم تلاش کرد. و ...
 5. کمپین شروع هفته با لبخند در مترو هم حرکت درست دیگری است که چند نکته 

مهم را در خود جای داده است:
 - مترو به  عنوان مهم ترین وسیله حمل ونقل عمومی مورد تأکید قرارگرفته است. 
وسیله ای که با توجه به ازدحام جمعیت در بیشتر ساعات در آن، بیشترین زمان 

رودررویی افراد و مواجهه چشم به چشم با دیگران را دربرمی گیرد. 
- خندیدن به عنوان فعالیتی که در اندیشه هر فرد و گروه، با انتقال معنای دوستی از 

اضطراب های فردی در محیط های پر ازدحام می کاهد.
 - ترویج نماد خنده)هندوانه خندان( در برنامه و نصب آن در برخی ایستگاه های مترو،  

نوعی قرینگی معنایی در ذهن مخاطب فراهم می کند که  هندوانه یعنی خندوانه.
 6. برنامه با ایجاد عناصری که متعلق به همه گروه های سنی است مانند عروسک 
جناب خان که علاوه بر کودکان، جنوبی ها هم به آن تعلق خاطر یافته اند؛ به این نکته 
ظریف اشاره دارد که استفاده از گویش یک قومیت خاص، دلیلی بر توهین به فرهنگ 
آن ها نیست. جناب خان یک جنوبی  لبوفروش، با زبانی شیرین و به دنبال فرصت برای 
پول درآوردن،  شعر می خواند و فضای برنامه را شاد می کند و کاملاً ماهرانه سعی دارد 

تا تسامح و تحمل فرهنگی را در برابر انتقاد افزایش دهد.
 7. استفاده از بهروز بقایی هنرمند نام آشنایی که در شمال کشور قسمت های کوتاهی را 
به مخاطب عرضه می کند؛ شوخی هایی با مردمی از سایر کشورها در قالب گزارشی که 
از لندن پخش می شود؛ مدعوینی از همه گروه ها و اقشار، تحصیل کردگان، سیاسیون، 

هنرمندان، ورزشکاران و ... سعی در ایجاد فضای همدلی در مواجهه با مشکلات دارد. 
 نکته پایانی

 کشور در شرایط اقتصادی سختی قرار دارد؛ نگاه ها و توجهات در سطح بین المللی به 
توافق اخیر هسته ای ایران با کشورهای 1+5 است. بیش از 50 درصد از مردم جهان 
نگرش خوبی به ایران ندارند. کشورهای منطقه موضعی متناقض را در برابر ایران در 

پیش گرفته اند . 
 هزینه های گذران زندگی بالاست و مشکلات اجتماعی چون فقر، اعتیاد و بیکاری 
نیازمند مواجهه ای علمی و مدیریتی صحیح است. آلودگی، کمبود آب، خشک شدن 
رودخانه ها، کم شدن آبی آسمان هرروزدر حال بیشتر شدن است. ایران و ایرانی حال 
خوبی ندارد اما امید به حال خوب داشتن، به بهتر شدن، به هر بهانه لبخند زدن و 
مشکلات را به حاشیه ذهن سپردن، روش ایرانیان است که  ایشان را به مردمانی طناز 

و مقاوم، بدل کرده است.  
مثبت اندیشیدن و استفاده از ابزار خنده در مواجهه با مشکلات به عنوان روشی مهم 
و تأییدشده در دنیا در قالب یک برنامه چون خندوانه به مخاطب گوشزد می کند که 
سختی ها و مشکلات همیشه وجود دارند اما می توان همواره تلاش کرد و نگاه به آینده 
داشت تا در پاسخ به سؤال حالتان چطور است؟ بلند و یک صدا فریاد بزنیم عالی تا 

حالمان هرروز عالی باشد، حال دیگران عالی باشد...

پیشثبتنامجدیدعتباتعالیاتآغازشد

سازمان حج و زیارت اعلام کرد: پیش ثبت نام جدید عتبات عالیات از روز 19 
مرداد در سراسر کشور آغاز شد. 

سازمان حج و زیارت در اطلاعیه اي اعلام کرد: ضمن عرض تسلیت به مناسبت شهادت 
امام جعفر صادق )ع( و با عنایت به برنامه ریزي انجام شده جهت ثبت نام گروه هاي 
اعزامي عتبات عالیات )از تاریخ 24 شهریور ماه تا30 آبان سالجاري( به اطلاع مي 
رساند: متقاضیان تشرف به سفر عتبات عالیات در زمان یاد شده مي توانند از ساعت 9 
صبح روز)دوشنبه( 19 مرداد تا ساعت 16 روز یکشنبه 25 مرداد ماه 94 با مراجعه به 
سامانه www.atabat.haj.ir برای اعزام به این سفر زیارتی پیش ثبت نام کرده و کد 

رهگیری دریافت کنند. 
بر اساس این گزارش،  قرعه کشی از متقاضیاني که پیش ثبت نام کرده اند، روز دوشنبه 
26 مرداد ماه 94 انجام خواهد گرفت و نتیجه قرعه کشي روز سه شنبه 27 مردادماه 
بر روی سامانه پیش ثبت نام عتبات عالیات قرار می گیرد که متقاضیان مي توانند با 

مراجعه به سایت مذکور از نتیجه و زمان ثبت نام قطعي در کاروانها مطلع گردند.
 این گزارش حاکي است، اطلاعات افرادي که در دوره هاي قبل حائز اولویت تشرف 
شناخته شده و به هر دلیل در گروهها ثبت نام نکرده اند، از سامانه پیش ثبت نام حذف 
گردیده است. لذا درصورتیکه این عزیزان مایل به تشرف در اعزام های این دوره هستند، 

لازم است مجددا نسبت به طي مراحل پیش ثبت نام اقدام فرمایند. 
این گزارش می افزاید: افرادی که مبادرت به ثبت نام گروهی 35 نفره می کنند، در 
صورتی که تعدادي از آنها از اعزام منصرف شده و از گروه خود خارج شوند و عدد گروه 
آنها کمتر از 25 نفر شود، گروه ایشان حذف شده و در قرعه کشي شرکت داده نخواهند 
شد.  این دوره از سفرهاي عتبات عالیات مناسبت های روز عرفه، عید سعید قربان و 

تاسوعا و عاشوراي حسینی )ع( را شامل مي شود.

روشهایصرفهجوییدرهزینههایتابستانی

با نکاتی مهم در تهویه هوا برای صرفه جویی در انرژی و کاهش صورت حساب ها 
آشنا شوید .

آیا می دانید که در فصل تابستان برای خنک کردن خانه هزینه های بسیار زیادی صرف 
می شود. اما در اینجا ، با استفاده از این نکات ساده که در زیر برایتان گفته ایم به راحتی 
می توانید خانه خود را خنک نگه دارید و به طور قابل توجهی مصرف انرژی را در طول 

ماه های گرم کاهش دهید. 
1 - چگونگی خرج کردن پول به صورت عاقلانه برای رفع نیازتان

اگر شما نیاز به خنک کردن فقط یک اتاق دارید، از تهویه مطبوع مرکزی استفاده نکنید. 
به جای آن سرمایه گذاری کردن روی یک دستگاه تهویه مطبوع قابل حمل و ساده، بسیار 
مناسب است. این دستگاه قابل حمل مدرن دارای رتبه بازده انرژی بسیار بالایی بوده، و 
قادرخواهد بود اتاق شما را به طور موثر خنک کرده و به شما درصرفه جویی انرژی کمک 

زیادی کند. 
2 - نصب پرده های سفید و سایه بان برای پنجره ها

استفاده از پرده های سفید برای نصب روی پنجره ها می تواند بسیار موثر باشد و می تواند 
به طور متوسط 40 تا 50 درصد از گرمای دریافتی از نور مستقیم خورشید را کاهش دهد. 
شما همچنین می توانید سایه بان هایی از جنس نی که محکم بافته شده اند در بیرون 
پنجره ها نصب کنید . به این ترتیب خواهید توانست تا 80 درصد از دریافت انرژی حاصل 

از گرمای خورشید جلوگیری کنید. 
3 - ساده ترین روش برای صرفه جویی در قبض هر ماه: تمام پنجره ها را در طول 
روز بسته نگه دارید و از دستگاه های تهویه استفاده کنید اما هنگام شب تمام پنجره ها 

را باز کنید وبه جای استفاده از دستگاه های تهویه مطبوع از این روش استفاده کنید.
 4 - اسپیلت ها: اگر شما از دستگاه های کوچک تهویه مطبوع ، مانند اسپیلت ها 
استفاده می کنید مطمئن باشید که روی کمپرسور آنها که بیرون نصب شده است حتما 

سایه بانی قرار داده اید.  
 5 - تمیز کردن فیلترها: بهتر است فیلتر هوای مربوط به دستگاه تهویه را حداقل یک 
بار در ماه تمیز کنید. گرد و غبار نشسته روی آن به طور قابل توجهی می تواند جریان 

هوا را کاهش دهد. 
6 - توصیه هایی برای اندازه دستگاه تهویه مطبوع اتاق شما

در هنگام خرید یک واحد دستگاه تهویه هوا ، مطمئن باشید که اندازه آن مناسب با اتاق 
باشد. اگر بیش از حد کوچک باشد به طور موثر نخواهد توانست اتاق را خنک نگه دارد، 

و اگر بیش از حد بزرگ باشد ، انرژی بیشتری نسبت به نیاز مصرف تولید خواهد کرد.
 7 - عایق بندی کردن دستگاه های تهویه : اگر شما از تهویه مطبوع مرکزی استفاده 
می کنید، باید کانال هایC / A را کاملا بپوشانید. عایق کردن برای اتاقهایی که حتی 

خنک کننده لازم ندارند، مثل زیرزمین یا اتاق زیر شیروانی مناسب نمی باشد.
 8 - تعویض دستگاه های قدیمی : اگر تهویه مطبوع شما قدیمی است، باید در نظر 
 A/C داشته باشید تا آن را با یک واحد مدرن با راندمان بالا جایگزین کنید. سیستم های
قدیمی ) نسبت بازده انرژی فصلی ( آنها تنها 6 یا 7 است ، در حالی که بهترین سیستم 
های تهویه مطبوع در بازار امروز روی عدد 13 هستند. این بدان معنی است که با این 

جایگزینی تقریبا 50 درصد انرژی مصرفی را کاهش می دهید.
 9 - وسایل خانگی : پخت و پز ، خشک کردن لباس ها و یا حتی استفاده از ماشین 
ظرفشویی در روز مقدار زیادی گرما تولید می کنند. سعی کنید این گونه کارها را تا شب 
به تاخیر بیاندازید ، تا هوا هم خنک تر شود.  اکثر مردم تنها سیستم های تهویه مطبوع 
خود را روشن می کنند و روی درجه حرارت مورد نظر خود آنرا تنظیم می کنند. به این 
ترتیب ممکن است اتاق خود را بیش از حد خنک کنند و، البته، باعث خواهد شدهزینه 
های مصرفی شما بیش از حد افزایش یابد. علاوه بر این، مصرف انرژی بیش از حد، سازگار 
با محیط زیست نمی باشد . بنابراین با پیروی از توصیه های ساده ما نه تنها می توانید 
صورتحساب هزینه های خود را کاهش دهید بلکه به جز آن می توانید ، به کاهش آلودگی 

هوا در منطقه خودتان هم کمک کنید.

نکاتیراجعبهجداکردناتاقکودک

چرابادربستهمواجهمیشویم؟

 مساله جدا کردن اتاق خواب کودکان هنوز هم بحثی 
است که بین روانشناسان و پزشکان مورد اختلاف 
است برخی روانشناسان معتقدند پیش از شکل گیری 
ترس های خیالی کودک بایستی اینکار صورت گیرد 
و برخی بهترین زمان جدا کردن اتاق خواب کودک 
را بین، 12 تا 18 ماهگی می دانند زیرا در این  سنین 
کودک، هنوز به والدین وابسته نشده و مهمتر اینکه، 

ترس از تاریکی  برایش مفهومی ندارد.
 بعضی دیگر پیشنهاد می دهند که کودک تا دو سالگی در 
اتاق پدر و مادر و در تختی جداگانه خوابانده شود هیچ ایرادی 
ندارد و حتی می گویند برای کودکانی که مادر شاغل دارند 

این مساله می تواند تا سه سالگی ادامه داشته باشد. 
 تاثیر جدا کردن اتاق خواب کودک

جدا کردن اتاق خواب کودکان در سنین  تا چهار سالگی دو 
تاثیر مهم را بر روی کودک خواهد گذاشت: 

تاثیر اول: اعتماد کودک به والدین محکمتر می گردد. 
به اینصورت که پدر و مادر حتی در زمانی که کنار کودک 
نیستند اما همیشه در دسترس هستند و امنیت مناسبی را 
برای او برقرار می کنند و به خواسته هایش اهمیت خواهند 

داد. 
تاثیر دوم: تفویت حس استقلال و اعتماد به نفس در 
کودک:  با این روش  کودک احساس می کند فضای شخصی  
و مخصوص به خود را دارد. و می تواند خود مستقلا در اتاق 

خود بخوابد. 
جدا کردن اتاق خواب کودک

 پیش  از شش ماهگی ممنوع است
اتاق خواب کودک را قبل از شش ماهگی جدا نکنید زیرا  
کودک سن  زیر 6 ماهگی. احتیاج مداوم به تغذیه از شیر 
مادر حتی در طول شب دارد و بدین وسیله، احساس امنیت 
می کند و همچنین  آسیب پذیر بودن نوزاد در ماه های ابتدایی 
پس از تولد، بهترین دلیل برای بودن او در کنار پدر و مادر 
است.  پس از شش ماهگی بهتر است جدا کردن تخت کودک 
از تختخواب پدر و مادر صورت گیرد و تختخواب کودک با 

فاصله ای مناسب نسبت به تختخواب پدرو مادر قرار گیرد. 
جدا خوابیدن کودکان، به تولد اجتماعی کودک کمک  
شایانی می نماید  و اگر این اتفاق در زمان مناسب نیفتد باعث 

ایجاد وابستگی بیمارگونه ای به کودک می گردد. 
جدا کردن اتاق خواب برای کودکان بالای 3 سال

بهتر است برای جدا کردن اتاق خواب کودک سه ساله تان 

صبوری بخرج دهید و با صحبت کردن  و توضیح دادن 
شرایط،  او را قانع کنید در اتاق خواب خودش  بخوابد. چنانچه  
نصف شب به اتاق شما آمد دوباره  او را به اتاق خواب خودش 
برده  و کنار تخت  او بنشینید تا بخوابد. اگر این کار را هر شب 

چند بار انجام داد، هر بار با تاخیر به اتاقش بروید.
 در کنار این قانون که اتاق کودک باید جدا باشد، می توانید 

هفته ای یکبار به او اجازه دهید به اتاق خواب  شما بیاید.
   جدا کردن اتاق خواب برای کودکان بالای 5 سال

این کار بایستی بتدریج صورت گیرد ابتدا فاصله او را از تخت 
خودتان  بیشتر نمایید  و سپس او را به اتاقش منتقل کنید.

 کودک را برای اینکار  تشویق کنید و با هر بار خوابیدن 
در اتاقش به او جایزه بدهید. در مقابل اصرار کودکان به 
خوابیدن در اتاق خودتان بایستی مقاومت کرده و سعی کنید 

با سرگرمی های مختلف او را به اتاقش ببرید.
 اگر قانونی وضع می شود باید در خانه اجرا شود اما پیش از 
هر چیز دقت کنید که این قانون چه تاثیر روانی روی کودک 
دارد. در بعضی خانواده ها سابقه مشکلات روانی وجود دارد و 
بنابراین احتمال بروز این مشکل درکودک هم هست و با جدا 

کردن او این حالت در او تشدید می شود
 مواردی که بایستی برای جدا کردن اتاق خواب کودکتان 

در نظر داشته باشید:

* مادر از لحاظ روحی باید آماده باشد. اولین چیزی که برای 
جدا کردن اتاق کودک نیاز است، همراهی والدین بخصوص  
مادر است. آرامش داشتن مادر در این زمینه  بدون شک به 

حل هرچه سریعتر این مشکل کمک خواهد کرد.
  * شرایط روحی کودک خود را در نظر بگیرید. جدا کردن 
اتاق خواب برای کودکانی که دچار اضطراب جدایی شدید می 
باشند بهتر است تحت نظات یک مشاور صورت گیرد و کودک 
بخاطر این مساله تحت فشار قرار نگیرد. برخی والدین تصور 
می کنند اضطراب جدایی با جدا کردن اتاق خواب کودک 
ممکن است بهبود یابد درصورتیکه در بیشتر موارد اینکار باعث 

تشدید اضطراب جدایی در کودکان میگردد. 
* در خواباندن کودکان به هیچ وجه مو یا دست خود را 
در اختیار کودک نگذارید و اجازه دهید راه اینکه خودشان به 

خواب فرو روند را بیاموزند.  
اتاق خواب  بهیچ وجه   *  هنگام خوابیدن کودک در 
کنارش یا در تختخوابش دراز نکشید، بلکه کنار تختش 
بنشینید و با قصه گویی و هر کاری که فکر می کنید علاقه 

دارد، به او کمک کنید تا بخوابد.  
* برخی والدین می گویند با کودک 5-6 ساله خود در یک 
اتاق می خوابند وبا این قضیه  مشکلی ندارند اما اتفاقا این یک 

اشکال بزرگ است که باید بررسی شود.

گاه می  شود درهای زندگی به رویمان به کلی بسته می  شود و دست به هر کاری 
می زنیم با درهای بسته رو به رو می  گردیم، از هر جا که حرکت می کنیم، بسته 

و بسته است. 
 سبب بسته بودن درها چه کسی است خودمان یا خداوند؟

آری گاهی خداوند برای امتحان بندگانش سختی قرار داده است اما برخی از سختی ها را 
خود به زندگیمان راه می دهیم، علت آن چیست؟ 

مدت ها به دنبال این علت می گشتم تا به آیه ای برخوردم: »وَمَنْ أعَْرَضَ عَن ذِکْرِی فَإنَِّ 
لهَُ مَعِیشَةً ضَنکًا وَنحَْشُرُهُ یوَْمَ القِْیَامَةِ أعَْمَی« ) طه/124(  و هر کس از یاد من دل بگرداند، 
در حقیقت، زندگیِ تنگ ]و سختی [ خواهد داشت، و روز رستاخیز او را نابینا محشور می 

 کنیم.« 
»یاد خدا« عجیب است؛ چیزی که هم دنیا را در پی دارد و هم آخرت، اگر نداشته باشیم 
زندگی در دنیا سخت خواهد بود.با کلمه »یاد خدا« به یاد آیاتی می افتم که بارها شنیده 
ایم: »الا بذکر الله تطمئن القلوب« آری با یاد خدا دل ها آرام می شود. در واقع یاد خدا مایه 

آرامش جان، تقوا و شهامت است و فراموشی آن مایه اضطراب و ترس و نگرانی. 
  علت فراموشی یاد خدا

از مهمترین علت های فراموشی خداوند، خود فراموشی است. به قول حافظ آنچه باعث 
می شود انسان از ذکر خداوند غافل شود فقط توجه انسان به خودش است.      

میان عاشق و معشوق هیچ حایل نیست      
                                                              تو خود حجاب خودی حافظ از میان برخیز

یعنی انسانی که خودش را معیار همه چیز قرار داده و همه را برای خودش می  خواهد. به 
همین جهت از حضور خدای متعال، غافل می گردد. برای رهایی از این مانع باید به درمان 

خود بینی بپردازیم تا بتوانیم خدای خود را بیاد داشته باشیم .
معنای حقیقی اعراض از خدا در روایات

در روایات اسلامی می  خوانیم که از امام صادق علیه السلام پرسیدند منظور از آیه مَنْ 
أعَْرَضَ عَنْ ذِکْرِی فَإنَِّ لهَُ مَعِیشَةً ضَنْکاً چیست؟ 

فرمود: اعراض از ولایت امیر مومنان علیه السلام است. )تفسیر نور الثقلین، ج3، ص 405( 
آری آن کس که الگوی خود را از زندگی علی علیه السلام بگیرد، همان ابر مردی که تمام 

دنیا در نظرش از یک برگ درخت کم ارزش تر بود آن چنان به خدا دل ببندد که جهان در 
نظرش کوچک گردد، او هر کس باشد، زندگی گشاده و وسیعی خواهد داشت، اما آنها که 

این الگوها را فراموش کنند، در هر شرایط گرفتار معیشت ضنک هستند.
  مصادیق اعراض از خداوند

یاد خداوند متعال فقط ذکر زبانی نیست، آنچه مهم است این که ایمان در مرحله عمل 
هم خود را نشان دهد و به اظهار لفظی بسنده نکند چرا که اگر انسان فقط به ذکر لفظی 

اکتفا کند، به پیامد های ناشی از اعراض یاد خدا، مبتلا خواهد گردید. 
از جمله مصادیق عملی می توان اسراف را یاد کرد؛ به این معنا که نعمت های خداداد 
مانند چشم و گوش و عقل را در مسیر های غلط به کار انداختند و اسراف چیزی جز این 

نیست که انسان نعمت را بیهوده بر باد دهد. )تفسیر نمونه، ج 13، ص: 332(
اگر من با زبان خود دروغ، غیبت، تهمت و...همه را انجام دهم به گونه ای از آن چه 
خداوند به من اعطا نموده در جهت ناپسند استفاده نموده ام که این خود نمونه از اعراض 

از یاد خداوند است. 
اگر خداوند به من قدرت جسمی و یا مالی اعطا نموده و من به واسطه این ها به دیگری 

ظلم کنم، باز این هم نمونه ای از اعراض خداوند است.
با توجه به روایات، مهم این است که در مسیر ائمه علیهم السلام حرکت کنیم و آن ها را 

به عنوان الگو قرار دهیم و ببینیم آن ها در عمل و رفتار خود چگونه خدا را یاد می کنند. 
اگر بخواهیم ائمه علیهم السلام را الگو قرار دهیم زندگیمان باید شبیه آنان گردد؛ باید 
از ظلم، دروغ، غیبت، خیانت در امانت و... همه به دور باشیم که این ها همه مصادیقی از 

اعراض خداوند است.
»به درستی که فراموشی یاد من، قلب ها را سخت می  گرداند« چرا که تنها با یاد خدا دل 

ها زنده می  شود و مرگ دل ها در فراموشی خداست.   
پی آمد های اعراض از ذکر خدا

غفلت از یاد خدا آثار زیانبار و ویرانگری به دنبال دارد که در زیر به برخی از این اثرات سو 
آن، نگاهی خواهیم انداخت:

1. تنگی معیشت و کوری در قیامت 
در آیه 124 سوره طه خداوند بیان می کند اگر از ذکر من رویگردان شوید زندگی را 
برایتان سخت و روز قیامت شما را کور محشور می کنم و در ادامه خداوند علت نابینایی را 
بیان می کند: » این به خاطر آن است که آیات ما به سراغ تو آمد همه را بدست فراموشی 
سپردی و از مشاهده آن چشم پوشیدی و تو امروز به دست فراموشی سپرده خواهی شد" 
)قَالَ کَذَلکَِ أتَتَْکَ آیاَتنَُا فَنَسِیتَهَا وَکَذَلکَِ الیَْوْمَ تنُسَی( )126، طه( )تفسیر نمونه، ج 13، 

ص: 327(
2. همنشینی با شیطان

 وَمَن یعَْشُ عَن ذِکْرِ الرَّحْمَنِ نقَُیِّضْ لهَُ شَیْطَاناً فَهُوَ لهَُ قَرِینٌ »و هر کس از یاد ]خدای [ 
رحمان دل بگرداند، بر او شیطانی می گماریم تا برای وی دمسازی باشد. « )زخرف/ 36(

3. قساوت قلب
کسی که به هر دلیلی از ذکر و یاد خدا، دوری می  کند همچنانکه یکی از فواید ذکر خدا، 
بصرت دل و نورانیتش می  باشد در مقابل با دوری از یاد خدا، به قساوت قلب مبتلا می  گردد، 
چنانکه به حضرت موسی علیه السلام وحی گردید که ای موسی »به درستی که فراموشی 
یاد من، قلب ها را سخت می  گرداند« چرا که تنها با یاد خدا دل ها زنده می  شود و مرگ 

دل ها در فراموشی خداست.   

معلم؛ سازنده نسل آینده کشور؛

کسانی که می خواهند معلم شوند، بخوانند
همین چند روز پیش بود که اطلاعیه وزارت آموزش و پرورش در خصوص استخدام 
قرار  روی سایت سازمان سنجش  بر  در سال 94  آموزشی  در مشاغل  پیمانی 
گرفت. از همان ابتدای انتشار این اطلاعیه و به دنبال آن شرایط شرکت در آزمون 
استخدامی، موجی از اعتراضات متقاضیان این آزمون ایجاد شد. عده ای از متقاضیان 
از محدودیت سنی ناراضی بوده و می گفتند سال هاست منتظر این آزمون مانده 
اند، حال که قرار است آزمون استخدامی برگزار شود سن شان بالای 30 سال بوده 
و نمی توانند در آزمون شرکت کنند! به دنبال این اعتراضات محمدحسین سلیمی 
جهرمی رئیس مرکز برنامه ریزی نیروی انسانی و فناوری اطلاعات وزارت آموزش و 
پرورش با بیان اینکه مربیان پیش دبستانی می توانند در آزمون استخدامی آموزش و 
پرورش شرکت کنند، اظهار داشته: سنوات مربیان پیش دبستانی در آزمون محاسبه 
می شود و افرادی که قبلاً قراردادی در آموزش و پرورش داشتند جزء سنوات آنها 
محسوب می شود. همچنین افرادی باید استخدام شوند که حتماً بومی محل پذیرش 
باشند و شرط سنی آنها به این شکل است که برای فوق دیپلم 25 سال، لیسانس 30 
سال و فوق لیسانس 35 سال در نظر گرفته می شود و مدت خدمت سربازی به این 

سال ها اضافه خواهد شد.  
شکایت ها تنها به سن متقاضیان ختم نشده و برخی متقاضیان از هزینه های شرکت در آزمون 
اعلام نارضایتی کرده ، برخی دیگر از سهمیه ای که به فرزندان فرهنگی تعلق گرفته ناراضی بوده 
و عده ای دیگر از پذیرش تعداد محدود زنان گله مند بوده اند. در واقع آموزش و پرورش یکی از 
وزارت خانه هایی است که استخدام و کار در آن برای بانوان همواره در اولویت بالا بوده است اما 

به نظر می رسد مدیران تازه سعی در تغییر این برنامه ریزی دارند! 
نکته دیگری که وجود دارد این است که برای بسیاری از فارغ التحصیلان رشته های مختلف 
دانشگاهی امکان ثبت نام وجود ندارد و تنها بعضی رشته های خاص و محدود امکان ثبت نام 

در این آزمون را دارند.
  اما نکته قابل تامل که در میان این گلایه ها وجود دارد مربوط به یکی از بندهای اطلاعیه 
وزارت آموزش و پرورش در خصوص استخدام پیمانی در مشاغل آموزشی است، در یکی از 

بخش های این اطلاعیه آمده:   
کلیه پذیرفته شدگان ملزم به گذراندن دوره یکساله مهارتهای تعلیم و تربیت در دانشگاه 
فرهنگیان، بدون دریافت حقوق و مزایا بوده و صدور حکم استخدامی منوط به کسب موفقیت 
در دوره مذکور می باشد. چنانچه هر یک از پذیرفته شدگان در طول برگزاری دوره یکساله از 
ادامه تحصیل و اشتغال منصرف شوند وزارت آموزش و پرورش می تواند نسبت به محاسبه و 

اخذ هزینه آزمون و برگزاری دوره اقدام نماید.  
یک فرد که واجد شرایط اطلاعیه استخدامی آموزش و پرورش است و هزینه های مربوط به 
این آزمون را پرداخت می کند و پس از پیروز شدن در آزمون استخدامی، باز هم نمی تواند دل 

خوش به دریافت حقوق یا دستمزدی باشد، زیرا که او راه زیادی در پیش دارد. 
 اردیبهشت امسال بود که مسوولان وزارت آموزش و پرورش از دریافت مجوز استخدام نیرو خبر 

داده و زمان برگزاری آزمون را مردادماه اعلام کردند. علی اصغر فانی، وزیر آموزش و پرورش با 
بیان اینکه در این استخدام ها اولویت با فرزندان فرهنگیان است، افزود: افرادی که در آموزش و 
پرورش استخدام می شوند به مدت یک سال در دانشگاه فرهنگیان آموزش می بینند و برای 

آنها گواهی نامه معلمی صادر می شود.  
پذیرفته شدگان آزمون آموزش و پرورش، علاوه بر اینکه حقوق و مزایایی دریافت نمی کنند باید 

بخشی از هزینه های دوره یکساله آموزش را نیز خودشان متحمل شوند.  
 در این میان هستند کسانی که سرپرست خانواده بوده و در آزمون پذیرفته می شوند، اما چطور 

می توانند یکسال بدون دریافت حقوق و با پرداخت هزینه های آموزش زندگی خود و خانواده 
شان را بگردانند؟ حتی اگر پذیرفته شدگان بخواهند هزینه های شخصی خود را بپردازند، مسلما 

با نبود درآمد، از پس هزینه های زندگی شان بر نخواهند آمد.  
معلم سازنده نسل های آینده هر کشوری است و می توان گفت این شغل یکی از مهم ترین و 
ارزشمند ترین مشاغل در دنیا به حساب می آید. در واقع باید معلمان با ذهنی آرام نسل آینده 
را تربیت کنند. اما مسئولان که چنین تصمیمی برای معلمان آینده کشور گرفته اند  که یکسال 
دستمزد به آنها تعلق نخواهد گرفت! چه تدبیری برای تامین هزینه های آنها در نظر گرفته اند؟ 

آگهی مزایده اموال منقول نوبت اول
موجب اجراییه صادره از شعبه 11 محاکم حقوقی قم که در اجرای احکام 
به شماره 5/93ج/1329ثبت گردیده له حمیدرضا افشاری اصل و علیه حسین 
سلگی که محکوم علیه محکوم است به پرداخت 1/029/097/510 ریال در حق 
محکوم له و تادیه حقوق اجرایی به صندوق دولت که محکوم له در راستای 
وصول محکوم به اقدام به توقیف امتیاز خط همراه 09125527392 نموده که 
کارشناس 5/800/000 ریال ارزیابی نموده که مقرر گردیده امتیازخط فوق الذکر 
در تاریخ 94/06/16 ساعت 8 ال�����ی 8/30 صبح به آدرس قم،خ ساحلی،جنب 
زندان ساحلی دادگاه های حقوقی واحد اجرایی احکام مدنی اتاق مزایده از طریق 
مزایده حضوری به فروش برسد.لذا افرادی که قصد بازدید از – را دارند می توانند 
در مدت پنج روز مانده به مزایده با هماهنگی این اجرا از مورد مزایده بازدید و در 
صورت تمایل در جلسه مزایده شرکت نمایند.قیمت پایه از مبلغ کارشناسی شروع 
و به کسانی که بالاترین مبلغ را پیشنهاد دهند واگذار می گردد. برنده مزایده باید 
ده درصد ارزش مزایده را فی المجلس و الباقی را قبل از یکماه پرداخت نماید. 
این آگهی یک نوبت در یکی از روزنامه های محلی درج می گردد جهت اطلاعات 

حسن کاظمیبیشتر به این واحد مراجعه نمائید.
دادورزاجرایی احکام مدنی دادگستری قم
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گفت و گو: سید صادق روحاني

اگرچه سید مهدي طباطبایي در همه وقایع و اتفاقات 
موضع سیاسي داشته و آن را اعلام کرده است، اما همه او را 
به عنوان استاد اخلاق مي شناسند. علتش هم آشکار است. 
حتي انتقادات سیاسي او هم با زبان اخلاقي بیان مي شود و 
اگر مي خواهد به تندروها نقدي وارد کند، از احادیث اهل بیت 
مایه مي گذارد. دفتر او هم در یکي مناطق جنوبي تهران محل 

رفت و آمد و رجوع مردم است.
آنچه که باعث شده بود این بار به نزد او برویم، گلایه 
هایي بود که از رواج توهین ها و تخریب ها در فضاي سیاسي 
کشور، داشت. او به توهین هاي اخیر تندروها یا به تعبیر 
خودش غوغاسالارها نسبت به رئیس مجلس پرداخت و گفت 
که تعداد اندکي از نمایندگان باعث زوال نعمت و شخصیت 
عملکرد  این  همچنین  او  شوند.  مي  نمایندگان  سایر  از 
غوغاسالاران را ناشي از حقارت نفس دانست و با اشاره به 
احادیث اهل بیت گفت آن هایي که احساس ذلت و شکست 
اند. طباطبایي  مي کنند به فحاشي و توهین روي آورده 
همچنین به ریشه این توهین ها هم پرداخت و آن را ناشي 
از برملا شدن مفاسدي دانست که در دولت قبلي روي داده 
است. او این فحاشي ها را به استفراغ جامعه همانند کرد. اما 
این توهین ها همه بحث ما نبود. مصاحبه ما در روزي انجام 
شد که آیت الله هاشمي رفسنجاني براي شرکت در انتخابات 
مجلس خبرگان اعلام آمادگي کرده بود. او از این مسئله 
استقبال کرد و گفت که جامعه روحانیت مبارز براي حضور 
هاشمي رفسنجاني برنامه ریزي کرده است. او همچنین از 
فعالیت هاي جبهه پایداري و آیت الله مصباح گفت و بیان 
کرد که آیت الله مصباح با پایداري ها مدارا مي کند. مشروح 

گفت و گوي خبرآنلاین با طباطبایي در ادامه مي آید:

  اهداف تخریب کنندگان رئیس مجلس در روزهاي اخیر 
چیست؟ این بي اخلاقي ها از کجا نشات مي گیرد؟

در درجه اول بسي متاثرم از آنچه که اتفاق افتاده و در حال افتادن 
است و آن این است که چهره اسلام و انقلاب لکه دار و ننگین مي 
شود. این از مصائب بزرگ است و نمي شود کوچک شمرد. هرچه 
چهره اسلام کریه شود به طور طبیعي مردم از آن گریزان خواهند 
شد. ما باید هرچه مي توانیم اسلام را به نمایش بگذاریم. البته شاید 
نتوانیم، اما باید بکوشیم تا آنجا که در توان داریم حد اقل کیان اسلام 
و قرآن و دین را حفظ کنیم و حرمت آن را نگه داریم. این مسئله گره 
خورده است به حفظ حرمت کساني که نامشان به اسلام و دین گره 
خورده است. این نکته اول براي من خیلي مهم است که اگر از آن 

غافل بشویم هزاران حادثه براي ما خواهد آفرید.
اما نکته بعدي که خیلي هم باعث اهمیت است این است که 
مجلس خانه مردم است و نمایندگان عزیز با انتخاب مردم بر سر 
کار آمده اند، اما تعداد اندکي نماینده باعث زوال نعمت و رحمت و 
شخصیت از سایر نمایندگان شده اند. این بسیار جاي تاسف دارد. 
روایات اخلاقي ما مي فرماید ، هیچ توهیني از کسي صادر نمي شود 
مگر از حقارت نفس خودش) الا بمهانة نفسه(. یعني خود شخص 
احساس ذلت یا شکست مي کند و براي جبران شکست و ذلت 
خود دست به واکنش هاي گوناگون مي زند که امروزه و در شرایط 
کنوني به وسیله فحاشي و توهین واکنش نشان داده مي شود. بنابر 
این سفارش شده است که مردم مواظب باشید که کار و تلاش هاي 
مذبوحانه به جایي نرسد که جامعه دچار خواري و پذیرفتن آن 
بشود. چرا این احساس در جامعه پیش آمده است؟ یکي از دلایل و 
مصادیق مي تواند مذاکرات باشد. یعني شیوه اي که در پیش گرفته 
شد و نتیجه اي که به دست آمد چه در سطح بین الملل و چه در 
سطح جامعه روحیه اجتماعي مردم تغییر کرده و تغییر سیاست مورد 
توجه مردم مي باشد.  تلاش هاي مذبوحانه علیه مذاکره کنندگان و 
توافقنامه به طور طبیعي رو مي شود.آن سیاست هایي که در دولت 
گذشته بوده است مرتب تغییر کرده و مدام نتیجه مثبت گرفته مي 

شود و در کنار آن مفاسد گذشته باز مي شود.

 یعني شما ریشه این توهین ها را در مفاسد دولت 
گذشته مي بینید؟

آنچه در مسایل اجتماعي، اقتصادي و سیاسي گذشته »نابودي« 
بوده است، وقتي »بود« مي شود و ارزش پیدا مي کند، آن چیزهایي 
که خلاف واقع به مردم گفته شده بر ملا مي شود. من دو مطلب 
دارم. یکي اینکه این جهان مانند معده آدم است. شما چقدر مي 
توانید غذاي نامناسب را در شکم نگه دارید؟ اگر هضم هم بشود 
بیمارتان مي کند اما رد مي شود و نمي ماند. بعضي مواقع هم مانند 
تهوع بیرون مي آید. هرچه خلاف نظام بشري در جامعه است حالت 
استفراغ) برگرداندن( دارد. الآن هم جامعه دارد این ها را بر مي گرداند. 
این براي این ها سنگین است و مي خواهند مقاومت کنند که تهوع 
رخ ندهد. اما این رخ مي دهد و از دستشان خارج مي شود، بنابر این 
فحاشي مي کنند. حالت فحاشي جایي است که نمي دانند چه کنند.

یک نکته دیگر این مسئله است که در طول تاریخ هم بوده است 
و در جامعه ما هم سابقه داشته است. یک زماني کسي مي خواهد 
حقش را بگیرد، آن را جوري تحریک مي کنند که توهین بکند. 
تقاضاي من این است که مسئولین مملکتي و برنامه ریزهاي مملکت 
، به خصوص مسئولیني که در توافق حضور داشتند، تحمل کنند و 
هیچ عکس العملي نداشته باشند. چراکه هر عکس العملي بخواهند 
بکنند، این پرخاش ها بیشتر مي شود. اما باید چه کنند؟ ساکت 
بنشینند؟ این هم درست نیست. سعي نکنند که بخواهند مقابله 
کنند. اي بسا بعضي مواقع آن نورانیت کار و شفافیت کار انجام شده، 
به قدري بالاست که این مسایل خود به خود تحت الشعاع قرار مي 

گیرد. اسلام هم مي گوید که » اذا خاطبهم الجاهلون قالوا سلاما«.
مطلب دومي که مي خواهم بگویم خطاب به آن هایي است که 
این کارها را انجام مي دهند. مي خواهم به آن ها بگویم که به خود 
آیید که مبادا در آینده رسوایي شما بیشتر شود. اگر به همین مقداري 
که شده است آرام بگیرید به نفع شماست. اگر هم بازهم نفع خود 
را در اظهار مي دانید، به شما مي گویم که هرچه دارید اظهار کنید 
تا مردم بیش از پیش بدانند که با چه روش هاي ناصوابي این دوره 

گذشته را پشت سر گذاشته اند.

در کنار این مسئله حرفي دارم خطاب به افراد مختلفي که 
درگیر نیستند و نه فحش داده اند و نه فحش شنیده اند بلکه 
نظاره گر هستند. عرض من به آن ها این است که سعي کنید در 
این ایام با مدارا و مهرباني رفتار کنید و جذب آناني که براي ترس 
خویشتن طغیانگر هستند نشوید. یعني به خود جرات بدهید که اولا 
مقاومت کنید و یا لا اقل همراهي نکنید. مولا امیرالمومنین نام این 
افراد پرخاشگر را غوغاسالار گذاشته است. رفتار امیر المومنین در 
قبال غوغاسالاران قابل بررسي است. به ایشان گفتند که خود شما 
که اینقدر قدرت داشتید و توانستید که امرابن عبدود را بکشید و 
توانستید مرهب خیبري را از پا درآورید، چرا در مقابل افراد دون چون 
عمروعاص کوتاه آمدید. حضرت عبارتي فرمود که خیلي سنگین 
است. ایشان گفتند که با یک آدم بي حیاي دریده روبرو شدم و ناگزیر 
شدم چشم خود را ببندم و از آنچه او انجام مي دهد خود را کنار ببرم.

یعني بي حیایي طرف مقابل کار را به جایي مي رساند که انسان با 
حیا ناچار به بستن چشم مي شود.

من به عنوان یک روحاني عرض مي کنم و از مردم مسلمان و 
دیندار و پایدار) البته نه به معناي گروه پایداري( بکوشند از دایره 
اخلاقي بیرون نروند. اما راجع به مسئله هسته اي کمترین مطلبي 
که باید گفت این است که مقام معظم رهبري آنچه لازم بوده است 
فرموده اند و آنچه لازم باشد خواهند فرمود. اطاعت از رهبري ایجاب 

مي کند که دو دستگي در جامعه ایجاد نشوند.

  چه برخوردي باید با تخریب کنندگان و توهین کنندگان 
صورت بگیرد که تکرار نشود؟ این توهین ها سابقه دار است و 
مثلا درباره آقاي لاریجاني ، هنوز تکلیف توهین کنندگان  به 

ایشان در مراسم 22 بهمن قم مشخص نشده است.
آقاي لاریجاني، شخصیتي دیني و علمي دارد که  از قبل هم 
داشته است. از خاندان محترم و موجهي است. مرحوم میرزاهاشم 
آملي از علما ارزشمند بودند. از سوي دیگر رفتارهاي عاقلانه اي که 
ایشان داشتند و دارد بسیار حائز اهمیت است. البته نه فقط ایشان، 
مجموعه هیئت رئیسه مجلس بالاخص، رئیس و نایبان رئیس و 
مخصوصا شخص آقاي ابوترابي همه انسان هاي بزرگواري هستند و 
نباید به این ها توهین بشود. این ها به خوبي مجلس را اداره مي کنند. 
البته ممکن است مشکلاتي هم داشته باشند و نمي توانیم بگوییم که 
اصلا ندارد. اما  حقا باید بگوییم که آقایان هیئت رئیسه منافع ملي را 
در نظر گرفته و مي گیرند. آقاي لاریجاني هم آدم شریفي است  و 
هم انسان معقولي است. همچنین آقاي باهنر انسان آشنا و باتجربه 
در مسایل سیاسي است. امیدوارم خداوند مردم را از شر انسان هاي 
نادان نگه بدارد. نکته اي که باید به نمایندگاني که در اقلیت قرار مي 
گیرند و بعضي از آن هایي که مي گویند منتقدیم بگویم این است که 
نه تنها دانش لازم را ندارند، بلکه جایگاه و پست لازم براي آشنایي با 
قوانین و مفاد آن را هم ندارند. لازم است مردم بدانند موضوع پیش 
آمده در مذاکرات کاملا علمي و تخصصي است و بعید مي دانم توان 
علمي بعضي از این آقایان به شناخت درستي از آن برسد چه برسد 

به نقد و بررسي.
آن چیزي که در دهه اخیر ما را مبتلا کرده است بي توجهي به 
اصل مسایل سیاسي بوده است. مسایل سیاسي در حال از دست 
دادن اصول است. یعني چهارچوب و رفتار و آداب سیاست رعایت 
نمي شود. باید بگویم که در دولت هاي نهم و دهم ادبیات بدي به کار 
گرفته شد. برخي تعابیري که به کار برده مي شد و من نمي خواهم 
به آن ها اشاره کنم ، تعبیرات زشتي بود. من حتي وقتي مي شنیدم 
هم خجالت مي کشیدم. عبارات بچه گانه اي به کار مي بردند. آقاي 
لاریجاني مشي اعتدال و تساوي حقوق نمایندگي را بدون در نظر 
گرفتن نگاه سیاسي افراد در مدیریت خود داشته است. منتقدان توقع 
دارند که آقاي لاریجاني تنها به طیف خاصي توجه کند. اقلیتي که در 
مجلس هستند، از این ها دعوت مي کنم که اگر مي خواهند بیشتر 
از این به آن ها توهین نشود، خودشان توهین نکنند. از مردم هم مي 
خواهیم که به این اقلیت توهین کننده براي تنبیه هم که شده چیزي 
نگویند. تنبیه این ها سکوت باشد. اگر بخواهند مقابله کنند مشکلات 
دیگري به وجود مي آید. گاهي تنبیه آدم غیر مودب را به سکوت بهتر 

مي توان به انجام رساند.

 آقاي طباطبایي به نظر مي رسد توهین هایي که انجام 
مي گیرد دو وجه دارد. یکي آن توهین کننده است و دیگري 
آن کسان و بزرگاني که این توهین ها را مي شنوند و در برابر 

آن سکوت مي کنند.
در طول تاریخ اینگونه بوده است که هر کار بزرگي که صورت 
مي گیرد، یکي افراد نا آگاه، دوم افراد عجول و شتابزده، سوم افرادي 
که بیم شکست دارند و چهارم افرادي که شکست خود را قطعي مي 
دانند، این ها یا خودشان توهین مي کنند و یا آلت دست سرمایه داران 
پشت پرده مي شوند و متاسفانه غافل مي شوند. اجمالا آن کساني 
که خود را در معرض شکست مي بینند،  به آدم هاي ساده لوح و تند 
و عصبي نزدیک مي شوند و خیلي از مسایل را به این شکل در مي 

آورند. یکي از وظایف دیني ما بي توجهي به قیل و قال است. من یادم 
نمي رود که در دوران مرحوم کاشاني و مصدق، یک روزي مرحوم 
آقاي کاشاني در مجلسي در مشهد بودند و بنده هم خدمتشان حضور 
داشتم. افرادي آمدند و مطلبي را گفتند و آیت الله کاشاني حرف پخته 
اي زدند که آن حرف پخته را من آن روز یادداشت کردم. آن افراد 
به آقاي کاشاني گفتند که چرا شما با مصدق کنار نیامدید؟ ایشان 
فرمودند که من با مصدق چندجا درگیر بودم که آن مطالب دیگر 
را الآن نمي خواهم بگویم اما نکته اي که ایشان گفتند این بود که 
مصدق اعتقاد من را نداشت. این کلمه خیلي قشنگي است. ایشان 
گفتند که او اعتقاد من را نداشت که در بیان دین و قرآن ، آنجایي 
که آمده است که نیرنگ کافر قابل اجرا نیست و نقش بر آب است، او 
نمي خواست این را قبول کند چراکه او اعتقاد من را به خدا نداشت. 
من اعتقادم به خدا محکم بود و مي دانستم که موفق هستم. ایشان 
در قضیه ملي شدن نفت هم همین را گفت. ایشان گفت که  انگلیسي 
ها گفتند که این سید بر سر ما کلاه گذاشت، اما ما بر سر آن ها کلاه 

نگذاشتیم، بلکه خدا نیرنگ آن ها را به نفع ما تغییر داد.
الآن هم به غیر از تخصص و فعالیت و آشنایي به اصول مذاکره، 
حال توسل آقاي ظریف قشنگ است. او از آنجایي که اعتقادش به 
خدا قوي است فریب نمي خورد. هرچقدر هم  غربي ها بخواهند 
که او را فریب بدهند، از آنجایي که خدا گفته است که نیرنگ کفار 
را نقش بر آب مي کنم، این فریب آن ها تاثیر نخواهد گذاشت. این 

خیلي مهم بود.
این  توانند  مي  که  هایي  آن  بگویم،  باید  بزرگان  درباره  اما 
غوغاسالاران را آرام کنند، اگر این کار را نکنند یک روزي این غوغا 
دامن خودشان را خواهد گرفت. کساني که امروز در مقابل این توهین 
ها سکوت مي کنند و مي گویند که به ما توهین نکرده اند،  باید به 
آن ها بگویم که اگر امروز سکوت کنید فردا به شما توهین مي کنند. 
توهین کننده امروز به کساني که در ذهن شما ضعفا هستند، آمادگي 
براي آینده پیدا مي کنند. مسئولین بالاتر حتما باید جلوي این توهین 
ها را بگیرند. اگر جلوي این توهین ها را نگیرند ، این ها سرایت مي 
کند و قدرت توهین کننده بالا مي رود و این قدرت که بالا رفت، این 
توهین ها در آینده به بالاتر خواهد رسید.ممکن است فکر کنید که در 
حرف هاي من تناقض هست. وقتي من گفتم سکوت کنند خطاب 
من ضعفا بود که با گفتن آن ها توهین ها تشدید مي شود. اما الآن 
که مي گویم سکوت نکنند منظورم با اقویا است. بگذارید سوالم را 
مصداقي تر بیان کنم. الآن چندین سال است که آقاي ناطق دلخوري 
دارند و این دلخوري باز مي گردد به مسایلي که در مناظرات سال 88 
اتفاق افتاد. دلخوري ایشان از جامعه روحانیت مبارز است که چرا در 

مقابل توهین به یکي از اعضاي شاخص خود سکوت کرد.
همین موضوع آنجا مطرح شد و خود آقاي ناطق هم بهتر از ما 
مي داند که یک ماجراي سیاسي اتفاق افتاد که این موضوع به تعویق 
افتاد. یعني اینگونه نبود که جامعه روحانیت مبارز نخواهد دفاع کند. 
آن روز در اصل ماجرا حق به آقاي ناطق داده مي شود اما توضیحش 
این است که  این قضیه به تعویق افتاد و دچار مشکل شد. آن روز از 
آقاي ناطق دلجویي نشد اما بهتر است امروز از کساني که مانند ایشان 
مورد توهین قرار مي گیرند دلجویي بشود. البته من معتقدم که الآن 
وقت پاسخگویي است. بزرگان باید با هشدار منع کننده از توهین 
باشند. الآن وقت دلجویي نیست ، بلکه وقت پاسخگویي است. خدا 
امام را رحمت کند، یک بار فرمودند که این تذهبون، ما انتظار این 
این تذهبون را هم داریم. امیدوارم که از مصدرش و ملجاش یک این 

تذهبون شنیده شود.
ما  کنیم.  صحبت  آینده  به  معطوف  کمي  بگذارید   
و  خبرگان  و حساس  مهم  انتخابات  دو  امسال  اسفندماه 
مجلس شوراي اسلامي را در پیش داریم. به نظر مي رسد 
حد اقل این توهین ها تا انتخابات ادامه داشته باشد و حتي 
بیشتر شود. چه باید کرد که این اتفاق نیفتد و یا حد اقل کم 
اثر شود؟ مسئله دیگر اینکه چه باید کرد که از ظرفیت چهره 
هایي مانند آقاي هاشمي یا آقاي ناطق براي این انتخابات 

حساس استفاده بشود؟
اول که در حال حاضر هم از ظرفیت هاي این آقایان استفاده مي 
شود. منتها هنوز اظهار نشده است. امیدوارم که بهتر از آنچه که مي 
دانیم بشود. اما باید بدانیم که بین این دو کلمه یعني سیاست ساز 
و سیاست باز فرق است. سیاست سازي یعني همین که کارمان را 
انجام بدهیم و در وقت مناسب اعلام کنیم. امام جواد مي فرمایند 
که اگر چیزي وقتش نشده باشد و زود اعلام کنیم با خطر روبرو مي 
شود. بنابر این اگر از ابراز آن خودداري بشود بهتر است. الآن کار دارد 
انجام مي شود و خوب هم انجام مي شود. من این مژده را مي دهم 
که انقلابیون اصیل که تعداد انگشت شماري بیشتر باقي نمانده اند 

که کاري و فعال هستند.

 آقاي هاشمي اعلام کردند که براي انتخابات خبرگان 
مي آیند. به نظر شما جامعه روحانیت مبارز استقبال مي کند؟

کار از استقبال گذشته است، جامعه روحانیت مبارز براي حضور 

ایشان برنامه ریزي مي کند.

 نمي شود که جامعه روحانیت مبارز از یک طرف  براي 
حضور آقاي هاشمي در انتخابات خبرگان برنامه ریزي کند 
و از طرف دیگر براي انتخابات مجلس با پایداري ها برنامه 
مشترک بگذارند. به نظر مي رسد بعد فوت آقاي مهدوي 
کني و عدم حضور آقایان هاشمي و ناطق ، جامعه روحانیت به 

سمت جبهه پایداري متمایل تر شده است.
این تهمت است. جامعه روحانیت مبارز هیچگاه به سمت پایداري 
متمایل نخواهد شد. اگر هم بشود با سیاست اصلي و فرهنگ سیاسي 

جامعه روحانیت نمي خواند.

  اما جلسات آقاي تقوي با پایداري هاست.
اولا جامعه روحانیت و جامعه مدرسین با هم هماهنگ هستند. 
در جامعه مدرسین آقاي موحدي کرماني این سوال را مطرح کرد 
که آقاي مصباح فرمودند که من عضو جامعه مدرسین هستم و جدا 
نیستم و نظر من هم همراه جامعه مدرسین است. در آخر هم تاکید 
کردند که اگر نظرم جایي مخالف با نظر جامعه باشد نظر خواهم داد. 
اینجوري نیست که سیاسیون خفته باشند. آن ها بیدارند و دارند 
کارشان را انجام مي دهند. این انتخابات از مهمترین انتخابات هاست.

  به نظر مي رسد در غیاب بزرگان اصولگرایي مانند آقاي 
مهدوي کني، بحث وحدت اصولگرایي به دست جوانترها و 
نسل دوم افتاده است. الآن در جامعه روحانیت آقاي تقوي 
بعد  بحث وحدت را پیگیري مي کنند. در جبهه پیروان 
از فوت آقاي عسگراولادي الآن آقاي باهنر این مسئله را 
پیگیري مي کنند. به نظر مي رسد جامعه روحانیت مبارز 
هم آن وزني که زمان آقاي مهدوي کني در راس کار بودند را 

ندارد. تکلیف این وحدت اصولگراها چه مي شود؟
اولا که اصولگراها در عمل شاید اظهار نکنند اما در داخل خودشان 
از تندروها نگران هستند. اگر این نگراني را اظهار کنند ، این تندروي 
ها بیشتر مي شود. به نظر من خود آقاي مصباح هم به این نتیجه 
رسیده اند و آیا آن حمایتي که از تندروهاي پایداري و آقاي احمدي 

نژاد مي کردند، الآن هم مي کنند؟

 یعني معتقدید که پایداري از آقاي مصباح جدا شده 
است؟

نه، اما آقاي مصباح از پایداري عبور کرده اند و آن حمایتي که قبلا 
مي کردند الآن کمتر شده است. ببینید حتي همراهان غوغاسالاران 
هرکس که باشد ، با او مدارا مي کند. چراکه مي ترسند یک روزي به 
خود آن ها هم رحم نکند. مخصوصا آن هایي که آشنا به افکار آن ها 
هستند بیشتر این اتفاق براي آن ها مي افتد. غوغاسالار به پاکن ها از 
غوغاسالاران بیشتر مي ترسند. چرا که خودشان اسرار هم را بیشتر 
مي دانند. این ها احتیاط مي کنند. البته مطلب شما درست است و 
بنده هم خیلي محترمانه از شوراي نگهبان به خصوص آقاي جنتي 
که اخیرا دوباره ابقا شدند ، درخواست کرده و مي کنم و تقاضاي 
مهربانانه دارم که هرچه مي توانند مصلحت اندیشي کنند و بررسي 
کنند و خودشان هرچه مي دانند انجام بدهند اما حرفي نزنندکه 
متهم به طرفداري از قشري بشود. به عنوان یک تقاضاي من است 
که اي بزرگان شوراي نگهبان و اشخاص وابسته به شوراي نگهبان ، 
حرفي نزنید که فردا متهم به همراهي و خداي نکرده اگر حوادثي 
مانند 88 رخ داد متهم به سهل انگاري بشوند. معترضین هم حرف 
خلافي نزنند و خلاف سیاست هاي اصلي کشور حرفي نزنند. برخي 
که خوب بلد نیستند حرف بزنند، خواهش مي کنم که حرف نزنند.

تندروهاي اصولگرایي عنوان حمایت از رهبري را  تنها به خود 
نسبت مي دهند، این کار اصولگرایي را سخت مي کند و همیشه از 
رهبر مایه مي گذارند. البته رهبر براي همه رهبر است و در این شکي 
نیست و باید همه ما هم پیرو رهبر باشیم. اما آن ها خود را وابسته 
مي کنند و براي خودشان موضع گیري مي کنند. البته من معتقدم 
که آقا توجه دارند. همانطور که فرمودند راي مردم امانت است، این 
مطلب ساده اي نبود. کي فرمودند امانت است؟ این به این معني نبود 
که اتفاقي افتاده است بلکه به این معني بود که در ذهن ایشان بود 
که متذکر شوند که اتفاقي نیفتد. ایشان درحقیقت پیشگیري مي 
کردند. لذا انشاالله به یاري امام زمان انتخابات آینده هم پرشور باشد 
و هم ارزشمند و بدون دلشورگي. تقاضاي من از همه این است که 
هم پاي صندوق ها بیایند و کساني که در خود توان و صلاحیت مي 
بینند خود را کاندیدا کنند و شوراي نگهبان هم همه سلایق را در 

نظر بگیرد.

 چرا کسي از اصولگرایان به دنبال ظرفیت اشخاصي 
مانند آقاي هاشمي، آقاي ناطق نوري یا سید حسن خمیني 
نیستند؟ الآن اصلاح طلبان بیشتر استفاده مي کنند و حتي 

بحث بر سر مثلث این سه نفر در انتخابات خبرگان است.
به نظر بنده این کار خوبي است، چرا که هر سه این ها نیروهاي 
ارزشي هستند و اگر با هم باشند خوب است. من این را تایید مي 
کنم. اما منظورتان از اصولگرا کیست؟ چه کساني از این ها اصولگراتر 
هستند؟ آن هایي که تندرو هستند این ها را به اصولگرایي قبول 
ندارند و الا خود آن ها اصولگرا نیستند. حتي یک اصولگرا پخته در 
تمام این سال ها نگفته است که هاشمي اصولگرا نیست. گاهي حتي 
گله هم مي کنند به ایشان که شما که اصولگرا هستید چرا به ما 
کمتر توجه مي کنید. آقاي هاشمي رئیس همه هستند و راست هم 
مي گویند. واقعا فراجناحي هستند. در پایان باید عرض کنم که این 
انقلاب ریشه در اعتقاد مردم دارد. ریشه در باور مردم به مردم سالاري 
دیني و کارآمدي دین دارد. از همه منتقدین ، چه منتقد عالم و چه 
مخالف تقاضا دارم اولا در همه موارد انتقاد، اصول علمي را رعایت 
کنند و مبنا را مباحث اصلي بگذارند. مطالب بدون پایه و حاشیه اي 

و کلي گویي نکنند.
دوم آنکه نیت خود را خالص کنند و براي رضاي خدا و حفاظت 
از انقلاب و اسلام حرکت کنند و اگر به این نتیجه رسیده اند که باید 
فریاد بزنند و تریبون ها را روشن کنند. براي نقد یا مخالفت نیت را 
خالص خدایي کنند که اگر ناصواب و اشتباه هم مي گویند نزد خدا 
ماجور باشند. امیدوارم همواره همه در ظل توجهات امام زمان باشیم 

از بینش برتر بهره ببریم.

 یک عضو حزب کارگزاران گفت: برخی با بی حرمتی به 
رییس دولت اصلاحات و هاشمی برای خود اعتبار کسب 

می کنند.
علی محمد نمازی درباره شیوه رسیدن به اجماع بین اصلاح طلبان 
به خصوص در حوزه های تک نماینده، اظهار داشت: بحث ائتلاف 
این روزها مورد توجه قرار گرفته است و مکانیزمی پیش بینی شده 
است که در هر حوزه انتخابیه شورای راهبردی تشکیل شود که در 
این شورا نمایندگان اصلاح طلب ادوار و مدیران اجرایی حضور دارند 
و چهره های شاخص و نمایندگان احزاب نیز در این جمع حضور 
دارند که ابزاری هستند برای به ائتلاف رساندن نامزدهای اصلاح طلب.

عضو هیئت رئیسه مجمع نمایندگان ادوار با اشاره به فعالیت های 
این مجموعه برای انتخابات شورای شهر در سال 92 گفت: آن زمان 
در کنار دکتر رهامی سعی کردیم کاری اثربخش انجام دهیم اما این 
بار با وجود اینکه از بنده برای حضور در این جمع دعوت شد اما 
به خاطر عضویت در معاونت استانی کارگزاران سازندگی وارد آن 
مجموعه نشدم. وی گفت: در فضای فعلی به نظرم شورای راهبردی 
نقش سیاست گذاری را ایفا کند و شورای هماهنگی نقش اجرایی 
داشته باشد که تا حد امکان از هرگونه مشکل احتمالی کاسته شود.

نمازی خاطرنشان کرد: درست است بسیاری از احزاب کوچک 
هستند و نیرویی برای تاثیرگذاری ندارند اما در مجموع این حرکت 
آغاز شده است و شورای راهبردی در بسیاری از استان ها شکل 
گرفته است. این فعال سیاسی اصلاح طلب با رضایت بخش خواندن 
فعالیت های حزب کارگزاران سازندگی گفت: آنچه که امروز می بینم 
این است که اعضای حزب کارگزاران از خروجی ائتلاف اصلاح طلبان 
حمایت می کنند و در ده استانی که همراه آقایان کرباسچی و مرعشی 
برای افتتاح دفتر حزب رفته بودیم این حمایت در میان اعضای 

کارگزاران سازندگی واضح بود.
نمازی با اشاره به اینکه بنا نیست در این دوره از انتخابات از بالا 
کسی انتخاب شود، گفت: بر اساس توافق انجام شده قرار است احزاب 

نوزده گانه شورای هماهنگی از این ائتلاف حمایت کنند.
 وی اظهار داشت: تشکیل این ائتلاف ها در حوزه های تک نماینده 
کار بسیار دشواری است چون در این حوزه ها مسائل قومیتی سایه 

خود را بر روی مسائل سیاسی انداخته است.
اصلاح طلبان  ائتلاف  که  مسائلی  از  دیگر  یکی  افزود:  نمازی 
بار  اولین  برای  افرادی هستند که  از پیش می کند  را  دشوارتر 
نامزد انتخابات می شوند و سخنرانی های آنها در خانه های خاص 
و وعده هایی که به آنها داده می شود موجب می شود نوعی توهم 
پیروزی بین آنها به وجود بیاید و همین سبب شود که حاضر به 

انصراف برای ائتلاف نباشند.
عضو سابق سازمان مجاهدین انقلاب اسلامی افزود: متاسفانه 
وقتی کارکرد حزبی در کشور ما حاکم نیست این اتفاقات رخ می دهد 

و محافل خانوادگی موجب توهم نامزدهای انتخابات می شود.
وی با اشاره به اینکه افرادی که وارد این خانه ها می شوند همگی 
نماینده بیرون نمی آیند، گفت: نامزدهای اصلاح طلبان باید توجه کنند 
که خیلی به این قول و قرار ها توجه نکنند. نمازی گفت: یکی از دلایل 
این مسئله وضعیت احزاب در کشور است که در نبود احزاب قوی 
در کشور که بتوانند نامزدهای همفکر را شناسایی و معرفی کند این 

وظیفه بر عهده چنین محافلی قرار گرفته است.
نمازی با اشاره به اینکه نوع نظارت ها و تایید صلاحیت موجب 
شده کار کردن در احزاب بی نتیجه شود، تاکید کرد: افرادی که 
معتقدند کار حزبی در ایران به نتیجه نمی رسد، باید به این مسئله 
توجه کنند که یکی از دلایل شکست کار حزبی، وجود برخی 

رویکردهای نظارتی و تایید صلاحیت هاست که مانع فعالیت افراد 
در احزاب می شود.وی با اشاره به اینکه کارکرد حزب معرفی برنامه 
برای افراد است، گفت: امیدواریم شورای راهبردی تا حدی بتواند این 

اشکال را برطرف کند.
نمازی بیان داشت: این روزها شایعه ای به گوش می رسد مبنی بر 
اینکه هر کس بخواهد زیر پرچم رئیس دولت اصلاحات وارد انتخابات 
شود، رد صلاحیت می شود. اگر خدای نکرده این شایعه درست باشد 
نامزدهایی که شانس پیروزی دارند را با خطر مواجه می کند که 
امیدواریم این تنها در حد شایعه باشد. وی با اشاره به تجربه سال 84 
و تجربه سال 92 اصلاح طلبان گفت: اصرار و تاکید ما بر این است که 
در آینه این دو انتخابات آینده خود را ببینند و به این نتیجه برسند که 
در صورتی که مثل انتخابات 92 در کنار هم حرکت کنیم به پیروزی 
می رسیم. چنانچه در سال 84 وقتی بین اصلاح طلبان تفرق بود، 

فردی گمنام توانست آقای هاشمی را شکست دهد.
نمازی گفت: مردم به اصلاح طلبان در انتخابات مجلس گرایش 
خواهند داشت چون مردم عملکرد مجلس هفتم تا نهم را دیدند 
که با وجود محدودیت های فراوانی که برای اصلاح طلبان ایجاد شد، 
اما نمایندگان نتوانستند انتظارها را برآورده کنند. ما مجلسی به قوت 
مجلس ششم نداشته ایم. نمازی افزود: مهمترین وظیفه مجلس 
نظارت است، اما در این سه دوره نه در زمینه نظارت و نه در زمینه 
قانون گذاری حرکتی از سوی مجلس ندیدیم که قابل تقدیر باشد و با 
اینکه تعداد زیادی تحقیق و تفحص در مجلس انجام شد اما بسیاری 

از این تحقیق و تفحص ها به نتیجه نرسید.
وی با اشاره به گزارش دیوان محاسبات که تخلفات گسترده دولت 
نهم و دهم را به قوه قضاییه ارائه داده بود، گفت: متاسفانه هنوز هیچ 

کدام از این گزارش ها به نتیجه نرسیده است.

نماینده مجلس ششم خاطرنشان کرد: خاستگاه بسیاری از 
نمایندگان فعلی خواستگاه قومی و صنفی است در حالیکه خاستگاه 
نمایندگان مجلس ششم احزاب قدرتمند بود که با عقبه علمی و 

تجربی بالا به نمایندگان مشاوره می داد.
این عضو حزب کارگزاران تاکید کرد: وجود برخی محدودیت ها 
نخبگان را نگران کرده است. طبقه محروم و آسیب پذیر جامعه هم 
وقتی می بینند سفره هایشان ناشی از این تصمیمات لاغرتر شده 

است نارضایتی آنها را از این مجلس بیشتر کرده است.
نمازی با اشاره به بی سامانی خبرنگاران، سینماها، بنگاه های 
اقتصادی و ... در هشت سال گذشته، گفت: هر کس با هر میزان 
دغدغه و حساسیتی که داشته، حس کرده که سه دوره گذشته 

مجلس نتوانسته خواسته های او را نمایندگی کند.
وی درباره استراتژی برخی که سعی دارند با بی حرمتی به رییس 
دولت اصلاحات و هاشمی برای خود اعتبار کسب کنند، گفت: با 
شرایط فعلی جامعه ما دو قطبی نخواهد داشت. در آن زمان بسیاری 
این تصور غلط را داشتند که همه کاره آقای هاشمی است، اما امروز 
من در شبکه های اجتماعی می بینم که این تصور تغییر کرده است. 
افرادی که به هاشمی تهمت می زندند امروز دیگر چیزی برای ارائه 
به مردم ندارند. این فعال سیاسی اصلاح طلب تاکید کرد: تنها چیزی 
که می تواند مانع پیروزی اصلاح طلبان شود وضعیت تایید صلاحیت 
نامزدهای  اگر  و  است  نگهبان  در شورای  اصلاح طلب  نامزدهای 
اصلاح طلب امکان حضور در انتخابات را داشته باشند مردم به آنها 

رای خواهند داد.
به گزارش ایلنا، نمازی با تاکید بر اینکه کسی به دنبال وکیل الدوله  
بودن نیست، گفت: مردم به دنبال مجلسی هستند که اعتماد مردم را 

در کنار خود داشته باشد.

اخبار
محمد رضا عارف:

افراطیون نمی توانند 
اصلاح طلبان را حذف کنند

رئیس بنیاد امید ایرانیان گفت: اگر افراطیون زمانی با روشهای ضد اخلاقی 
به نتیجه می رسیدند بدانند که دیگر آن دوران به سر آمد و نمی توان اصلاح 

طلبان را حذف کنند.
دکتر محمدرضا عارف در دیدار با جمعی از نخبگان،خانواده معظم شهدا و فعالان سیاسی 
استان فارس که در دفتر بنیاد امید ایرانیان انجام شد ، با تشلیت فرار رسیدن ایام  شهادت امام 
جعفر صادق)ع( به ظرفیت های بالقوه استان فارس اشاره کرد و گفت: استان فارس از هر نظر 
وضعیت برجسته ای دارد. در دولت اصلاحات همیشه در مسئله کیفیت گندم نگاه مان اول به 
استان فارس و بعد به استان گلستان بوده است. دانشگاه شیراز نیز اکنون جزء بهترین دانشگاه ها 
محسوب می شود. وی در عین حال تصریح کرد که به دلایلی نتوانستیم از ظرفیت  این استان 
بصورت مطلوب استفاده کنیم و امیدواریم در دولت  تدبیر و امید شرایط بهتر شود.استان فارس 
در یک مسیری که نباید می افتاد، قرار گرفت ولی امیدواریم که در دوره استاندار جدید شرایط 
تغییر کند ومدیران ارشد استان همسو با دولت در جهت پاسخ گویی به مطالبات مردم گام 
بردارند. عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام بابرشمردن پتانسیل ها و ظرفیت استان تأکید 
کرد: اگر فقط گردشگری استان تقویت شود به تنهایی می تواند حداقل50 درصد درآمد نفتی 
کشور را تأمین کند. وی در بخش دیگری از سخنان خود در پاسخ به انتقاد برخی از حاضران 
در جلسه از سیاست داخلی دولت تدبیر و امید گفت:  در انتقادهای که از دولت مطرح می 
شود باید توجه کرد که دولت در چه شرایطی روی کارآمد. در آن زمان رقیب اصلاحات تصور 
نمی کرد که اصلاح طلبان پیروز شوند و اگر یک درصد احتمال می داد که پیروزی از آن ماست، 
رقابت را بین خودشان تقسیم نمی کردند. عارف با اشاره به پیروزی  دکترروحانی در انتخابات 
سال 92 تصریح کرد : نباید احساس کنیم که کار در 24 خرداد تمام شده؛ بلکه بعد ازآن باید 
باهمکاری صمیمانه مردم و دولت روند حاکم شدن اخلاق، ارزش ها و اجرایی شدن تمام اصول 
قانون اساسی به تدریج و با برداشتن گام های استوار و پایدار دنبال شود.   وی ادامه داد: عملکرد 
دولت روند قابل دفاعی دارد و البته تا الان هم یکی از دستاوردهای دولت بیانیه ارزشمند توافق 
هسته ای بوده است که نگاه ها را به ایران تغییر می دهد. البته این دستارود به خاطر پیروزی 
مردم در 24 خرداد بود. عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام  با بیان اینکه تیم مذاکره کننده 
کاری کارستان کرده است و باید مورد تقدیر قرار بگیرد، ادامه داد: ویژگی انتخابات 24 خرداد 
92 این بود که در یک فضای ناامیدی و امنیتی کاذبی که به جامعه تحمیل شده بود، مردم 
پیروز شدند و جوانان، بزرگان اصلاح طلب را  به میدان انتخابات هل دادند.این حرکت باید 
استمرار پیدا کند تا گام بعدی که اسفندماه امسال است بهتر برداشته شود. باید نشان دهیم که 
پیروزی مردم در 24 خرداد تصادفی نبود. براین عقیده ام که اگر این حرکت ادامه یابد، گام های 
بعدی راحت تر خواهد بود. وی تأکید کرد: با توجه به شرایط کشور و منطقه مهم ترین راهبرد 
برای جریان های سیاسی در انتخابات باید حضور حداکثری مردم باشد. عارف با بیان اینکه 
»حرف آخر را صندوق رأی می زند«، تصریح کرد: چاره ای جز پیروزی نداریم. باید پیروز شویم 
و برای پیروزی هم راهی جز اجماع نداریم. اختلاف سلیقه را ارج بنهیم؛ اما فعلا باید بر اساس 
مشترکات حرکت کنیم. وی درباره راهبرد انتخاباتی اصلاح طلبان تشریح کرد: در گذشته به 
صورت متمرکز لیست ها تهیه می شد اما الان حوزه های انتخابیه مبنا قرار گرفته است و اگر 
اختلافی در حوزه باشد، شورای استان باید آن را حل و فصل کند. رئیس بنیاد امید ایرانیان 
تأکید کرد: تقاضایم از خواهران و برادران اصلاح طلب این است که  به صورت فردی رفتار 
نکنند و در یک حرکت جمعی و جبهه ای باید مسئولیت پذیری را افزایش دهیم و سهم خواهی 
را به حداقل برسانیم. عارف با بیان اینکه »باید هدف ارتقای جایگاه مجلس و رسیدن به یک 
مجلس خبره با کارایی بالاباشد«، گفت: افرادی که در خود این ظرفیت را می بینند به انتخابات 
ورود پیدا کنند. وی تصریح کرد: با تشکیل مجلسی مقتدر  که دغدغه اصلی اش منافع ملی 
باشد دولت می تواند دستاوردهای خود را در حوزه های مختلف افزایش دهد وپاسخ گویی 
مطالبات بحق مردم و جوانان نظیر مسایل معیشتی ، اشتغال و حقوق شهروندی باشد. عارف 
در ادامه تأکید کرد: باور ما به ارزش ها کمتر از رقیب نیست؛ هر دو جریان اصلاح طلب و اصولگرا 
ریشه در انقلاب دارند، هرچند که در هر دو جریان افرادی تندرو هستند. رئیس بنیاد امید 
ایرانیان با بیان اینکه اصلاح طلبان هیچگاه به رقیب خود برچسب های ناروا نزدند، خاطرنشان 
کرد: متاسفانه افراطیون رقیب برای از میدان به در بردن اصلاح طلبان  از روشهای نخ نمای 
اتهام زنی استفاده می کنند. اگر زمانی با چنین روشهای ضد اخلاقی به نتیجه می رسیدند 
بدانند که دیگر آن دوران به سر آمد و نمی توان اصلاح طلبان را حذف کنند. باید با تعامل 
مثبت در صحنه مبارزات سیاسی حضور پیدا کرد. رئیس بنیاد امید ایرانیان درادامه با تاکید 
براینکه رأی توده های مردم پشتیبان اصلاح طلبان است؛ گفت: نمی خواهیم که حرکت های 
عوام فریبانه داشته باشیم. نمی خواهیم برای رأی جمع کردن شعاری بدهیم که نمی توانیم اجرا 
کنیم. عارف در این دیدار در بخش دیگری از سخنان خود،به ضرورت تشکیل احزاب تاثیر 
گذار در کشور اشاره کرد و گفت: باید تلاش کنیم احزاب فراگیر داشته باشیم که مسئولیت 
بگیرند و پاسخگو باشند؛ اما چون در آن مرحله نیستیم ناچاریم که حرکت جبهه ای داشته 
باشیم، در این حرکت جبهه ای احزاب باید خواسته های خود را تعدیل کنند وخرد جمعی را 

مبناء اقدام عملی خود قرار دهند.

جهانگیری در جلسه ستاد مبارزه با مفاسد اقتصادی:

نظام در برخورد با موسسه های مالی 
غیرمجاز مصمم است

جلسه  ستاد هماهنگی مبارزه با مفاسد اقتصادی به ریاست معاون اول رییس 
جمهور و با حضور معاون اول قوه قضاییه و نایب رییس مجلس برگزار شد.

اسحاق جهانگیری در این جلسه با اشاره به تعداد زیاد موسسات مالی و اعتباری غیرمجاز 
گفت: اراده ی نظام در برخورد با اینگونه موسسات غیرمجاز جدی است و مقام معظم 
رهبری، دولت، قوه قضاییه و شورای عالی امنیت ملی نیز بر این موضوع تاکید دارند.  
معاون اول رییس جمهور از موسسات مالی و اعتباری غیرمجاز به عنوان یک موضوع و 
پدیده ی جدی در کشور یاد کرد و افزود: این موسسات علاوه بر اینکه سیاست گذاری های 
پولی و مالی کشور را رعایت نمی کنند، از مجوز فعالیت نیز برخوردار نبوده و تخلفات 
زیادی مرتکب می شوند. جهانگیری با بیان اینکه متاسفانه گروه های زیادی از مردم و  آحاد 
جامعه در اینگونه موسسات گشایش حساب کرده اند، بر لزوم مدیریت صحیح و ساماندهی 
این موسسات با ساز و کار صحیح تاکید کرد و اظهار داشت: ساماندهی و برخورد با این 
موسسات باید به گونه ای باشد که از حقوق مردم حفاظت شود. معاون اول رییس جمهور 
با تاکید بر لزوم همکاری همه ی دستگاه های مرتبط برای مدیریت و ساماندهی این گونه 
موسسات، خواستار تشکیل کارگروهی متشکل از دستگاه های ذیربط شد تا ابعاد و جوانب 
مختلف موضوع سنجیده شده و برنامه ی جامعی برای ساماندهی این موسسات تدوین 
گردد. جهانگیری همچنین با اشاره به گزارش دبیرخانه ی ستاد از آخرین پیگیری های انجام 
شده برای برخورد با پدیده ی زمین خواری، بر لزوم وحدت رویه در برخورد با این پدیده 
تاکید کرد و گفت: نحوه پیگیری و برخورد با زمین خواران باید به شکل منسجم و با وحدت 
رویه دنبال شود و این امر ایجاب می کند که نمایندگان دستگاه های ذیربط طی جلساتی، 
هماهنگی های لازم را بعمل آورده و به یک جمع بندی و وحدت رویه در امر مبارزه با 
زمین خواری دست یابند. در این جلسه که وزرای راه و شهرسازی، دادگستری، کشور، امور 
اقتصادی و دارایی، رییس کل بانک مرکزی، رییس سازمان بازرسی کل کشور، فرمانده 
نیروی انتظامی،  رییس کل دیوان محاسبات کشور، دادستان تهران و شماری از نمایندگان 
مجلس شورای اسلامی نیز حضور داشتند، دبیرخانه ی ستاد، گزارشی از سفرهای انجام 
شده به استانهای مختلف کشور برای بررسی پرونده های زمین خواری ارائه و عملکرد 

دستگاه های متولی در امر مبارزه با زمین خواری تشریح کرد.

رئیس هیئت بدوی رسیدگی به تخلفات نهاد ریاست جمهوری اعلام کرد:

800 پرونده تخلفات 
برای مدیران کلان دولت قبل

رئیس هیئت بدوی رسیدگی به تخلفات نهاد ریاست جمهوری گفت: در یک 
سال اخیر حدود 800 پرونده مربوط به تخلفات اداری مدیران کلان دولت گذشته 

از سازمان بازرسی به ما واصل شده است.
حجت الاسلام محمد اشرفی اصفهانی تصریح کرد: این پرونده ها مربوط به مدیران ارشد از 
سطح مدیرکل تا معاونان رئیس جمهور هستند که ما 200 مورد را بررسی کرده ایم. وی گفت: 
اصل بر برائت است و 60 درصد پرونده ها برائت داده شده است. اشرفی اصفهانی افزود: برای برخی 
از این مدیران توبیخ با درج در پرونده یا بدون درج در پرونده لحاظ شده است و دیگر برخی از 
اینها نمی توانند مسئولیت های کلان بگیرند. وی گفت: ما نتیجه بررسی های خود را به سازمان 
بازرسی کل کشور اعلام می کنیم و برخورد با آنهاست. اشرفی اصفهانی که با صداوسیما گفت و 
گو می کرد، اظهار داشت: ما موارد را از لحاظ اداری بررسی می کنیم و احتمال دارد برخی از این 

افراد مشکلات مالی و اخلاقی داشته باشند که آنها را قوه قضائیه بررسی می کند.

رئیس کمیسیون اصل 90  مجلس:

عدم تحویل استعلام پرونده رحیمی به مجلس 
غیرقانونی است

رئیس کمیسیون اصل 90 عدم تحویل استعلام پرونده رحیمی به مجلس 
توسط دستگاه قضا را غیرقانونی توصیف کرد.

محمدعلی پورمختار در مورد استعلام کمیسیون مطبوعش از قوه قضاییه در مورد پول 
گرفتگان از محمدرضا رحیمی تصریح کرد: مسئولان قوه قضاییه اگر بگویند اطلاعاتی 
در زمینه استعلام وجود ندارد، می توان این را پذیرفت، اما اگر بگویند اطلاعات را در 
اختیار کمیسیون اصل 90 قرار نمی دهیم، کلامی غیرقانونی است. به گزارش ایلنا، رئیس 
کمیسیون اصل 90 ادامه داد: اگر گفته شود پاسخ استعلام به نمایندگان داده نمی شود، 
حق غیرقانونی است که اظهار داشتن آن بعید است. پورمختار در پایان یادآور شد: در زمینه 
استعلام اسامی 170 کاندیدای مجلس هشتم که از محمدرضا رحیمی پول گرفته اند، 

نامه نگاری ها انجام شده و کمیسیون منتظر پاسخ استعلام هاست.

حجت الاسلام والمسلمین سید مهدی طباطبایی اعلام کرد:

برنامه ریزی جامعه روحانیت برای حضور هاشمی در انتخابات

یک فعال سیاسی اصلاح طلب:

مجلسی به قوت مجلس ششم نداشته ایم
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هركس دنيا را به ناحق بجويد، از 17
آخرت به حقْ محروم مى شود.
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سفر ظریف به ترکیه به تعویق افتاد
گفته می شود: یک مقام مسئول در وزارت امور خارجه تعویق سفر محمدجواد ظریف به ترکیه را 
تایید کرد. به گزارش ایرنا، این مقام مسئول روزسه شنبه گفت: این سفر در دستور کار است و به دلیل عدم 

انطباق برنامه ها در این محدوده زمانی در اولین زمانبندی بعدی انجام خواهد شد.

وزارت کشور و شورای نگهبان به توافق رسیدند
گفته می شود: حسینعلی امیری قائم مقام و سخنگوی وزارت کشور  از تعیین تکلیف انتخاب 
صندوق های آرای اخذ مردم در انتخابات مجلس شورای اسلامی و خبرگان رهبری خبر داد و گفت: اخیرا 
به همراه وزیر محترم کشور در جلسه  رسمی شورای نگهبان که با حضور کلیه اعضای شورا، همراه بود 
حضور داشتیم و در این جلسه  آخرین وضعیت انتخابات اسفندماه سال جاری مورد بحث و بررسی قرار 
گرفت. وی افزود: یکی از بحث هایی که در این جلسه تبادل نظر شد، بحث مربوط به انتخاب صندوق های 
اخذ رای و شفاف بودن آنها بود و اکثر اعضای حاضر در جلسه بر انتخاب صندوق های شفاف که داخل آن 

مشخص باشد، اتفاق نظر داشتند.

سناریوی طنز جدید مهران مدیری روی میز قضا
گفته می شود: معاون فرهنگی قوه قضاییه از مطالعه سناریو های سری دوم مجموعه طنز »درحاشیه« 
به کارگردانی مهران مدیری که قرار است با موضوع زندان و زندانبانی تولید شود خبر داد. این مقام مسئول 
در دستگاه قضایی افزود: مسایل مربوط به زندان، زندانی و زندانبانی نباید به گونه ای به طنز کشیده شود 
که شاهد ریختن حرمت برخی امور یا قبح زندان باشیم. در این خصوص رایزنی هایی شده است اما هنوز 
از نتیجه نهایی و اینکه چه تصمیمی گرفتند اطلاعی ندارم. معاونت فرهنگی قوه قضاییه و ریاست سازمان 
زندان ها با آقایان رایزنی هایی کردند اما از نتیجه نهایی اطلاع ندارم؛ البته ممکن است به پیشرفت  هایی هم 

رسیده باشند اما به کجا رسیدند، اطلاع ندارم.

آمار بانک جهانی از دارایی بلوکه شده ایران
گفته می شود: بانک جهانی کل دارایی های بلوکه شده ایران را 107 میلیارد دلار برآورد و اعلام 
کرده است با لغو تحریم ها 29 میلیارد دلار از این دارایی ها بلافاصله آزاد خواهد شد و در دسترس ایران 
قرار خواهد گرفت. بانک جهانی در بخش دیگری از گزارش خود به اثرات تحریم ها بر کاهش درآمدهای 
صادراتی ایران اشاره کرده و زیان ایران از این محل طی سال های 2012 تا 2014 را 17.1 میلیارد دلار 
برآورد کرده است. در نتیجه تحریم ها صادرات ایران به اتحادیه اروپا 3.9 میلیارد دلار، ژاپن 7.5 میلیارد 

دلار و کره جنوبی 4.4 میلیارد دلار کاهش داشته است.

هشدار وزارت کشور به فرمانداران و استانداران
گفته می شود: سخنگوی وزارت کشور تأکید کرد: دولت اصراری به حضور فرمانداران و استاندارانی که 
نتوانستند سیاست های ابلاغی را اجرا کنند، ندارد. حسینعلی امیری در گفت وگو با ایسنا، در رابطه با بررسی 
کارنامه فعالیت فرمانداران و استانداران کشور از سوی وزارت کشور، اظهار کرد: پس از دو سال از عمر دولت، 
شرایط اقتضا می کند که کارنامه مدیرانی که از سوی دولت منصوب شده اند، مورد بررسی و ارزیابی قرار 
بگیرد. وی با بیان این که »بیش از دو سه ماه از آغاز طرح ارزیابی کارنامه فرمانداران و استانداران می گذرد«، 
خاطرنشان کرد: دولت در پایان این طرح و پس از طی مراحل مختلف، دیگر اصراری به حضور کسانی که 

نمره لازم را کسب نکرده اند و نتوانستند سیاست های اعلامی را اجرا کنند، ندارد.

پیشنهاد برادر لاریجانی به مجلس برای چگونگی تصویب برجام
گفته می شود: محمدجواد لاریجانی، معاون اسبق وزارت امور خارجه با انتقاد از بی عملی دستگاه های 
قانونی کشور در زمینه جمع بندی مذاکرات هسته ای تأکید کرد: مجلس شورای اسلامی باید با تصویب یک 
"فکت شیت" تفسیر مناسبی از برجام ارائه کرده و امکان سوءاستفاده از برجام را حتی الامکان کاهش دهد.

شایعه جالب درباره رابطه سرپرست پرسپولیس با وزیر ورزش
گفته می شود: محمود گودرزی وزیر ورزش و جوانان در 2 مرحله علی اکبر طاهری مدیرعامل 
صندوق حمایت از پیشکسوتان را به عنوان سرپرست باشگاه پرسپولیس منصوب کرد تا او به وضعیت این 
باشگاه رسیدگی کند.  این انتخاب اما در بار دوم با نارضایتی طاهری همراه بود اما به وی از سوی وزیر 
ورزش تکلیف شد تا  این سمت را بپذیرد چرا که گودرزی معتقد است تنها طاهری می تواند بر مشکلات 
پرسپولیس غلبه کند.  ئالبته دانستن اینکه رابطه این دو نفر از کجا شکل گرفته و چطور این قدر عمیق 
شده هم می تواند موضوع جالبی باشد.  طبق شنیده های خبرنگار نامه نیوز، علی اکبر طاهری در اوایل 
دهه هشتاد به عنوان یکی از مدیران ساپکو مشغول به کار بوده و گویا محمود گودرزی در آن زمان به عنوان 
یکی از معاونان او فعالیت می کرده است. در رزومه کاری طاهری، حضور در ساپکو وجود دارد و در سوابق 

وزیر ورزش نیز ترجمه کتاب مدیریت برتر  توسط انتشارات ساپکو دیده می شود!

کنایه سایت حامی احمدی نژاد به رسایی
گفته می شود: سایت دولت بهار سخنان  رسایی در مجلس را که گفته بود: نمایندگان محترم مجلس 
بدانید در حال دور خوردن هستیم و ما را دور می زنند رهبر انقلاب فرمودند توافق هسته ای باید در مسیری 
که در قانون پیش بینی شده به طور دقیق بررسی شود، بنابراین سوال اینجاست چرا مجلس را از روند 
بررسی برجام حذف می کنند« را منتشر کرده و در اخر به کنایه گفته ظاهرا رسایی فراموش کرده که 

کفران نعمتی به نام احمدی نژاد چه عواقبی دارد!

آخرین وضعیت صدور روادید زائران تمتع
گفته می شود: معاون حج، عمره و عتبات سازمان حج و زیارت گفت: صدور روادید زائران تمتع آغاز 
شده است و تا 2 هفته دیگر پایان می یابد. اولین نیروهای خدماتی در 28 مرداد به عربستان اعزام می شوند. 
حمید محمدی درباره صدور روادید زائران حج تمتع، گفت: تاکنون 90 درصد اطلاعات زائران در سامانه 
الکترونیکی عربستان ثبت شده است. معاون حج، عمره و عتبات سازمان حج و زیارت، افزود: صدور ویزا 
از روز سه شنبه آغاز شده و در روز اول 5 هزار زائر ویزا گرفتند و هیچ مشکلی در صدور آن پیش نیامد و 

طبق برنامه پیش  می رویم. ما 2 هفته برای صدور روادید فرصت داریم.

در هشتمین جشنواره دوسالانه رسانه هاي کشاورزي در کرمانشاه صورت گرفت:

کسب دو مقام اول توسط جهاد کشاورزي قم
جهاد کشاورزي استان قم در هشتمین جشنواره دوسالانه رسانه هاي کشاورزي که در 

کرمانشاه برگزار شد موفق به کسب دو مقام اول گردید.
مدیر هماهنگي ترویج سازمان جهاد کشاورزي استان قم با اعلام این خبر گفت: در هشتمین دوره 
رقابت هاي سراسري تولیدات رسانه اي کشاورزي که در استان کرمانشاه به نام یادواره شهید آویني برگزار 
شد، استان قم توانست در بخش برنامه هاي تلویزیوني )راه سبز( مقام اول گزارش و در بخش انیمیشن نیز 

تندیس بهترین انیمیشن را )ماهي سالم( از آن خود نماید.
محمد رضا حاجي رضا اظهار داشت: جشنواره دوسالانه رسانه هاي کشاورزي با هدف آشنایي و تبادل 
نظر استان ها در خصوص تولیدات مختلف آموزشي در زیربخش کشاورزي به صورت منظم برگزار مي 
گردد. وي افزود: آثار ارسالي رسانه هاي آموزشي کشاورزي شامل تولید فیلم آموزشي، انیمیشن، عکس 

هاي ترویجي، بروشور، نشریات، اسلاید ویژن، برنامه هاي تلویزیوني و رادیویي، پوستر و ... باشد.
وي اضافه کرد: از بین آثار ارسالي استان ها، داوران متخصص کشوري در هر بخش به نقد و بررسي 

آثار پرداخته و در انتها با انتخاب رتبه هاي اول تا سوم از برگزیدگان هر بخش تجلیل به عمل مي آید.
حاجي رضا بیان داشت: امسال هم همانند سال هاي گذشته این جشنواره به همراه 6 کارگاه آموزشي 
در مجتمع بعثت استان کرمانشاه با مدیریت و هماهنگي دفتر مرکزي معاونت آموزشي و ترویج وزارت 
جهاد کشاورزي و به میزباني استان کرمانشاه و همراهي 33 استان برگزار گردید که در روز افتتاحیه آثار و 

تولیدات آموزشي ارسالي استان قم دو رتبه اول کشوري را کسب نمود.

  
نامحرمانه

خبر

از  یکی  گفت:  قم  شهر  اسلامی  شورای  رئیس 
مسائلی که کشور با آن دست  به  گریبان بوده، موضوع 
مشکلات مالی است که ما نیز این مشکل را داریم اما با 
این وجود اجازه تعطیلی هیچ  یک از پروژه های شهری 

را نداده ایم.
ولی الله بیاتی پیش ازظهر دوشنبه در نشست مطبوعاتی 
ضمن گرامیداشت روز خبرنگار اظهار کرد: شورا در این دوره 
سعی کرده است تا با خبرنگاران ارتباط خوبی داشته باشد و از 

حضور خبرنگاران در جلسات شورا قدردانی می کنیم.
جلسات  همواره  کرده ایم  سعی  کرد:  خاطرنشان  وی 
شورای اسلامی شهر قم علنی باشد و در این زمینه نیز از 

حضور خبرنگاران به عنوان ناظر شورا استفاده می کنیم.
رئیس شورای اسلامی شهر قم گفت: یکی از اقدامات شورا 
در این دوره انتخاب شهردار بود که به لطف حضرت معصومه 
)س( این اقدام صورت گرفت و توانستیم یکی از بهترین افراد 

را وارد بدنه شهرداری قم کنیم.
بیاتی خاطرنشان کرد: یکی از مسائلی که کشور با آن 
دست  به گریبان است موضوع مشکلات مالی است که ما 
نیز  این مشکل را داریم، اما با این وجود اجازه تعطیلی هیچ  
یک از پروژه های شهری را نداده و به طور جدی این امر را 

دنبال کردیم.
وی عنوان کرد: در خصوص مترو با وجود همه مشکلات 
مالی 50 میلیارد تومان وام اخذ شده و علاوه بر آن 330 
میلیارد تومان اوراق مشارکت نیز فروخته شد که توانستیم 

اعتبار خوبی را به مجموعه قطار شهری قم تزریق کنیم.
رئیس شورای شهر قم بیان کرد: روزانه بین 20 تا 30 
متر از تونل مترو حفاری می شود که در فاز نخست قرار است 

پروژه تا میدان مطهری افتتاح شود.
بیاتی به موضوع پروژه مونوریل اشاره کرد و گفت: این 
طرح در شورای چهارم مورد بررسی قرار گرفت و مصوب شد 
که پروژه تا مقابل مصلی اجرایی شود و برای ادامه مسیر کار 

کارشناسی صورت گیرد.
وی تصریح کرد: به دلیل عدم تأمین منابع دولتی این 
پروژه به صورت جدی دنبال نمی شود و استاندار جدید قم 
نیز در این خصوص هنوز صحبتی نکرده و تصمیمی نگرفته 

است.
رئیس شورای اسلامی شهر قم یادآور شد: در خصوص 
عبور مونوریل از مقابل حرم مطهر حضرت معصومه )س( 
نیز همان طرح قبلی را داریم و مونوریل از مقابل حرم عبور 

خواهد کرد.
وی به حضور سقائیان نژاد به عنوان شهردار در قم اشاره 
کرد و گفت: ما معتقدیم که با حضور وی تحولی اساسی 
و عظیم در شهر قم ایجاد خواهد شد و در حال حاضر نیز 

شهردار در حال بررسی پروژه ها و کارهای زیربنایی است.
بیاتی با بیان اینکه هیچ نیرویی را به شهردار تحمیل نمی 
کنیم، خاطرنشان کرد: وی تیمی را نیز همراه خود از اصفهان 

آورده که این حق طبیعی است و هر مدیری باید نیروهای 
اصلی را از افرادی انتخاب کند که بتوانند با وی کار کنند.

وی تاکید کرد: باید از ظرفیت شهردار قم و تیم همراه وی 
به خوبی استفاده کنیم تا عمران و آبادانی در قم شکل گیرد و 

قم را در جایگاه و شان خود بسازیم.
رئیس شورای اسلامی شهر قم به موضوع بدهی های 
شهرداری قم اشاره کرد و گفت: عمده بدهی های ما در 
خصوص بلوار پیامبر اعظم )ص( است که بیش از 700 
میلیارد تومان است که باید این نکته را بدانیم که در کنار 

بدهی ها، شهرداری ارزش افزوده های بسیاری نیز دارد.
وی بیان کرد: در پروژه بلوار پیامبر اعظم )ص( و عمار 
یاسر، بدنه این پروژه ها ارزش افزوده بسیاری برای شهر داشته 

که باید در کنار بدهی ها این مسائل نیز باید مطرح شود.
به بودجه هزار و 100 میلیارد تومانی  با اشاره  بیاتی 
شهرداری قم گفت: ما معتقدیم که این بودجه محقق شده 
و برخی که گفته اند محقق نمی شود حرف های حاشیه ای 
می زنند و از سوی دیگر با حضور شهردار جدید قم اعتقاد 

داریم که بیشتر از این، موضوع نیز محقق خواهد شد.

وانت بارها در قم ساماندهی می شوند
سخنگوی شورای اسلامی شهر قم نیز در این نشست 
طی سخنانی گفت: بخش خصوصی از احداث پارکینگ 
استقبال نمی کند و برای این کار سیاست های تشویقی در 

نظر گرفته ایم.
عباس ذاکریان با اشاره به موضوع فضای سبز اظهار کرد: 
شورا و شهرداری در این زمینه اهتمام جدی دارند و در 

راستای توسعه و نگهداری فضای سبز تأکید داریم.
وی خاطرنشان کرد: برای بودجه امسال 77 میلیارد تومان 

به منظور توسعه و نگهداری فضای سبز و بهبود آن در نظر 
گرفته ایم که امیدواریم به نتیجه مطلوب برسیم.

سخنگوی شورای اسلامی شهر قم یادآور شد: آمادگی 
داریم در هر نقطه از اطراف شهر که زمین در اختیار ما قرار 
دهند، با هزینه شهرداری اقدام به ساخت بوستان و فضای 

سبز کنیم.
ذاکریان در ادامه به موضوع وانت بارها اشاره کرد و گفت: 
و  ایجاد کرده  را در شهر  بسیاری  این موضوع مشکلات 
وضعیت نامناسبی را به وجود آورده است که انتظار داریم 

دادستانی و فرمانداری وارد عمل شوند.
وی با تأکید بر برخورد جدی با وانت بارها میوه فروش ادامه 
داد: باید این موضوع ساماندهی شود و طرحی را در هشت 

منطقه برای ساماندهی آنها داده ایم.
سخنگوی شورای اسلامی شهر قم تصریح کرد: حضور 
این وانت بارها در همه خیابان های شهر فضای نامناسبی را 

ایجاد کرده است.
ذاکریان به موضوع احداث پارکینگ در سطح شهر اشاره 
کرد و افزود: در این زمینه جانمایی صورت گرفته و طرحی 

نیز آماده  شده است که باید اجرایی شود.
وی خاطرنشان کرد: احداث پارکینگ یکی از نیازهای 
اساسی شهر است که قم نیز از آن رنج می برد لذا باید بخش 

خصوصی و شهرداری در این زمینه وارد عمل شوند.
یکی  اضافه کرد:  قم  اسلامی شهر  سخنگوی شورای 
از مشکلات این است که بخش خصوصی با وجود همه 
سیاست های تشویقی از موضوع ساخت پارکینگ استقبال 

نمی کند لذا باید تدابیری در این زمینه اندیشیده شود.
وی خاطرنشان کرد: در خصوص مجتمع های تجاری نیز 

خط قرمز برای صدور پروانه موضوع ساخت پارکینگ است.

اخبار
مدیر امور شعب بانک مهر اقتصاد قم خبر داد:

کسب رتبه سوم در جذب منابع 
بین بانک های قم

مدیر امور شعب بانک مهر اقتصاد قم گفت: 6 هزار نفر از پرسنل 
بانک مهر اقتصاد در دوره های آموزش بانکداری اسلامی بدون ربا 

شرکت کرده اند.

به محمدرضا پاطلا عصر روز دوشنبه در مراسم تجلیل از خبرنگاران طی 
سخنانی با بیان اینکه بانک مهر اقتصاد در استان قم در خصوص جذب منابع 
مالی بسیار موفق عمل کرده است، گفت: در بین بانک های استان رتبه سوم را 

در جذب منابع بعد از بانک های ملی و ملت به خود اختصاص داده ایم.
وی با اشاره به اینکه مردم نسبت به این بانک اعتماد داشته اند، اظهار کرد: 
از پرداخت تسهیلات قرض الحسنه غافل نشده ایم و در سال 93، 3400 وام 

قرض الحسنه با اعتبار 300 میلیارد ریال در اختیار مردم قرار داده ایم.
مدیر امور شعب بانک مهر اقتصاد قم گفت: در میزان جذب منابع مالی در 
طول یک سال به گونه ای عمل کردیم که 100 درصد برنامه را محقق کنیم.

وی با اشاره به اینکه در مقوله اقتصاد مقاومتی شعار نمی دهیم و در معنای 
عملی وارد شده ایم اضافه کرد: 3900 میلیارد ریال تسهیلات در بخش اقتصاد 
مقاومتی ارائه شده است و با این اعتبار 600 طرح در بخش اقتصاد مقاومتی 
به مرحله اجرا رسید. پاطلا از پرداخت 70 میلیارد ریال تسهیلات در قالب 
عقود اسلامی خبر داد و گفت: حرکت بانکداری بدون ربا در سیستم بانکداری 
مغفول مانده بود و پیش قراول این حرکت بانک مهر اقتصاد شد و این حرکت 
را از 7 سال پیش بر اساس فتاوای علما آغاز کردیم. وی با بیان اینکه 6 هزار 
نفر از پرسنل بانک مهر اقتصاد در دوره های آموزش بانکداری اسلامی بدون 
ربا شرکت کرده اند افزود: تمام ابلاغ ها و دستورالعمل ها بر اساس فتاوای آیات 
عظام تنظیم شده است و ابلاغیه ای که ارائه می دهیم بر اساس مبانی دینی 
و اسلامی است. مدیر امور شعب بانک مهر اقتصاد استان قم با بیان اینکه 
ابلاغیه های بانک دارای مهر تایید شرعی است گفت: تمام قراردادهای ما به 
تایید کمیته شرعی می رسد و در این خصوص دقت نظرهای لازم صورت 
می گیرد. شایان ذکر است در پایان این مراسم از تلاش ها و فعالیت های یک 

ساله خبرنگاران تجلیل به عمل آمد.

مدیر کل اتباع وامور مهاجرین استانداری قم خبرداد:

اتباع افغانی دارای دفترچه بیمه سلامت 
می شوند

مدیر کل اتباع و امور مهاجرین استانداری قم گفت: برای کلیه 
اتباع افغانی ساکن قم تا پایان شهریور ماه دفترچه بیمه سلامت صادر 

می شود.

عباس شیر محمدی پیش از ظهر روز دوشنبه در بازدید از روزنامه ایمان 
با تبریک روز خبرنگار اظهار داشت: با توجه به اینکه بااجرای مرحله دوم طرح 
هدفمندی یارانه، هزینه زندگی اتباع خارجی در استان بسیار افزایش یافته 
است در همین راستا کمیسیونی متشکل از نمایندگان وزارت کشور، وزارت 
بهداشت، کمیساریای عالی سازمان ملل در امور پناهندگانو وزارت خارجه 
تشکیل و در جهت کمک به اتباع افغانی مقرر گردیده که برای آنها دفترچه 
بیمه سلامت صادر شود. وی ادامه داد: با عنایت ریاست محترم جمهور به هر 
میزان که کمیسیاری عالی پناهندگان به این طرح کمک کند دولت جمهوری 
اسلامی سه تا چهار برابرآن کمک خواهد کرد. شیر محمدی اضافه کرد: کلیه 
هزینه درمانی اتباع افغانی دارای کارت که دارای دفترچه بیمه سلامت می 
شوند در بیمارستان های دولتی رایگان خواهد بود وی ادامه داد: اتباع افغانی 
که دارای گذرنامه هستند برای آنها کارت سلامت صادر می شود 50 درصد 
هزینه درمان در بیمارستان های دولتی را خود تبعه و 50 درصد دیگر را 
نیز دولت جمهوری اسلامی ایران پرداخت می نمایند. این مقام مسئول 
خاطرنشان کرد: در استان قم حدود 120 تا 150 هزار تبعه افغانی ساکن 
هستند از این تعداد 70 هزار تبعه دارای کارت اقامت 40 هزار تبعه دارای 
گذرنامه و مابقی وضعیت نامشخصی دارند. وی در بخشی دیگر از سخنان 
خود اعتراض بخشداران استان به اینکه چرا عوارض اتباع افغانی ساکن در 
بخش آنها به حساب شهرداری قم واریز می شود قانونی و به حق بود گفت: با 
پی گیری های که انجام دادیم در حال حاضر عوارض اتباع ساکن در بخش 
ها استان به حساب همان بخش ها واریز می شود و آنها نیر تعداد اتباع هر 
روستا، مبالغی در اختیار دهیاران قرار می دهند تا برای امور خدمات و عمرانی 
و غیره روستا هزینه نمایند. شیرمحمدی خاطر نشان کرد: پس از اجرای این 
امر از دهیاران روستا ها خواستیم که آنها اتباع افغانی مجاز و غیر مجاز ساکن 
در روستا را به ما اعلام نمایند تا ما اطلاعات آنها را در اختیار نهادهای مسئول 
قرار دهیم. وی ادامه داد: تاکنون آماری تعداد اتباع افغانی ساکن در 30 درصد 
روستاهای استان را احصا کردیم و این بغیر از اتباع افغانی هست که در مرغ 
داری ها و دامداری و غیره اکه در خارج از محدود شهر و روستا است اشتغال و 
اقامت دارند. روح ا... کرمانی نیز در این بازدید طی سخنان با تشکر و قدردانی 
از اهتمام وتوجه آقای شیر محمدی به رسانه ها گفت: باید بین اتباع خارجی 
تمایز قایل شد و همه را به یک چشم ندید چرا که در بین آنها افراد تحصیل 
کرده و زحمت کشی وجود دارد که باید مورد تکریم و احترام قرارگیرند ودر 
کنار آن بایدبا اتباعی که برای جامعه و شهرمان مخل هستند برخورد و آنان 
را به کشورشان عودت داد. وی ادامه داد: با توجه به اینکه آنها در حال حاضر 
هزینه زیادی به کشور واستان تحمیل می کنند باید نحوه برخورد با آنها به 
نحوی باشد که آنها مبلغ کشور ما در مراجعت به کشور خود باشند. وی 
ادامه داد: باید یک توازنی بین نیروی کار خارجی و ایرانی در قم ایجاد شود و 

کارفرمایان بیشتر از نیروی کار ایرانی استفاده کنند.

سرپرست اداره کل روابط عمومي شهرداري قم اعلام کرد:

کسب رتبه نخست روزنامه ایمان 
در انتشار اخبار شهرداري قم

سرپرست اداره کل روابط عمومي شهرداري قم گفت: در سال 
جاري از شهرداري قم یک هزار و 820 خبر در رسانه ها انتشار یافته 
که یک هزار و 345 خبر از این تعداد، توسط پایگاه خبري شهر نیوز، 

همکاران روابط عمومي و سازمان هاي تابعه تهیه شده است.
ابوالفضل سبزعلیان در دیدار صمیمي سیدمرتضي سقائیان نژاد شهردار قم 
گفت: تاکنون از شهرداري قم یک هزار و 820 خبر در رسانه ها انتشار یافته 
که هزار و 345 خبر از این آمار توسط پایگاه خبري شهر نیوز، همکاران روابط 
عمومي شهرداري مرکز و سازمان هاي تابعه تهیه شده است. وي ادامه داد: در 
میان روزنامه ها  ایمان، شاخه سبز، 19 دي، همشهري و گویه رتبه هاي اول 
تا پنجم و همچنین در میان خبرگزاري ها و سایت هاي خبري، خبرگزاري 
فارس،  سایت هاي خبري قم نیوز و قم نا رتبه هاي اول تا سوم را در انتشار 
اخبار فعالیت هاي شهرداري قم به خود اختصاص داده اند. در بخش پایاني 
این مراسم، خبرنگاراني که در طول یک سال اخیر با شهرداري قم همکاري و 

تعامل داشتند با حضور شهردار قم مورد تجلیل قرار گرفتند.

جناب سروان 
محمد رضا فرح

انتصاب شایسته جنابعالی را
 به سمت

رئیس اداره نظارت بر اماکن عمومی 
فرماندهی انتظامی استان قم

صمیمانه تبریک عرض نموده 
توفیقات روزافزون شما را در 
این سمت از خداوند متعال 

خواستارم.
دکتر هادی کریمخانی

مدیر مجتمع فرهنگی - تفریحی وتوس
عضو هیات نمایندگان اتاق بازرگانی استان قم

پیام  تبریک

رئیس شورای اسلامی شهر قم:

هیچ نیرویی را به شهردار تحمیل نمی کنیم

در نظر دارد در اجرای ماده 88 قانون تنظیم بخشی از مقررات مالی دولت مکانهای ورزشی به شرح 
جدول ذیل را از طریق مزایده به اشخاص حقیقی و حقوقی واجد شرایط واگذار نماید. 

متقاضیان می توانند از روز پنجشنبه مورخ 94/5/22 به مدت 5 روز کاری تا پایان وقت اداری روز سه 
شنبه مورخه 94/5/27 جهت دریافت پاکات به این اداره کل واقع در بلوار امین، جنب ورزشگاه شهید 
رضائیان مراجعه و مدارک تکمیل شده را تا پایان وقت اداری )ساعت 14( روز یکشنبه مورخ1394/6/8 
تحویل این اداره کل نمایند. ضمنا تاریخ بازگشایی پاکات روز دوشنبه مورخه 1394/6/9 ساعت 

10 صبح در محل این اداره کل می باشد. 

شرایط عمومی شرکت در مزایده:
1 - داشتن حداقل 25 سال تمام برای اشخاص حقیقی

2 - داشتن مدرک تحصیلی حداقل دیپلم برای اشخاص حقیقی
3 - دارا بودن کارت پایان خدمت یا معافیت برای متولدین 1338 به بعد

4 - عدم سوء پیشینه کیفری موثر و تائید صلاحیت های فردی متقاضی از سوی واحد حراست
5 - الزام و اعتقاد به نظام جمهوری اسلامی ایران و قانون اساسی و تابعیت ایران

شرایط اختصاصی شرکت در مزایده:
1 - داشتن صلاحیت فنی و تخصصی: )داشتن سوابق ورزشی، باشگاههای ورزشی رسمی دارای مجوز، بازنشستگان سازمان تربیت بدنی، فارغ التحصیلان 

رشته تربیت بدنی، تعاونی های فعال ورزشی، هیاتها و فدراسیونهای ورزشی(
2 - داشتن دسته چک معتبر و ارائه گردش کار بانکی 3 ماهه اخیر حساب شرکت کننده در مزایده.

3 - پیشنهاد دهنده نباید مشمول قانون منع مداخله کارکنان دولت )اعم از رسمی، پیمانی، قراردادی  و ...( در معاملات دولتی باشد.
4 - اداره کل ورزش و جوانان در قبول یا رد هر یک از پیشنهادها مختار است.

5 - طبق جزء 5 بند الف ماده 14 قانون برگزاری مزایدات اعتبار پیشنهاد قیمت برنده مزایده باید حداکثر تا 10 روز کاری پس از ابلاغ می باشد که برنده 
باید با سپردن تضمین بانکی حسن اجرای تعهدات معادل 50 درصد قرارداد سالیانه مبادرت به انعقاد قرارداد نماید، در غیر این صورت نسبت به ضبط 

سپرده اقدام خواهد شد.
6 - ارائه بیمه نامه ورزشکاران و بیمه مکان مورد مزایده جهت انعقاد قرارداد الزامی است.

7 - متقاضیان میتواند حداکثر دو مکان را اجاره نماید. .)افزایش نرخ تعرفه ها در اماکن ورزشی سالیانه حداکثر 10 درصد بوده که از سوی اداره 
کل به مستاجر اعلام می گردد.

8 - اخذ مجوز فعالیت ورزشی از اداره کل ورزش و جوانان استان قم جهت انعقاد قرارداد الزامی است.
9 - در جلسه بازگشایی پاکتها چنانچه مدارک مندرج در پاکت ب کامل نباشد پیشنهاد نامبرده مردود اعلام می گردد.

10 - متقاضی شرکت در مزایده ملزم به امضاء کلیه اوراق دریافتی می باشد. در صورت عدم رعایت پیشنهاد ایشان مردود اعلام می گردد ضمنا تعداد 
شرکت  کنندگان در مزایده جهت بازگشایی پاکتها محدودیت ندارد )شرکت کننده در مزایده می تواند در جلسه بازگشایی حضور به 

هم رساند(.
11- برنده مزایده مکلف است در راستای نگهداری و بهره برداری صحیح از تاسیسات و تجهیزات فنی از قبیل موتور خانه ، سیستم گرمایی و سرمایی، تصفیه 
خانه و غیره ظرف مدت دو هفته پس از تحویل مکان نسبت به عقد قرارداد با اشخاص حقیقی و حقوقی صلاحیتدار مورد تایید این اداره کل اقدام نماید.) 

برنده مزایده حق تغییر کاربری رشته ورزشی مکان مورد مزایده را ندارد(.
12 - لازم به ذکر است مزایده در دو مرحله انجام می شود که ابتدا پاکت الف و ب باز می شود و در صورت داشتن شرایط لازم پاکت ج باز و برنده 

مزایده اعلام می گردد. 

اداره کل ورزش و جوانان استان قم

اداره کل ورزش و جوانان استان قم - دبیرخانه ماده 88 قانون تنظیم بخشی از مقررات مالی دولت

آگهی مزایده دو مرحله ای )نوبت  اول(

نام سالن
استخر

استخر سرپوشیده کوثر

سالن ورزشی منتظر المهدی

قم واقع در مجموعه 
شهید حیدریان

قم 30 متری مجیدیه

اخذ تائیدیه از هیئت نجات 
غریق استان الزامی می باشد. 
افراد دارای مدرک مرتبط با 

نگهداری تاسیسات و استخر 
دارای اولویت می باشند.
بند 10 به حداقل شرکت 

کنندگان 3 نفر اصلاح میگردد.

بند 10 به حداقل 
شرکت کنندگان 3 نفر اصلاح 

می گردد.

380/000/000

30/000/000

4/560/000/000

360/000/000

300/000/000

50/000/000

قیمت  پایه 
)به ریال(

قیمت  پایه سالیانه 
)به ریال(

مبلغ تضمین شرکت در 
مزایده )به ریال(

توضیحاتآدرس

جناب آقایان  ابوالفضل و مهدی احمدی نیا
درگذشت مادر بزرگ گرامیتان را به شما و خانواده محترمتان

روزنامه ایمان تسلیت عرض می نمائیم. 


